
نبض تولید در ۹ ماهه ۱۴۰۱
 کدام کالا بیشترین افت تولید را داشت؟

بررسی وضعیت تولید در ۹ ماهه امسال نشــان می دهد که از ۳۳ کالای 
منتخب صنعتی و معدنی ۲۰ کالا افزایش تولیــد و ۱۲ کالا کاهش تولید 

داشته اند.
 مروری بر آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت در ۹ ماهه امسال نشان 
می دهد که از ۳۳ کالای صنعتی  و  معدنی  ۲۰  کالا افزایش تولید و ۱۲ کالا 

افت تولید را تجربه کرده اند.
بررســی ها حکایت از آن دارد که تولید اتوبوس، میبنی بوس و ون با ۱۵۷ 
درصد رشد در صدر تولیدات ۹ ماهه امسال قرار دارد و در طرف دیگر ترازو 
تولید انواع محصولات فولادی با ۲۳ درصد کاهش، بیشــترین افت تولید 

به نام خود زده است.

وضعیت تولیدات صنعتی
بر این اســاس در این بازه زمانی، تولید انواع خودروی سواری ۱۳ درصد، 
وانت ۵۴ درصد، اتوبوس، مینی بوس و ون ۱۵۷ درصد، تراکتور ۴ درصد، 
انواع تایر یک درصــد، کارتن ۳۱ درصد، ســموم دفع آفــات نباتی ۳۴ 
درصد، محصولات پتروشــیمی ۸ درصد، الیاف اکریلیک ۳۰۱ درصد، نخ 
فیلامنت پلی استر ۵ درصد، الیاف پلی اســتر ۳ درصد، انواع تلویزیون ۶۱ 
درصد، انواع کولــر آبی ۲۹ درصد، انواع یخچال و فریــزر ۱۸ درصد، انواع 
ماشین لباسشــویی ۹ درصد و انواع الکتروموتور ۱۲ درصد رشد تولید را 

ثبت کرده اند.
از سویی دیگر روغن ســاخته شــده نباتی ۱۵ درصد، پودر شوینده ۱۳ 
درصد، کاغذ ۱۵ درصد، فیبر یک درصد و دوده ۲۷ درصد کاهش تولید را 

تجربه کرده اند.

وضعیت تولیدات معدنی
در ۹ ماهه امسال تولید کنســانتره زغال سنگ ۲۰ درصد، شیشه جام ۲۷ 
درصد، ظروف شیشــه ای ۳ درصد و ظروف چینی یک درصد، رشد تولید 
داشــته اند؛ البته در این مدت تولید آلومینا نیز بدون تغییر بوده و مشابه 

پارسال تولید شده است.
همچنین در طرف مقابل تولیــد فولاد خام ۲ درصــد، انواع محصولات 
فولادی ۲۳ درصــد، کاتد مس ۵ درصد، ســیمان یک درصد، کاشــی و 

سرامیک ۳ درصد و چینی بهداشتی ۳ درصد کاهش یافته است.

تولید مدیرکل دفتر بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی سازمان امور مالیاتی اعلام کرد

عزم جدی سازمان امور مالیاتی در مقابله با فرار مالیاتی پزشکان
خریدار  مدیرکل دفتر بازرســی، مبارزه 
با فرار مالیاتی و پولشــویی ســازمان امور 
مالیاتی گفت: باید با چند پزشک سرشناس 
و با روابط سیاســی متعدد در فرار مالیاتی 
برخورد شــود تا این عــزم مقابله بــا فرار 
مالیاتی به دیگر پزشــکان و عموم مودیان 

نشان داده شود.
 وحید عزیزی در نشســت »جایگاه عوامل 
انســانی و ســامانه ها در تشــخیص فــرار 
مالیاتی« اظهار داشت: شــاید فرار مالیاتی 
پزشکان عدد زیادی نباشــد اما همه مردم 
با آن مواجه هســتند و آزادی آن ها در عدم 
پرداخت مالیات احســاس تبعیض مالیاتی 
را در عموم نهادینه می کنــد. بنابراین باید 
مقابله با فرار مالیاتی آن هــا در اولویت قرار 
بگیرد تا عزم ســازمان امور مالیاتی و به طور 
کلی حاکمیت در مقابله با فــرار مالیاتی به 

عموم مردم اثبات شود.
وی افزود: دولت و ســازمان امور مالیاتی در 
مبارزه با فرار مالیاتی جدی اســت، مقابله 
با فرار مالیاتی امروز به ســطح عموم مردم 
و مودیان رسیده اســت و برای عبور از این 

مرحله باید به مردم اثبات کنیم.
مدیرکل دفتر بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی 
و پولشــویی ســازمان امور مالیاتی با بیان 
اینکه امــروز افزایش درآمدهــای مالیاتی 
مســاله دولت اســت گفت: ســازمان امور 
مالیاتی تنها بــازوی اجرایی تحقق این مهم 
اســت. بنابراین من انتظار دارم مســئولان 
ارشد دولت و حاکمیت، نقشــی ویژه برای 
ســازمان امور مالیاتی قائل شوند و این نهاد 

را به عنوان نهاد مرکزی در اختیار داشــتن 
اطلاعــات اقتصــادی مردم به رســمیت 

بشناسند.
وی عنــوان کرد: ســازمان امــور مالیاتی 
موظف اســت صرفا بــا فرارهــای مالیاتی 
سیســتماتیک مقابله کند و در واقع اجرای 
قانون فعلی را تضمین کند. بــه بیان دیگر 
تغییر و اصــلاح قوانین بایــد در جای خود 
مورد بحث قرار بگیرد ولــی اجرای قوانین 
فعلی نبایــد معطــل آن بمانــد. بنابراین 
ســازمان امور مالیاتی موظف اســت با آن 

افرادی که قانــون را دور میزننــد و مالیات 
پرداخت نمی کنند، مقابله کنــد و مالیات 

قانونی را از آن ها اخذ نماید.
عزیزی با تاکید بر راه اندازی سامانه مودیان 
گفت: راه اندازی ســامانه مودیــان اقدامی 
ضروری اســت امــا باید توجه داشــت که 
ایده آل ترین انتظاری که از ســامانه مودیان 
می توان تصــور کــرد نیــز نمیتواند همه 
مشکلات کشــور را در مقابله با فرار مالیاتی 
رفع کند و تنها در معامــلات و مودیان خرد 

کاربرد جدی دارد.

وی بیان داشت: در هیچ جای دنیا نیز چنین 
ســامانه ای که بتواند به صورت سیستمی 
همه مشــکلات نظام مالیاتــی را در حوزه 
اظهارنامه هــا و مقابله با فــرار مالیاتی رفع 

کند، وجود ندارد. 
در دیگر کشورها نیز با وجود پیشرفت های 
سیســتمی، دیگر ابزارهای ســازمان امور 
مالیاتی به قوت مورد استفاده قرار می گیرد. 
بنابرایــن نباید یــک تصور غیــر واقعی از 
هوشــمند ســازی ایجاد کنیم و برمبنای 
آن ابزارهــای واقعی و کاربــردی فعلی را از 

سازمان امور مالیاتی ســلب کنیم. به بیان 
دیگر نباید در این زمینه بین هوشمندسازی 
و ممیزی دوگانه ایجاد کنیم.مدیرکل دفتر 
بازرســی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
ســازمان امور مالیاتی با اشاره به دسترسی 
اطلاعات گفت: تعریف اســتاندارد دریافت 
اطلاعــات از ســازمان ها و دســتگاه های 
مختلف باید به سازمان امور مالیاتی سپرده 
شــود و دیگر نهادها باید موظف شــوند در 
این زمینه با ســازمان همکاری کنند؛ این 
مهم لازمه اســتفاده بهینه از اطلاعات برای 
اموری همچــون مقابله با فــرار مالیاتی در 

سازمان امور مالیاتی است.
وی خاطــر نشــان کــرد: اســتفاده از 
شــرکت های دانش بنیان در امر الگوهای 
مالیات ســتانی و مقابلــه با فــرار مالیاتی 

ضروری است.
مدیر گــروه مالیــات اندیشــکده اقتصاد 
مقاومتی در ادامه این نشســت، گفت: برای 
تکمیل ســامانه هــای ســازمان مالیاتی و 
شناسایی فرارهای مالیاتی همکاری نهادها 

در ارائه اطلاعات ضروری است.
علی ملک زاده روز یکشــنبه در نشســت 
»جایــگاه عوامل انســانی و ســامانه ها در 
تشــخیص فرار مالیاتی« با بیان اینکه آمار 
دقیقی از فرارهــای مالیاتی وجــود ندارد 
گفت: در کشور ما بسیاری از نهادها در ارائه 
اطلاعات به سازمان امور مالیاتی کم کاری 
می کنند در حالی که در ســایر کشورهای 
بــرای مقابله با پولشــویی و تامیــن مالی، 

نهادها اطلاعات را ارائه می کنند.

در تحلیل جدید پارلمان بخش خصوصی مطرح شد

نگرانی مالیاتی اتاق بازرگانی در ۱۴۰۲

صفحه 3

ما را دنبال کنیددوشنبه      10 بهمن 1401     سال هفتم     شماره 1256      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

با مصوبه بانک مرکزی
شرایط واردات طلا تسهیل شد

فلاحت پیشه مطرح کرد
وسیه  تا چه حد در قبال منافع ر

عقب نشینی کنیم؟

مشاور عالی رئیس کل سازمان امور مالیاتی مطرح کرد
 معافیت مالیاتی قانونی، خطرناکترین نوع

 فرار مالیاتی

ایرانی ها سالانه چقدر گاز مصرف می کنند؟
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بحران کم آبی
علی رســولیان   بحران کم آبی بحرانی اســت که زمینه بروز آن را باید در 
بی توجهی به موضوعــات تغییرات اقلیمی و خشکســالی های مداوم، ســو 
مدیریــت در بهره گیــری از منابع آبی کشــور و از همه مهمتــر بهره برداری 

غیراصولی از روان آب ها و منابع آبی زیرزمینی جستجو کرد.

یادداشت

وضعیت بازار مسکن بحرانی تر شده است
فرهاد بیضایــی   گزارش بانــک مرکزی از معاملات بازار مســکن نشــان 
می دهد که قیمت مســکن در آذرماه ۱۴۰۱ نســبت به آذرماه ۱۴۰۰، با رشد 
۴۷ درصدی، به قیمت متوســط ۴۸ میلیون تومان در هر مترمربع در ســطح 
شهر تهران رسیده است. اما رشد واقعی مســکن در یکسال گذشته ۴۷ درصد 

بوده است؟

دیدگاه

آگهی مناقصه عمومی
 1401/3/24 مورخ  د  شماره5/167/  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در  اندیشه  شهرداری 
اسلامی  شورای  مورخ1401/3/10  شماره52  صورتجلسه  بند1  ابلاغ  موضوع 
اشخاص  کلیه  به  عمومی  مناقصه  طریق  از  را  زیر  عملیات  اجرای  شهراندیشه 
نماید. واگذار  توانیر  شرکت  تائید  مورد  معتبر  کننده  عرضه  و  کننده  تولید   حقوقی 

1- موضوع مناقصه :خرید  چلچراغ  و برج های نوری با اعتبار مصوب 10/000/000/000 )ده 
میلیارد ریال(با احتساب9% مالیات بر ارزش افزوده 

 2- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 
500/000/000)پانصد میلیون(ریال است که می بایست به یکی ازصورتهای مشروحه ذیل به 

شهرداری تسلیم گردد.
الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به  حساب جاری سیبا به شماره 0113994456001 نزد بانک 

ملی شعبه بلوارآزادی به نام شهرداری اندیشه
ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه  مدت اعتبارتضمین های فوق باید حداقل سه ماه 
پس از تاریخ ثبت پیشنهاد در سامانه ستاد معتبر بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و 

علاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود.
توجه:به پیشنهادهائی که تضمین شرکت درمناقصه آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.

3-مهلت ومحل دریافت اسناد مناقصه:
ازتاریخ انتشارآگهی لغایت پایان ساعت اداری چهارشنبه مورخ1401/11/19 ومحل دریافت آن صرفا 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد.
4-مهلت ومحل تسلیم پیشنهادات:

متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ1401/11/30پیشنهاد قیمت خود را 
در سامانه تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد 

دبیرخانه شهرداری تحویل وشماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند.
تذکر:صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و)ج(دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.

درجلسه بازگشایی پاکت های)ب(و)ج(،اسناد فیزیکی)کاغذی( واسناد فاقد امضای الکترونیکی به 
هیچ وجه مورد پذیرش نیست.

5-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه:متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از 
طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.

6-زمان بازگشایی پیشنهادها:پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ1401/11/30می باشد.
7-شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.

8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/10 تاریخ انتشارنوبت دوم:1401/11/17

 نوبت اول

بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه

وگاه نیر

 معاون وزیــر صنعت، معدن و تجــارت از فرصت 
ویژه ســرمایه گذاری برای ســاخت نیروگاه های 
خورشــیدی ۲۰کیلوواتی بر روی ســقف سوله و 
محوطه های در اختیار واحدهای فعال مستقر در 

شهرک ها و نواحی صنعتی کشور خبر داد.
 »علی رســولیان« افــزود: این موضــوع در قالب 
طرحی حمایت گرانه توسط صندوق ملی محیط 
زیســت در راســتای تامین مالــی نیروگاه های 
خورشــیدی ۲۰کیلو واتی به صــورت ویژه برای 
واحدهای مستقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی 
و با هــدف ایجاد نیروگاه های انرژی خورشــیدی 
کوچک مقیاس بر روی سقف ســوله و محوطه در 

اختیار این واحدها اجرا می شود.

وی اضافه کرد: در این طرح علاوه بر انعقاد قرارداد 
خرید تضمینی ۲۰ساله از ســوی ساتبا )سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهــره وری انرژی برق( 
تســهیلات کم بهره برای ســاخت نیروگاه های 
مذکور از ســوی صندوق ملی محیط زیســت به 

متقاضیان واجد شرایط ارائه می شود.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: این طرح که در راســتای 
کاهش آلاینده ها و جلوگیــری از تخریب محیط 
زیست برنامه ریزی شده است، با همکاری سازمان 
صنایــع کوچک و شــهرک های صنعتــی ایران، 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق )ساتبا( و بانک توسعه تعاون به مرحله اجرا در 

می آید.رسولیان با اشاره به مزایای اطرح یادشده، 
تصریح کــرد: قرارداد خرید تضمینی ۲۰ســاله با 
ساتبا و درآمدزایی مطمئن و بلندمدت، تامین ۸۰ 
درصد سرمایه گذاری مورد نیاز از طریق صندوق 
ملی محیط زیست تا ســقف ۴۰۰ میلیون تومان و 
تسهیلات کم بهره حداکثر ۱۴درصد با اقساط پنج 

ساله از مهمترین مزایای این طرح خواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: متقاضیان طرح یاد شــده، 
واحدهای فعال مســتقر در شــهرک ها و نواحی 
صنعتی سراسر کشور دارای انشعاب برق و حداقل 
۲۰۰مترمربع فضای ســقف ســوله رو به جنوب 
هستند که اعتبارسنجی لازم در نظام بانکی برای 

ارائه تسهیلات به آنها نیز انجام خواهد شد.

وگاه های خورشیدی ۲۰ کیلوواتی در شهرک های صنعتی فرصت ویژه سرمایه گذاری برای ساخت نیر

کارشناس مسکن:

مشکل اصلی در نوسازی بافت 
فرسوده، تورم  بالای کشور است
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در دیدار با ۴ نماینده تحریم شده توسط اتحادیه اروپا
وپایی ها درک درستی   امیرعبداللهیان: ار

از فضای داخلی ایران ندارند
وزیر امــور خارجه در دیدار بــا ۴ نفر از نمایندگان مجلس که توســط 
اتحادیه اروپا تحریم شــده اند، گفت: اروپایی ها با این اقدام خود نشان 

دادند که درک درستی از فضای داخلی ایران ندارند.
 حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان میزبان چهار نفر 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی که توســط اتحادیه اروپا تحریم 
شدند، بود در اظهاراتی در جمع آنها با اشــاره به اقدام اتحادیه اروپا در 
تحریم این افراد گفت: اینکه پارلمان اروپایی چنین تصمیمی را گرفت 
و چنین اقدامی را انجام داد اولا نشــان دهنده آن اســت که آنها درک 
درســتی از فضای داخلی ایران و حتی ایرانیان خارج از کشــور ندارند 
و ثانیا نشــان دهنده آن اســت که شــما عزیزان کلام تان و قدم تان و 
اقداماتتان در دفاع از منافع ملی کشــور و دفاع حداکثری از امنیت ملی 
کشــور موثر و تاثیرگذار بوده اســت و آنها از واکنش به این نقش مهم و 

اقدام شما چنین تصمیمی را اتخاذ کردند.
وزیر خارجــه بیان کرد: ما از ســه ماه قبل که این طرح در دســتور بود 
این موضوع را با مقامات اروپا در میان گذاشــتیم و بــه صراحت به آنها 
گفتیم اگر قرار باشد علیه سپاه پاســداران اقدامی انجام شود که بر یک 
نهاد حاکمیتی موثر جمهوری اســلامی ایران و بخش نظامی رســمی 
جمهوری اســلامی ایران تاثیــری بگذارد واکنش و پاســخ جمهوری 

اسلامی ایران بسیار سخت خواهد بود.
امیرعبداللهیان ادامه داد: شــورای اتحادیه اروپــا جمع بندی کردند و 

تعدادی از اشخاص از جمله شما را در لیست تحریمی قرار دادند.
وی خاطرنشان کرد: شــما که از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی بعضی 
از شماها حتی سفر کاری به اروپا نداشــتید و نه سرمایه و حساب بانکی 
دارید و تحریم های آنها تبلیغاتی و شو است. اینکه شما عزیزان را مورد 
تحریم قرار دادند نشانگر تاثیرگذاری شــما و کلام موثر شما در جامعه 
و در بین ایرانیان و در منطقه و محور مقاومت اســت و از این منظر ما به 
وجود شما افتخار می کنیم و اینکه طرف اروپایی ساده لوحانه این اقدام 
را انجام داد که بازخوردهای آن روی مســؤولان و مقامات اتحادیه اروپا 
قطعا منفی خواهد بود، امیدوار هســتیم با ادامه نقش آفرینی و حضور 
فعال شــما در صحنه های دفاع از منافع ملی و امنیــت ملی همانطور 
که همیشه بوده ان شاءالله بیش از گذشته شــاهد تاثیرگذاری و نقش 
آفرینی شما باشیم.وزیر خارجه گفت:  بعد از اینکه در فهرست تحریمی 
قرار گرفتید توجهات به کلام و مواضع شــما بسیاری بیشتر شده و شما 
امروز یک تریبون قوی برای مردم ایران و جمهوری اســلامی و انقلاب 

اسلامی هستید.

امیرعبداللهیان خطاب به نمایندگان مجلس حاضر در جلسه گفت: به 
نمایندگی از دستگاه دیپلماسی و آقای رئیس جمهور و دولت جمهوری 
اسلامی ایران مایلم از همه تلاش های ارزشــمند شما در دفاع از منافع 

ملی و امنیت ملی کشور قدردانی کنم.
محمد اســماعیل کوثری و مصطفی میرســلیم از جملــه نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی هستند که در فهرســت تحریم های اتحادیه 

اروپا قرار گرفتند.

رئیس کمیسیون امور داخلی تشریح کرد
ح اصلاح قانون انتخابات مجلس چه می گوید؟ طر

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها تاکید کرد: بر اساس طرح 
اصلاح موادی از قانــون انتخابات مجلس احزاب مــی توانند به صورت 
انفرادی یا تشکیل جبهه در انتخابات مجلس شــرکت کرده و از سوی 
دیگر هیچ لزومی ندارد که حتما نامزدها در یک لیست باشند بلکه یک 

نامزد می تواند در چند لیست حضور داشته باشد.
محمدصالح جوکار، با اشــاره به جزئیات طرح اصــلاح موادی از قانون 
انتخابات مجلــس، بیان کرد: بر اســاس این طرح نحوه رســیدگی به 
صلاحیت نامزدها در انتخابــات مجلس تغییر کرده و شــاهد افزایش 
زمان برای رســیدگی به صلاحیت نامزدها و افزایش زمان رسیدگی به 

اعتراضی که نامزدها دارند هستیم.
وی در ادامه اظهار کرد: ســاز و کار الکترونیکی شدن ثبت نام نامزدها و 
برگزاری انتخابات مجلس در این طرح پیش بینی شــده است. از سوی 
دیگر ساز و کارهایی برای تبلیغات انتخاباتی در چهارچوب تعریف شده 
دیده شده است. به صورت مبسوط به بحث مقابله با تخلفات انتخاباتی 
در این طرح پرداخته شــده است تا کمتر شــاهد خرید و فروش رای و 
جرایم در حوزه برگــزاری انتخابات مجلس باشــیم.نماینده مردم یزد 
در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: بر اساس این طرح احزاب می 
توانند به صورت انفرادی یا تشــکیل جبهه در انتخابات مجلس شرکت 
کرده و لیســت ارائه کنند. از ســوی دیگر هیچ لزومی ندارد که حتما 
نامزدها در یک لیست باشــند بلکه یک نامزد می تواند در چند لیست 

حضور داشته باشد.
جوکار گفت: از نظر بنده این طرح نقاط قوت متعددی دارد. در این طرح 
در خصوص شرایط عمومی نامزدها نیز مواردی پیش بینی شده است. 
ان شاءالله با همکاری نمایندگان به زودی جزئیات این طرح به تصویب 

مجلس خواهد رسید.

نقاط قوت لایحه بودجه ۱۴۰۲ از نگاه یک عضو 
کمیسیون اجتماعی

یک عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ در مجلس، عدم استقراض 
از صندوق توســعه ملی و بانک مرکزی را از نقاط قــوت لایحه بودجه 

پیشنهادی دولت برای سال آتی قلمداد کرد.
خلیل بهروزی فر با اشــاره به نقاط قوت لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور، بیان کرد: یکی از نقاط قوت لایحه بودجه پیشــنهادی دولت 
برای ســال ۱۴۰۲ این است که به ســمت برنامه محوری حرکت شده 
است که این امر نیازمند اصلاح ســاختار بودجه بوده که اراده دولت نیز 
بر همین اصل است. از ســوی دیگر در این لایحه شاهد توسعه خدمات 
بیمه پایه هســتیم.وی در ادامه اظهار کرد: در لایحه بودجه ســال آتی 
دولت پیش بینی کرده تا کســانی که در دهک پایین جامعه قرار دارند 
نظیر ســه دهک اول، به صورت رایگان از بیمه سلامت برخوردار شوند. 
همچنین از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه ســال آتی عدم استقراض از 
صندوق توسعه ملی اســت. اگر دولت در بخش منابع بودجه به صندوق 
توســعه ملی نیز نگاه می داشت، شــاهد افزایش تورم و رشد نقدینگی 
بودیم.نماینده مردم فومن در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: عدم 
اســتقراض از بانک مرکزی نیز از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۲ کل کشور به شمار می رود. نقاط قوت متعددی در لایحه بودجه 
سال آتی وجود دارد. ان شــاءالله با همکاری نمایندگان در مجلس نیز 

این نقاط قوت تقویت خواهد شد.

تریبون

 وزیر کشــور از اتمام اتمام عملیات امــداد و نجات در 
روســتاهای آســیب دیده از زلزله ۵.۹ ریشتری خوی 

خبر داد.
احمد وحیــدی در بازدید از مناطــق زلزله زده خوی 
اظهار کرد: با اتمام عملیات امــداد و نجات در مناطق 
زلزله زده خوی در حال حاضر اکنون در مرحله اسکان 
اضطراری هستیم که در این خصوص نیز اقدامات قابل 

توجهی انجام شده است.
وزیر کشور گفت: اقدامات لازم برای اسکان هموطنان 
زلزله زده در خوی با ایجاد کمپ جهت اســتقرار فوری 
زلزله زدگان و اهدای چادر از ســوی هلال احمر، انجام 

شد.
وحیدی با اشــاره به پیش بینی تمهیــدات لازم برای 
خدمت رسانی به زلزله زدگان خوی افزود: مسوولان با 

همه توان در خدمت مردم زلزله زده خواهند 
بود. ضمن اینکه نیروهای امدادی و جهادی 
هم برای ارزیابی و تامین نیاز آسیب دیدگان 
ناشــی از زلزله در شهرســتان خوی به ۷۰ 

روستا اعزام شده اند.
وحیدی با تاکید بر رفع نگرانی های مردم در 
مناطق زلزله زده شهرستان خوی اظهار کرد: 

پیش بینی ها و تدابیر لازم اندیشیده شده است و مردم 
منطقه هیچگونه نگرانی نداشته باشند.

وزیر کشــور همچنین از رفع مشــکل اتصال آب، برق 
و گاز در منطقــه خبر داد و یادآور شــد: همه دســت 
اندرکاران و مدیران دستگاه های متولی بلافاصله پس 
از وقوع زمین لرزه در منطقه حضور یافته و اســتاندار 
آذربایجان غربی نیز پیگیری هــای لازم را برای تامین 

سوخت و مایحتاج مردم انجام داده اند.
وحیدی با اشاره به اعلام آماده باش به استان 
های همجــوار آذربایجان غربــی ادامه داد: 
مســوولان کشــوری هلال احمر، مدیریت 
بحران و بنیاد مســکن و تیم های ارزیابی در 

منطقه حضور یافته اند.
وی خاطرنشان کرد: گروه های امداد و نجات 
بررســی های لازم را درخصوص وضعیت همه افراد در 
روستاهای آسیب دیده انجام داده اند و در حال حاضر، 

کسی زیر آوار باقی نمانده است.
وزیر کشــور از برنامه ریزی برای تکمیل مرحله اسکان 
اضطراری خبر داد و اضافــه کرد: همچنین تلاش برای 

تهیه غذای گرم را دنبال می کنیم.
وحیدی با بیان اینکــه نیروهای اورژانــس حضور به 

موقعی در رسیدگی به بیماران و مصدومان داشته اند، 
ادامــه داد: همه مصدومــان به بیمارســتان منتقل و 
بســیاری از آنها ســرپایی مداوا شــدند؛ فقط تعداد 
محدودی باید بستری می شــدند که این امر نیز انجام 

شده و مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
وی گفت: بر اثر زلزله شب گذشته خوی، ۲ نفر فوتی بر 
اثر زلزله و یک نفر فوتی بر اثر سکته قلبی گزارش شده 
اســت که برای خانواده آنان از خداوند متعال تقاضای 
صبر داریم.وزیر کشــور یــادآور شــد: مرحله بعدی 
اقدامات در حــوزه مدیریت زمین لــرزه، آواربرداری 

است که در روزهای آینده شروع خواهد شد.
زمین لــرزه ای به بزرگی ۵.۹ درجــه در مقیاس امواج 
درونی زمین )ریشتر( ساعت ۹ و ۴۴ دقیقه شنبه شب 

شهر خوی در شمال آذربایجان غربی را لرزاند.

بســیج مســتضعفین گفــت:  رئیــس ســازمان 
صهیونیســت ها بــا اســتفاده از ابزارهــای برآمده از 
رنســانس، به صورت جعلی در قلب جهان اسلام تعبیه 

شده و صلح و آزادی جهان اسلام را به گروگان گرفتند.
ســردار غلامرضا ســلیمانی رئیس ســازمان بسیج 
مســتضعفین گفت: پیروزی انقلاب اسلامی سرآغاز 

عصر جدید در تاریخ بشریت محسوب می شود.

وی افزود: دوره ها و عصرهای جدید تاریخ بشری زیاد 
نبوده و همیشــه تکرار نمی شــوند. در دوران گذشته 
رنســانس در غرب در پایــان قرون وســطی آغاز یک 
عصر جدید برای تاریخ بشــری بود.ســلیمانی تصریح 
کرد: بشــریت اگر آن روز خود را فــارغ از هدایت الهی 
در رنســانس نمی دانست، شــاید امروز وضع ساکنان 
کره زمین بســیار متفاوت بود.رئیس ســازمان بسیج 

مســتضعفین تأکید کرد: نخبــگان و فرهیختگان آن 
دوره براســاس فرهنگ غرب و فرهنگی که رنسانس از 
درون آن جوشــید، خود را فارغ از هدایت الهی دیدند. 
در نتیجــه اکنون وضع ســاکنان کره زمیــن و جهان 
اسلام متأثر از آن دوره است.وی ادامه داد: شکل گیری 
اســرائیل که غربی ها در پی جنگ های صلیبی بعد از 
۱۷۰ سال نتوانســتند به آن ایده جامه عمل بپوشانند، 

در سایه مکاتب سیاســی برآمده از نظریات رنسانس و 
دو جنگ جهانی که قدرت های اروپایی فاتح آن بودند، 
به وجود آمد.ســلیمانی بیان کرد: غربی ها با استفاده 
از ابزارهایی برآمده از تحولات رنســانس، رژیم کاملًا 
جعلی صهیونیســتی را درســت در قلب جهان اسلام 
تعبیه کردند. این رژیم صلح وآزادی جهان اسلام را به 

گروگان گرفته است.

وزیر

بسیج

خریدار  رئیــس کمیتــه دانش بنیان و 
اقتصاد دیجیتال مجلس گفت: شورای عالی 
امنیت ملی طی نامه ای به مجلس خواستار 
تدوین و تصویــب قوانین مورد نیاز در حوزه 
صــوت و تصویر فراگیر با قید فوریت شــده 

است.
مجتبی توانگر رئیــس کمیته دانش بنیان 
و اقتصــاد دیجیتال مجلس بــا بیان اینکه 
باید نظارت صدا و ســیما بر صوت و تصویر 
فراگیــر، قانونمند شــود، اظهارداشــت: 
شــورای عالی امنیت ملی، شــورای عالی 
فضــای مجــازی، مجلــس مخصوصــا 
کمیســیون اقتصادی، اصل ۹۰ و فرهنگی 
مجلس خواستار آن هستند که با یک قاعده 
و قانون مشخص نظارت بر سکوهای پخش 

فیلم انجام شود.
نماینده مــردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به موضــع نمایندگان 
مجلس درخصــوص نظارت بــر VODها 
گفت: اخیــرا طی صحبتی بــا جناب آقای 
پژمانفر رییس محترم کمیســیون اصل نود 
مجلس، ایشــان بر ضــرورت تعریف کردن 
صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی و نیز 
روشن شدن چارچوب و ملاک های نظارت 

بر تولید محتوای ســینمای خانگی تاکید 
داشتند. آقای پژمانفر نیز که اخیرا جلسه ای 
با نهادهــای مختلف راجع بــه این موضوع 
برگزار کرده اند با ایــن موضوع موافق بوده و 
تدوین قانون برای صــوت و تصویر فراگیر و 

نیز VODها ضروری می دانند.
توانگر با تاکید بر اینکه صدا و ســیما حاضر 
نیست قانون پیشــنهادی خود برای صوت 
و تصویر فراگیر را ارایه نماید گفت: تفســیر 
دوستان در سازمان صدا و ســیما از حیطه 
صوت و تصویــر فراگیر در فضــای مجازی 
بسیار موسع و حالت یله و رها بوده و عملا به 
نظر مسوولین این ســازمان، هر آنچه صوت 
و تصویر که در اینترنت منتشر می شود باید 
از سازمان صدا و ســیما اخذ مجوز نموده و 
حتی پست های اینســتاگرام مرتبط با فیلم 
هم از سوی ســکوها با صداوســیما تنظیم 

گردد.
وی افزود: بدیهی اســت که این تفســیر در 
تداخل با مســئولیت ها و اختیارات ســایر 
ارکان ماننــد مرکز ملی فضــای مجازی و 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی قرار دارد و 
بر فرض محال اگر چنین باشــد، باید مرکز 
ملی فضای مجازی و وزارت فرهنگ، وزارت 

ارتباطات، ســایر نهادهــای ذی مدخل در 
حوزه خدمات محتوایــی را منحل کنیم و 
اختیارات و مأموریت هایشــان را به سازمان 
صدا و ســیما محول کنیم! که واضحا کاری 

نشدنی و عبث است.
عضو شــورای عالــی راهبــری فناوری و 
تولیدات دانش بنیان اضافه کرد: به علاوه 
با توســعه روزافزون فناوری این تفســیر 
علاوه بر مشــکلات نظری و قانونی، حتی 
عملی هم نیســت؛ برای نمونه با گسترش 
فناوری متاورس یــا پلتفرم های خارجی، 
سازمان صدا و ســیما چگونه می خواهد بر 
محتوای منتشر شــده در آنها نظارت کند 
یا برای آنها مجوز صادر کنــد؟ مگر اینکه 
مطابق معمول که دســت مان به بازیگران 
خارجی نمی رســد عرصه را بــر بازیگران 
اقتصــاد دیجیتال در داخل کشــور تنگ 

نماییم.
نماینده مــردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به مکاتبــات نهادهای 
بالادســتی بر قاعده مند شــدن نظارت بر 
صوت و تصویر فراگیــر گفت: چندی پیش 
شــورای عالی امنیت ملی نیــز طی نامه ای 
به مجلس شــورای اســلامی ضمــن بیان 

تحلیلی شرایط، فرصت ها و چالش های این 
صنعت برای کشــور و با نگاهی مثبت به این 
صنعت خواستار این شده که با قید فوریت، 
اقدامات لازم برای تدوین، تنظیم و تصویب 
قوانین مورد نیاز در زمینــه صوت و تصویر 

فراگیر به عمل آید.
توانگر افزود: به نظر می رســد اجماع کاملی 
میان بزرگان نظام کــه تصمیم گیرندگان 
اصلی حوزه فضای مجازی هســتند از باب 
ضرورت قانون گذاری بــرای حوزه صوت و 

تصویر فراگیر و تعریف آن ایجاد شده است.
وی به مســوولین صدا و ســیما پیشــنهاد 
کــرد: دوران اینکه با نگاه بســته و نظارتی 
بدون چارچــوب بخواهیــم، پلتفرم های 
دانش بنیان، اینترنتــی و اقتصاد دیجیتال 
را تنظیم گــری کنیم گذشــته؛ بایســتی 
با هم اندیشــی و گفتگــو با همــه اجزای 
این اکوسیســتم در جهــت افزایش غنای 
محتواهــای تولید شــده در فضای مجازی 

کمک کنیم.

وزیر کشور خبر داد؛  اتمام عملیات امداد و نجات در خوی
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ابوالفضل خدائی  یک نماینده پیشــین 
مجلس در کافــه خبــر خبرآنلاین گفت: 
فرسایشی شــدن جنگ اوکراین می تواند 
روسیه را به این فکر وادارد که جنگ دیگری 
اتفاق بیفتــد و این جنگ حتــی به صورت 
محدود علیه ایران شــکل بگیــرد تا ضمن 
شــکل گیری جبهه دوم جنگ، حواس ها 
کمی از جنگ اوکراین منحرف شــود و دنیا 
شــاهد دو جنگ باشــد. غربی ها در تلاش 
برای اجماع سازی و فشار بیشتر علیه ایران 
هســتند. قطعنامه اخیر پارلمان اروپا علیه 
ســپاه و اعمال تحریم ها علیه کشورمان از 
جمله اقدامات اخیر محســوب می شــود 
و به ادعــای مقام های غربــی بحث احیای 
برجام دیگر در دســتور کار نیست و تمرکز 
بر ناآرامی ها و همکاری ایران با روســیه در 

جنگ اوکراین مطرح است.
حشمت الله فلاحت پیشه، نماینده و رئیس 
پیشــین کمیســیون امنیت ملی مجلس 
با اشاره به هشــدارهای قبلی خود مبنی بر 
اینکه گلیم برجام را از جنگ اوکراین بیرون 
بیاوریم گفت: متاسفانه به هشدارها توجهی 
نشد و همان کسانی که ژست مقابله با غرب 
می گرفتند در حال حاضر درخواست های 
بدون پاســخ برای احیای برجام می دهند. 
در نهایــت فرصــت ها ســوخت و کســی 
پاســخگوی آن هم نیســت و ممکن است 

چالش بعدی در راه باشد.
فلاحت پیشــه با اشــاره به اینکه در بحث 
احیای برجــام منافع ایــران قربانی منافع 
دیگران شده اســت گفت: در صورت انتقاد 
به این مسائل به طرف برچسب غرب گرایی 
می زنند. ما می دانیم که کشــورهای غربی 
خبیث هســتند و اگر ایران توانایی دفاعی و 
نظامی نداشــت اوضاع به شکل دیگری بود. 
حمله به عین الاسد و ســاقط کردن پهپاد 
آمریکایی بــه خوبی توانایی هــای ایران را 

نشان داد و گزینه نظامی را از روی میز غرب 
کنار زد.این نماینده پیشین با اشاره به اینکه 
عده ای با قلم خود نقش گیوتین را بازی می 
کنند گفت: در چند ماه اخیر بررســی کنید 
آنهایی که اتفاقات امــروز را پیش بینی می 
کردند و چه توهین هایی که به آنها نشــد. 
چه ســودی از این همه هشــدارها بردند؟ 
آیا به منفعتی رســیدند؟ غیر از این بود که 
دلسوزانه و در راســتای منافع ملی هشدار 

می دادند؟
هشــدار می دادند که مبادا منافع ایران در 
جنگ ایران از بین برود. هشــدار می دادند 
که مثلث آمریکایی ـ صهیونیســتی ـ عربی 
را به هم نزدیک نکنید. وقتی این هشدارها 
گفته می شد می گفتند شــما چرا ایران را 
مقصر اصلی می دانید؟! نکته اینجاست که 
اگر ایران قدرت نداشت غربی ها وارد مذاکره 

نمی شدند. موضع قدرت ایران بود که باعث 
پیوستن غربی ها به این مذاکرات شد و اگر 
چنین نبود روند دیگری را دنبال می کردند. 
ایــران از موضع قدرت موفق شــد تا از ذیل 

فصل هفتم خارج شود.
فلاحت پیشــه با اشــاره به اینکــه منافع 
برجامی ایران قربانی منافع روســیه شــد 
گفت: روی متن اصلی توافق شده بود. یکی 
بحث تعهدات ایران در موضوع هســته ای و 
تعهدات طرف مقابل در حــوزه رفع تحریم 
ها. حتی به مرحله بررســی اجــرا نیز رفت. 
اولیانوف نماینده روســیه در سازمان های 
بین المللی در وین در ایــن خصوص اعلام 
کرد که نمی توان آن را اجرا کرد. چون قرار 
بود ایران ســوخت های بــالای ۵درصد را 
تحویل روســیه دهد و در مقابل کیک زرد 
دریافت کند. روســیه برای اجرای برجام به 

حلقه ای وصل بود و اعلام کــرد که در این 
زمینه نمی توانــد اقدامی انجام دهد چرا که 
به خاطر جنگ اوکراین مــورد تحریم قرار 
گرفته است. ۸ ســاعت بعد سرگئی لاوروف 
وزیرخارجه روســیه که دید ایــن قلاب به 
ماهی گیر کرده اســت اعلام کرد که بحث 
هسته ای نیســت و روســیه تنها در زمانی 
رضایت می دهد که تمامــی روابط نظامی، 
اقتصادی و غیره مسکو با تهران باید مصون 
از تحریم های غرب باشد. کشورهای غربی 
نیز اعلام کردند که روســیه مــی خواهد از 
ایران به عنوان یک ابزار بــرای رفع تحریم 
های خود اســتفاده کند و برجام به مرحله 
اجرا نرســید. کســانی که در ایــن زمینه 
کارشــکنی کردند در آینده باید پاســخگو 
باشند. آنها برای اینکه روســیه را نزد افکار 
عمومی تطهیــر کنند گفتند که روســها 

مقصر نیســتند و اختلافات دیگری مطرح 
مانند تحریم های سپاه مطرح است اما این 
مساله ای نبود که مانع توافق شود. بنابراین 
وقتی قرار بــر توافق نیســت اختلاف زایی 

صورت می گیرد.
رئیــس پیشــین کمیســیون امنیت ملی 
مجلس با اشــاره به اینکه اگر موضوع ارسال 
پهپاد به روسیه مطرح نبود اجماع اروپا علیه 
ایران شــکل نمی گرفت گفت: به این دلیل 
که روس ها در جنگ اوکراین از این پهپادها 
به بدترین شــکل ممکن اســتفاده کردند. 
با پهپادهایی که ادعا می شــد بــرای ایران 
اســت نیروگاه ها را مورد هدف قرار دادند تا 
در زمســتان لرز به دل اروپایی ها بیندازند. 
مناطق مســکونی را نیز هــدف حمله قرار 
دادند تا ترس به دل مــردم بیندازند. حتی 
گروه واگنر که بیشترین جنایات را مرتکب 
شده هنوز در لیست ســازمان های جنایی 
فراملی آمریــکا قرار نگرفته اســت. اما می 

بینیم علیه سپاه چه رویکردی دارند.
فلاحت پیشه با اشــاره به اینکه باید مراقب 
باشــیم تا ایران تبدیل به جبهه دوم جنگ 
نشود گفت: فرسایشی شدن جنگ اوکراین 
می تواند روســیه را به این فکــر وادارد که 
جنگ دیگری اتفاق بیفتد و این جنگ حتی 
به صورت محدود علیه ایران شکل بگیرد تا 
ضمن شکل گیری جبهه دوم جنگ، حواس 
ها کمی از جنگ اوکراین منحرف شــود و 
دنیا شــاهد دو جنگ باشد. ســوال من این 
اســت که تا چه حدی بایــد در قبال منافع 
روس ها عقب نشــینی کنیم؟ آیا روسیه با 
ایران رابطه راهبــردی دارد؟ پس چرا اس ـ 
۴۰۰ به ایران نمی دهد؟ چرا بالاترین سطح 
دفاع هوایــی و تهاجمی خــود را در اختیار 
ایران قرار نمی دهد؟ چــرا نباید عضو گروه 
بریکس باشیم؟ من می گویم با این مسیر به 

جلو حرکت کنیم و ایران روسیه را بیازماید.
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بحران کم آبی
علی رســولیان   بحران کم آبی بحرانی اســت که زمینه بروز آن را 
باید در بی توجهی بــه موضوعات تغییرات اقلیمی و خشکســالی های 
مداوم، ســو مدیریت در بهره گیری از منابع آبی کشور و از همه مهمتر 
بهره برداری غیراصولی از روان آب ها و منابع آبی زیرزمینی جســتجو 
کرد. این رویکرد غیراصولــی و به دور از آینده نگری، امروز شــرایط را 
به سمتی برده که کشــور برای تأمین آب مورد نیاز خود در بخش های 
مختلف از جمله صنایع و معادن، کشــاورزی و حتی شــرب با چالشی 
جدی مواجه است و از این رو سیاســت گذاران کلان کشور چاره ای جز 
روی آوردن به روش های نوین تأمین آب پایدار با هدف تأمین کســری 
آب مورد نیــاز بخش های مختلــف ندارند. برخی از ایــن روش ها اعم 
هستند از شیرین ســازی و انتقال آب دریاها، روی آوردن به روش های 
نویــن آبخیــزداری و آبخــوان داری، بهره گیری از ظرفیــت با ارزش 
پساب های شهری، در کنار ســایر اقدامات دیگری که در دولت دنبال 
می شــوند.در بحث تأمین آب نکته قابل توجهی که به ســادگی نباید 
از کنار آن گذشــت، جایگاه پساب های شهری اســت که نقشی تعیین 
کننده در تأمین آب مورد نیاز بخش صنعت و معدن و شهرک ها و نواحی 
صنعتی دارند و در دنیا از آن به عنــوان پایدارترین منبع تأمین آب این 
بخش ها هم یاد می شــود. ضمن آنکه باید توجه داشــت شیرین سازی 
و تأمین آب از محل دریا اگرچه که بســیار حائز اهمیت و کمک کننده 
به تأمین بخشی از نیاز آبی کشور اســت، اما هزینه های بسیار بالایی در 
مقایسه با تصفیه پساب ها و استفاده مجدد از آن در بخش های مرتبط با 

صنایع و معادن دارد.
بر همین اساس ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران به 
عنوان یکی از مهمترین بازوهای تســهیل کننده تولید در کشور از سال ها 
پیش برنامه ریــزی و تلاش برای بهره گیری هرچه بیشــتر شــهرک ها و 
نواحی صنعتی کشــور از پســاب شــهری را در پیش گرفته و به توفیقات 
بسیار ارزشمندی هم دســت یافته اســت. در این زمینه این سازمان در 
ســال جاری با همکاری وزارت نیرو برای افزایش تخصیص پساب تصفیه 
خانه های فاضلاب شــهری به میزان ۱۰۰۰ لیتر بر ثانیه برنامه ریزی کرده 
بود که خوشبختانه طی ۱۰ ماه ســال جاری با تحقق شاخص های مصوب 
ابلاغی و پیگیری های به عمل آمده، در مجموع ۷۰۰ لیتر بر ثانیه )معادل 
۷۰ درصد شــاخص مصوب( به ظرفیت پساب شــهری تخصیص یافته به 
شهرک ها و نواحی صنعتی استان ها اضافه شــده است. همچنین با توجه 
به تخصیص های اخذ شده در ســال قبل، مجموع ظرفیت پساب شهری 
اختصاص یافته به منظور تأمین بخشی از کسری آب مورد نیاز شهرک ها و 
نواحی صنعتی به ۱۹۰۰ لیتر بر ثانیه رسیده است. ضمن اینکه در ۱۰ ماهه 
سال جاری به منظور تحقق شاخص های مصوب مربوطه، عملیات اجرایی 
انتقال ۴۰۰ لیتر بر ثانیه پساب شــهری از تخصیص های اخذ شده در این 

زمینه به شهرک ها و نواحی صنعتی مربوطه نیز پیگیری شده است.
باید یادآور شــد آنچه که در ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران مورد تاکید و اصرار اســت، استفاده حداکثری از ظرفیت 
پساب های شــهری در صنایع مستقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی 
اســت و در این زمینه با مدنظر قرار دادن مجمــوع فعالیت های انجام 
شــده در زمینه اجــرای پروژه هــای بازچرخانی و اســتفاده مجدد از 
پســاب خروجی تصفیه شــده تصفیه خانه های فاضلاب شهرک ها و 
نواحی صنعتی و اجرای ۷۶ سامانه اســتفاده مجدد از پساب، ظرفیت 
بازچرخانی پســاب از ۳۵۰۰۰ مترمکعب در روز در پایان سال ۱۴۰۰، 
به ۵۹۰۰۰ مترمکعب در روز افزایش پیدا کرده است که رویکرد بسیار 

امیدبخشی است و حتماً در ادامه راه هم با جدیت دنبال خواهد شد.
در پایان باید توجه داشت که استفاده مجدد از پساب شهری در صنعت 
اساســاً با دو هدف کلی انجام می گیرد. اول، امــکان بازچرخانی آب در 

واحدهای صنعتی و دوم هم جلوگیری از آلودگی محیط زیست.
صنایع شــیمیایی، نفت، پتروشیمی، کاغذســازی، نساجی و خیلی از 
صنایعی که در شهرک ها و نواحی صنعتی مستقر بوده و فعالیت دارند، 
در زمره صنایعی هســتند که امکان برگشت پســاب های تصفیه شده 
جهت مصارف مختلف در آنها وجود دارد و امروز این صنایع بیش از هر 
چیزی نیازمند آب و برق پایدار هســتند تا بتوانند چرخه تولید خود که 

منجر به ایجاد اشتغال، تولید ثروت و … خواهد شد را حفظ کنند.

با مصوبه بانک مرکزی
شرایط واردات طلا تسهیل شد

بانک مرکزی شــرایط واردات طلا به کشور را تسهیل کرد. طبق مصوبه 
بانک مرکزی کــه از امروز قابلیت اجرا دارد، تســهیلات متعددی برای 
واردات طلا به کشــور فراهم شــده است.بر این اساس، شــرط الزام به 
گشایش اعتبار اسنادی برای واردات طلا حذف شد و از این به بعد، وارد 
کنندگان می توانند با اســتفاده از کلیه روش هــا و ابزارهای پرداخت، 
اقدام به واردات طلا کنند.همچنین، محدودیت استفاده از منابع ارزی 
خود واردکننده برای واردات طلا حذف و استفاده از منابع ارزی حاصل 
از صادرات خود، صــادرات دیگران و ارز دیگران نیــز برای واردات طلا 
فراهم شد. علاوه بر این، تســهیلاتی در رابطه با ثبت اطلاعات وارده در 
سامانه تأمین ارز، در نظر گرفته شده که جزئیات آن در بخشنامه ارزی 

بانک مرکزی به کلیه موسسات بانکی ذکر شده است.
در این راســتا انتظار می رود بــا مصوبه فوق موانع ورود طلا به کشــور 
برطرف شده و شاهد افزایش ورود طلا به کشور و به تبع آن تعدیل نرخ 

آن باشیم.

تلاش دولت برای غلبه بر اخلال در برنامه 
ضدتورمی

 دولت با درک واقع بینانه از فشــار تورمی بر مــردم برنامه های خود را 
معطوف و متمرکز بر کاهش این فشــار کرده اســت و در همین راســتا 
طی روزهای اخیر بســته تحولی و جامع اقتصــادی دولت برای کاهش 
تورم را رونمایی می کند. مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارشــی با عنوان فاصله مزد و هزینه از 
۲۰۰ درصد گذشــت اعلام کرد: گزارش دهی مداوم دولت از برنامه ها و 
اقداماتی که برای  مهار تورم دنبال می کنــد و اعلام آثار و گزارش نتیجه 
بخشی آن نقطه ضعفی برای دولت نمی باشد.دولت با درک واقع بینانه از 
فشار تورمی بر مردم برنامه های خود را معطوف و متمرکز بر کاهش این 
فشار کرده است و در همین راستا طی روزهای اخیر بسته تحولی و جامع 
اقتصادی دولت برای کاهش تورم، مدیریت نقدینگی و اجرای اصلاحات 

اقتصادی تدوین شده و به زودی رونمایی و اجرایی خواهد شد.
دولت سیزدهم بعد از یک دهه ســخت، مدیریت اجرایی کشور را عهده 
دارد شد؛ رشد اقتصادی بســیار پایین و در برخی ســال ها منفی، نرخ 
تورم ۱۲ ماهه ای که در زمان شــروع به کار دولت سیزدهم در شهریور 
۱۴۰۰ به رقم ۵۹.۳ رســیده بود، کســری بودجه ۴۸۰ هــزار میلیارد 
تومانی، اســتقراض ۵۴ هزار میلیارد تومانی از بانــک مرکزی، خزانه 
مقروض، رشد چند برابری نقدینگی و ســوء مدیریت مالی و پولی و … 
اصلاح و تغییر ریل اقتصاد را ناگزیر می کــرد و از آثار اقدامات دولت در 
این تغییر ریل، مهار رشــد نقدینگی، کنترل خلق پول، کاهش کسری 
بودجه، وصــول ۱۰۰ درصدی درآمدهای بودجه، رشــد ۳.۹ درصدی 
تشکیل سرمایه ثابت که به رونق تولید و رشد اقتصاد می انجامد و رشد 
اقتصــادی ۳.۶ درصدی بود.با اقدامات دولت از جمله ثبات بخشــی به 
بازار ارز، نظارت بــر قیمت کالاها و خدمات و تامین مناســب کالاهای 
اساســی روند صعودی تورم کاهش و روند نزولــی در پیش گرفت و در 
پایان سال گذشته از ۵۹.۳ درصد به ۴۶.۲ درصد و پس از آن نیز تا پیش 

از اصلاح ارز ترجیحی این روند ادامه داشت. 

یادداشت

بازار

طی روزهای گذشــته تصاویر و خبرهایی درباره واریز 
بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان پول به حســاب برخی 
افراد و برداشت آن مطرح شده که بانک مربوطه، علت 

آن را بروز خطای سیستمی عنوان کرده است.
در روزهای گذشــته تصاویر، کلیپ هــا و خبرهایی در 
فضای مجازی منتشــر شد که نشــان می دهد مبلغی 
حدود ۴۰۴ هــزار میلیــارد ریال به حســاب برخی 
شهروندان که مشتریان بانک آینده هستند، واریز شده 
اســت که در برخی موارد بانک آن را برداشــت کرده و 
در برخی موارد از مشــتری خواسته است که حضورا به 

شعبه مراجعه کند و مبلغ واریز شده را برگرداند.
محمدجواد، یکــی از شــهروندان تهرانی اســت که 
این اتفاق برایش رخ داده اســت. او به ایســنا گفت که 
دوشنبه هفته گذشته ساعت ۱۰ شــب پیامکی برایم 
ارسال شد با این مضمون که اقساط تسهیلات شما که 
به اشتباه دریافت شده است به حساب شما بازگردانده 

می شــود. اما وقتی این مبلــغ را دیدم آن را 
جدی نگرفتم کــه چند ســاعت بعد، یعنی 
ســاعت یک بامداد مبلغ ۴۰۴ هزار میلیارد 
ریال به حســاب من واریز شد و ساعت ۸:۳۶ 
صبح این مبلغ از حســابم برداشت شد. البته 
با توجه بــه این که ۴۰ هزار میلیــارد تومان 
مبلغ بســیار بالا و خارج از تصورم بود، آن را 

جدی نگرفتم.
این شــهروند تهرانی افزود: وقتی که پول از حســابم 
برداشــت شــد به بانک رفتم و ماجرا را از رئیس شعبه 
پرسیدم اما از قبل انگار می دانست که من درباره کدام 
مبلغ صحبــت می کنم. نهایتا به مــن اطمینان داد که 
هیچ مشــکلی در این زمینه وجود نــدارد و یک خطا و 
اشتباه عامل بوده است. همچنین ساعت ۱۷ همان روز 
از سمت بانک پیامکی دریافت کردم که به من اطمینان 
داد هیچ مسئولیتی بابت این واریز متوجه من نیست و 

پیامک ارســالی مبنی بر واریز مبلغ ناشی از 
وصول ناموفق پرداخت الکترونیکی، خطای 

سیستمی بوده است.
این مشــتری بانــک آینده ادامــه داد: پس 
از این که شــنیدم این اتفاق بــرای چند نفر 
دیگر از مشتریان بانک آینده رخ داده قدری 
نگران شــدم و به فکر فرو رفتم و از مسئولان 
می خواهم که این موضوع را پیگیری کنند و به صورت 
شــفاف برای مردم توضیح دهند. از سوی دیگر انتظار 
دارم بابت خطایی که صورت گرفته مشــکلی از جمله 

مالیات، بحث یارانه و غیره برای من اتفاق نیفتد.
همچنین افکاری - یکی دیگر از مشتریان این بانک در 
کرمان - که این اتفاق برای او هم افتاده است، به ایسنا 
گفت: چند روز قبل از این اتفــاق من در کربلا بودم که 
پیامک واریز مبلغ ۴۰ هزار میلیــارد تومان را دریافت 
کردم اما متوجه مبلغ نمی شدم؛ بنابراین از هتل با بانک 

تماس گرفتم که گفتند این تنها یک عدد بوده و اشتباه 
شده است.

وی افزود: با وجود این صحبت ها توانســتم مبلغی پول 
از حسابم جابجا کنم اما تا این لحظه هیچ چیز مشخص 

نشده و بانک حسابم را مسدود کرده است.
او اظهار امیدواری کرد که این مبلــغ به جایی برگردد 
که متعلق بــه خودش بوده اســت و گفــت : از طریق 

نهادهای امنیتی پیگیر این موضوع است.
این اظهارات در حالی صورت گرفته که بانک آینده در 
توضیح چند خطی درباره این اتفــاق اعلام کرد  اخیرا 
برخی مشــتریان بانک آینده پیامکی مبنــی بر واریز 
مبلغی به حســاب خود دریافت کرده اند که موضوع، 
ناشی از خطای سیستمی و از ســوی دست اندرکاران 
فنی بانک آینده و شــرکت خدمات دهنده مرتبط بوده 
که با بالاترین ســرعت و بدون هیچ آسیب و هزینه ای 

برای گیرندگان پیام، پایان یافته است.

ایران خودرو در حالی خودروهای دناپلاس خود را طبق 
وعده  داده شــده، زودتر از موعد تحویل داده که در این 
نسخه عرضه شده، دو آپشن رینگ آلومینیومی و ترمز 
عقب دیسکی حذف شده اســت؛ گر چه حذف این دو 
آپشــن از خودروهای دناپلاس در بخشنامه عرضه این 
محصول در بورس کالا قید شــده، اما به نسبت نسخه 
اصلی تولیدی ایران خودرو، مرســوم نبــوده و به نظر 
می رســد این کار در کیفیت و ایمنی تاثیرگذار خواهد 

بود.
 ایران خودرو محصول دناپلاس عرضه شــده در بورس 

کالا را در نسخه پایه همانطور که وعده کرده بود، زودتر 
از موعد تحویل مشتریان داده اســت. این نسخه از دنا 
پلاس بدون رینگ آلومینیومی و با ترمز عقب کاسه ای 

)به جای ترمز عقب دیسکی( تحویل داده است.
ایران خودرو در این رابطه با ایــن موضوع تاکید دارد 
که مطابق آنچه که در بخشــنامه فروش قید شــده 
اســت، اقدام به تحویل خودرو می کند. محصولات 
ایران خودرو بــا مشــخصه های مختلــف تولید و 
عرضه می شــود. در مورد دنا نیز چندین نوع خودرو 
در جریــان تولید قــرار دارد، از جمله دنــا پلاس با 

ترمز دیســکی و رینگ فولادی، فول آپشن با موتور 
توربوشارژ و ...

بر اساس اعلام این خودروســاز، خودروهای دنا عرضه 
شــده در بورس کالا نیز عینا با مشــخصات ظاهری و 
فنی و لیســت تجهیزات مطابق بــا اطلاعیه عرضه که 
قابل مشاهده اســت، دارای رینگ فولادی و ترمز عقب 
کاسه ای هســتند و تولید و تحویل محصول عینا برابر 

خودروی فروش رفته صورت می گیرد.
در اطلاعیه عرضه محصول دناپــلاس در بورس کالا 
همانطور کــه ایران خودرو نیز اعــلام می کند، ترمز 

عقب کاسه ای و رینگ فولادی ۱۵ اینچ فولادی ذکر 
شده است.  

این در حالیســت که نســخه مرســوم دناپلاس های 
ایران خــودرو مجهز بــه ترمز عقب دیســکی و رینگ 
آلومینیومی اســت امــا در این نســخه دناپلاس های 
فروخته شــده از طریق بورس کالا، رینگ آلومینیومی 
حذف شــده و ترمز کاســه ای  )تکنولوژی ضعیف تر( 
جایگزین ترمز دیسکی این خودروها شده و جایگزین 
کردن ترمز کاســه ای، از میزان ایمنــی این خودروها 

خواهد کاست.

واریز

و خودر

خریــدار  اتــاق بازرگانــی ایــران در 
جدیدتریــن تحلیل خــود از لایحه بودجه 
۱۴۰۲ بــه بررســی درآمدهــای مالیاتی 
پیش بینی شــده در این حــوزه پرداخته و 
نگرانی های تولیدکننــدگان را مطرح کرده 

است.
در گزارش اتاق بازرگانی بــه ابعاد مختلف 
مشــکلات تولیدکنندگان در ســال های 
گذشــته، تحت تاثیــر مشــکلات داخلی 
پرداخته و ســوالاتی درباره سیاســت های 
مالیاتی دولت پرسیده شده است. در حالی 
که بر اســاس برخــی از بندهــای مالیاتی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ از جمله بند )ت( 
تبصره ۶ مبنی بر کاهش نرخ مالیات موضوع 
مــاده )۱۰۵( قانون مالیات  های مســتقیم 
اشــخاص حقوقی دارای پروانه بهره برداری 
در فعالیت  های تولیــدی حداکثر تا معادل 
هفت واحد درصــد )۷%( و بند )هـ( تبصره 
۲ مبنی بر مشمول مالیات شدن با نرخ صفر 
سودهای تقسیم نشده شرکت  های پذیرفته 
شده در بورس و فرابورس، قرار است با هدف 
حمایت از تولید و تشــویق سرمایه  گذاری 
در شرکت  های پذیرفته شــده در بورس و 
فرابورس، میزان مالیات بر درآمد اشخاص 

حقوقی کاهش یابد.
در برخی دیگر از بندهــا از جمله بندهای 
ل )توقف کاهــش نرخ هــای مالیاتی(، ن 
)حذف معافیت مالیاتــی صادرکنندگان 
مواد خام و نیمه خــام( و ث )محدود کردن 
برخورداری واحدهای صنعتی و معدنی از 
معافیت ســرمایه  گذاری در مناطق کمتر 
توســعه یافته( تبصــره ۶، افزایش میزان 
مالیات بــر درآمدهای اشــخاص حقوقی 
به صورت مســتقیم و یــا از طریق محدود 

کردن معافیت  های موجود دنبال شــده و 
بنابراین اثر منفی بر تولید و اعمال فشــار 
مضاعف بر بخــش خصوصی ایجاد خواهد 

کرد.  
اتاق ایران انتقــاد خود را ایــن طور مطرح 
کرده که در شــرایط فعلی اقتصــاد ایران، 
فعالیت هــای تولیــدی رســمی کــه در 
چمبره ای از کژکارکردی های نظام مالیاتی، 
کمبود تقاضای مؤثــر، بی ثباتی متغیرهای 
قیمتــی کلیدی بــه ویژه افزایــش قیمت 
انــرژی )خصوصــاً قیمــت گازطبیعی در 
صنایع انرژی بر(، نرخ ارز و نرخ بهره، کمبود 
نقدینگی و سرمایه در گردش، قطعی مکرر 
گاز طبیعی در زمســتان و برق در تابستان 

و ... گرفتار شــده اند باید فشار اصلی تامین 
مالی منابع عمومی دولت را بر دوش بکشند 
و بیش از پیش در خط مقدم مالیات  ستانی 
قرار گیرند. افزایــش ۱۲۸ درصدی مالیات 
بر درآمد شــرکت های غیردولتی در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ نســبت به قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۱ که قرار است نســبت به سایر 
انواع مالیات  ها، بیشــترین میــزان از کل 
درآمد مالیاتی لایحــه بودجه را تامین کند 
)سهمی در حدود ۳۰.۹ %(، به  تنهایی گواه 

این مدعا است.
بخشــی از رشــد ۱۲۸ درصــدی مورد 
اشاره، ناشی از نرخ تورم بالای اقتصاد در 
سال جاری اســت. باید توجه داشت اخذ 

»مالیــات تورمی«، تــوان تجهیز واقعی 
بنگاه هــای اقتصــادی را کاهش خواهد 
داد و ایــن مورد در کنــار افزایش قیمت 
نهاده هــای وارداتی )به دلیــل افزایش 
قیمت ارز( و افزایش قیمــت نهاده های 
داخلی )به دلیــل تــورم(، کاهش توان 
تولیدی بنگاه هــا را رقم خواهــد زد. به 
این ترتیــب با تخلیه ایــن منابع به دلیل 
مالیات  ســتانی، نیــاز به تامیــن منابع 
بــا اســتقراض از بانک ها )کــه وضعیت 

مطلوبی ندارند( افزایش خواهد یافت.
مشــکل دیگری کــه از ناحیه رشــد ۱۲۸ 
درصدی مالیــات بر درآمد شــرکت های 
غیردولتــی و در یــک کلام بیش  برآوردی 

مالیاتی بــرای بنگاه  های تولیــدی ایجاد 
خواهد شد، اعمال فشــار مضاعف از سوی 
مأموران وصول مالیــات بر بخش خصوصی  
و نامناسب تر شدن محیط کسب وکار است. 
با توجه به عدم گســترش پایه  های مالیاتی 
و کاهش معافیت  های مالیاتــی در قوانین 
مرتبــط در ســال  های اخیر و عــدم توان 
جلوگیری از فرار مالیاتی بدلیل عدم ایجاد 
زیرساخت مناسب اطلاعاتی از فعالیت  های 
اقتصادی؛ رشــد ۱۲۸ درصدی مورد اشاره 
و افزایــش درآمدهای مالیاتــی موردنظر 
در لایحه بودجه، صرفــا می  تواند از طریق 
اعمال فشار بیشــتر مودیان شناسنامه  دار و 
شفاف فعلی به انواع و اقسام روش ها، توسط 
ماموران وصول مالیاتی، محقق شود و این به 
مفهوم تنگنای اقتصادی بیشتر برای فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی آن هم در شرایط 

رکود اقتصادی است.
این انتقادات در حالی مطرح شده که دولت 
پیش از این در چند نوبــت تاکید کرده که 
افزایش درآمــد مالیاتــی را در حوزه هایی 
که تاکنــون کمتر زیر ذره بین بــوده و فرار 
مالیاتی داشــته اند پیگیری می کند و برای 
تولیدکنندگان تسهیلات مالیاتی جدیدی 

در نظر گرفته است.
خاندوزی  ســخنگوی اقتصــادی دولت  
چند روز قبل گفته بــود: در مورد درآمد 
نفتــی، دولت تــلاش کــرد بیش برآورد 
نداشته باشد و عدد واقع بینانه ای را در نظر 
بگیــرد. همچنین در مــورد بخش تولید 
هم برای دومین ســال پیاپی کاهش نرخ 
مالیات بر شــرکت های تولیدی را مصوب 
کردیم کــه امیدواریم مجلــس هم آن را 

تایید کند.

ماجرای واریزهای ۴۰ هزار میلیارد تومانی چیست؟

وش ارزان تر در بورس؟ عقب گرد کیفی به  بهانه  فر

کارشناس مسکن:

مشکل اصلی در نوسازی بافت فرسوده، تورم بالای کشور است
مونا ربیعیان رمضان پور  یک کارشــناس 
مســکن گفت: مالکان خانه های فرســوده 
دغدغه های روزمــره خــود را اولویت می 
دانند و نوســازی برایشــان جزو اولویت ها 

نیست.
فرید قدیری، کارشــناس بازار مســکن در 
خصوص تاثیر نوســازی بافت فرســوده بر 
بازار مسکن گفت: آنچه که در مناطق بافت 
فرســوده تهران شاهد هســتیم با سیاست 
های فعلی شــهری دولت، بانکی و.. ارتباط 
برقرار نکرده اســت آن هم به دو دلیل یکی 
وضعیت اقتصادی و معیشتی افرادی که در 
بافت فرســوده زندگی می کنند و دیگری 
اولویت نبودن نوسازی بافت فرسوده توسط 

مالکان.
وی در ادامه بیان کرد: در بافت های فرسوده 
دو دسته زندگی می کنند یکی مستاجران 
هستند که به نوسازی مرتبط نیست و دیگر 
مالکان قدیمی در بافت فرســوده است که 
مالکیم بافت های فرسوده اولین نیاز تامین 
قدرت خرید هستندو به دنبال این هستند 
که مایحتاج زندگی را تامین کنند و دغدغه 

نوسازی ندارند.این کارشناس بازار مسکن 
در ادامه اظهارداشت: تصمیم گرفتن برای 
تخریب و نوســازی به راحتی نیست حتی 
برای افرادی که در شــمال پایتخت زندگی 
می کنند هم تخریب تصمیم راحتی نیست 
و باید با چند سازنده مشورت کنند و ببینند 
کدام به صرفه اســت بماند برای افرادی که 
در بافت فرسوده زندگی می کنند و دغدغه 

اصلی آنها ساخت و ساز و نوسازی نیست.
وی در ادامــه درخصوص مشــکلات بافت 
فرســوده گفت: خانه هــا در بافــت های 
فرســوده سند نداشــته و یا مشــکل چند 
مالکــی دارد که ایــن موضــوع باعث عدم 
دریافت تســهیلات از ســوی بانک ها شده 
است. تسهیلاتی از طرف دولت و شهرداری 
برای ترویج ســاخت و ســاز داده شده اما 
نتیجه دلخواه را نداشــته اســت، به عنوان 
مثال شــهرداری هزینه پروانه را نمی گیرد 
یا اینکه دولــت هزینه انشــعابات را نصف 
دریافت می کند اما اینهــا بازهم باعث نمی 
شــود تا مالکان بافت های فرسوده رغبتی 
برای نوسازی داشته باشند با توجه به اینکه 

ساخت وساز ها نیز باید هزینه ساخت را در 
نظر بگیرند بعد تصمیم گیری کنند.

شهرداری با دولت مشکل نوسازی را 
حل کند

فرید قدیــری گفت: درحــال حاضر حدود 
۲ میلیون نفر ســاکن بافت های فرســوده 
هستند که با توجه به شرایط بد اقتصادی به 
مناطق پایین تر شهر مهاجرت کرده و نمی 
توان با سخن و یک نسخه واحد، کاری برای 
بافت های فرسوده انجام داد.وی در ادامه به 
مهر گفت: باید واقعیت بــازار را دید در حال 
حاضر شــهرداری ابزار قوی به نام پروانه در 
دســت دارد که می تواند با توجه به هزینه 
صدور جواز ســاخت وســاز در بافت های 
فرسوده کمک کند چرا که در بعضی مناطق 
مانند منطقه یک ســاخت و ساز اشباع شده 
و باید ســرمایه گذار را به ســمت ساخت و 
ســاز در بافت های فرســوده مناطق پایین 
و متوسط شــهر هدایت کرد، از طرف دیگر 
وظیفه دولت این است که با کنترل اقتصاد 
کلان و بــا سیاســت های اقتصــادی تورم 

را کنترل کنــد، زیرا با افزایــش تورم تولید 
کننده در مسکن، تورم مصرف کننده را نیز 
شاهد خواهیم بود.فرید قدیری گفت:نحوه 
تامین مالی بودجه دولت اشتباه است و رشد 
نقدینگی و سیاست های پولی در مهار تورم 
وجود ندارد دولت باید اول این معضل را حل 
کرده و ســپس سازندگان مســکن را برای 

ساخت و ساز ترغیب کند.

این کارشــناس بازار مسکن در پایان به مهر 
گفت: ســرمایه گذار وقتی زمینه ساخت را 
مهیا ببیند کم کم به سرمایه گذاری در بافت 
فرســوده روی می آورد از سوی دیگر سازند 
باید به صــورت دقیق بتوانــد هزینه های 
عملیاتی ساخت مســکن را در سال آینده 
محاســبه کرده و طبق آن مصالــح و زمان 

ساخت را به کار ببرد.
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هشدار؛ مشکلات درمان معتادان با مصرف 
وئین، شیشه و متادون ترکیبی هر

معاون پیشــگیری و درمان اعتیاد مرکز توســعه پیشــگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی کشــور با بیان اینکه در چندین سال گذشته، 
بر اســاس آمار خط ملی اعتیاد و مراجعین به مراکز بهزیســتی، میزان 
مصرف مواد صنعتی روبه افزایش بوده، علت این موضوع را تغییر الگوی 

مصرف مواد مخدر در نوجوانان به سمت مواد محرک دانست.
 فرهاد اقطار، با بیان اینکه بیشــترین مواد مصرفــی در بین معتادین 
مراجعه کننــده بــه مراکز درمانــی ســازمان بهزیســتی ترکیبی از 
»هروئین« و »شیشــه« است، اظهار کرد: بحث ســوء مصرف متادون 
توســط معتادان نیز به تازگی مطرح شــده اســت به طوریکه برخی از 

معتادان به صورت ترکیبی متادون، هروئین و شیشه مصرف می کنند.
وی با اشــاره به وجود برخی از گزارشــات درباره معتادانی که علاوه بر 
مصرف مــواد مخدر به صــورت ترکیبی، متادون هم به طور ســرخود 
مصرف می کنند، گفــت: علی رغم اینکــه قرار بوده متــادون در یک 
چارچوب برای روش های درمانی مورد اســتفاده قرار گیرد اما این روند 
به صورت صحیح و علمی اجرا نشــده و می توانــد در آینده خیلی زود، 

مشکلاتی سر راه روند درمان ایجاد کند.
به گفته معاون پیشــگیری و درمان اعتیاد مرکز توســعه پیشــگیری 
و درمان اعتیاد ســازمان بهزیســتی کشــور،  »هروئین«، »شیشه« و 
»حشــیش« به عنوان بالاترین نوع مواد مصرفی کسانی بوده است که 
به مراکز درمانی مراجعه کرده اند البته باید به این نکته دقت شــود که 
یکســری افراد دارای اعتیاد مثل معتادان کم سن وسال و معتادانی که 
مواد خود را در خانه مصرف می کنند و هنوز به آن درجه از شدت اعتیاد 
نرســیده اند که والدین یا اعضای خانواده آنها متوجه اعتیادشان شوند، 
به دلیل اینکه هیچگاه در سیســتم درمانی قرار نمی گیرند، در آمار نوع 

مصرف و ... ثبت نشده اند.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا تغییرات ایجاد شــده در سیاست ها 
و حکومت افغانســتان موجب تغییری در الگوی مصــرف مواد مخدر 
معتادان در کشور شده است؟ توضیح داد: الگوی مصرف مواد مخدر در 
کشور به ســمت مصرف مواد صنعتی بوده و میزان مصرف مواد صنعتی 
در حال افزایش است. حتی گزارشات به دست آمده از خط ملی اعتیاد 
هم نشان می دهد بیشتر ســوالات درخصوص مواد صنعتی بوده است. 
همچنین تعداد زیــادی از مراجعه کنندگان به مراکــز درمان اعتیاد، 

ترکیبات مواد صنعتی مصرف می کنند.

وی ادامه داد: طبیعتا مواد صنعتی به دلیل اینکه تولیدشان راحت است 
ارزان تر هســتند، اما وضعیت تولید مواد سنتی که باید کاشته شوند، به 
شرایط آب و هوایی و حاکمیتی و سیاستگذاری ها بستگی دارد که این 

موارد در قیمت شان اثرگذار است.
اقطار همچنین در پاســخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه آیا تغییرات 
سیاسی و حاکمیتی کشور افغانســتان طی سال جاری موجب افزایش 
قیمت مواد مخدر شــده اســت یا خیر؟ توضیــح داد: در مقطعی این 
موضوع اتفاق افتاد. سیستم مواد مخدر البته سیستمی بسیار هوشمند 

است که سعی دارد مشتری خود را از دست ندهد.

رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران خبر داد
مهلت۲ماهه به ساختمان های ناایمن پایتخت 

برای ایمن سازی
رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شــورای اســلامی شهر تهران با 
ارایه گزارشی از وضعیت بررسی ساختمان های ناایمن در شهر تهران، 
گفت: مالکان ساختمان های ناایمن تا پایان سال جاری مهلت دارند که 

اقدامات عملی ایمن سازی را آغاز کنند.
مهدی بابایی در جلسه شورای شــهر تهران با ارایه گزارشی از وضعیت 
ســاختمان های ناایمن تهران، اظهار کرد: جلســه مهمــی با حضور 
مدیرعامل آتش نشانی، معاون دادســتان و ۱۷ تن از شهرداران مناطق 

برگزار شد و به ۶۲ ساختمان ناایمن اخطاریه ها ابلاغ شد.
وی افزود: با ارائه این ۶۲ اخطار، به تمامی ۱۲۹ ســاختمان ناایمن شهر 
تهران نیز اخطار لازم داده شده است.بابایی تاکید کرد: در جلسه تاکید 
شد که تنها تا پایان ســال مالکین فرصت دارند که نسبت به انعقاد قرار 
داد ایمن سازی ســاختمان ها های خود اقدام لازم را انجام دهند و قرار 

داد را به سازمان آتش نشانی ارائه کنند.

رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر تهران ادامه داد: در صورت تخطی 
مالکان از این اخطار در ســال آینده احکام مربوط به قطع انشــعابات و 

پلمب ساختمان ها اجرایی می شود.
وی افزود: به مالکان ســاختمان ها اعلام شد که انتشــار اسامی ۱۲۹ 
ساختمان مطالبه شــهروندان و رسانه هاســت، در صورت عدم انعقاد 
قرار داد، مدیریت شهری نســبت به اعلام این لیســت اقدام می کند.

امیدواریم با این فرایند،  در روند ایمن سازی تسریع شود.
عضو شورای شــهر تهران با بیان اینکه در شــاخص های احکام برنامه 
چهارم توسعه شهرداری تهران نیز ایمن ســازی ساختمان ها به شکل 
عدد ورقم آمده اســت، گفت: به شــهرداری تا پایان ۱۴۰۳ مهلت داده 
بودیم که ایمن ســازی ۱۲۹ ســاختمان را انجام دهد، اما این مهلت به 
۱۴۰۲ کاهش یافت. بابایی تاکید کرد: دســته بندی بعدی، ساختمان 
های پر خطر بودند و در این دسته نیز شهرداری به ایمنی سازی سالیانه 

۵۰۰ ساختمان ملزم شده است.

دیوار

وزیر علوم، تحقیقات و فنــاوری با بیان اینکه توجه 
به علــم و نــوآوری در نیروهای مســلح جمهوری 
اسلامی ایران نهادینه شده اســت، گفت: امروز به 
لطــف فرماندهی معظم کل قــوا )مدظله العالی( و 
حس »ما می توانیم« در ســایه اســتقلال سیاسی 
توانستیم در عرصه های مختلف رشد چشمگیری 

داشته باشیم.
 دکتر محمدعلی زلفی گل در جشــنواره ایده پردازی 
و تقدیر از نخبگان علمی که امروز یکشــنبه در ســتاد 
فرماندهی نیــروی زمینی ارتش برگزار شــد، ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدا، اظهار کرد: ما قدردان 
زحمات کارکنان نیروهای مسلح هســتیم که خود را 

برای امنیت کشور صرف می کنند.
وی با بیان این که ســلامت اجتماعی مرهون زحمات 
شــما عزیزان است، ادامه داد: اگر ســلامتی، آرامش و 

آسایش در ســایه امنیت نباشد، زندگی بشر 
نشــاط  نخواهد داشــت و امنیت مرهون از 
خودگذشــتگی کارکنان نیروهای مســلح 

است.
وزیــر علوم، تحقیقــات و فنــاوری با بیان 
اینکه توجه به علم و نــوآوری در نیروهای 
مسلح ما نهادینه شده اســت، یادآور شد: 

باید مراقب باشــیم دشــمنان وحدت و یگانگی در 
بین اقوام مختلف کشــورمان را مبنا و منشــا تفرقه 

قرار ندهند.
وی با بیان این که امروز در عرصه های مختلف نظامی، 
دســت برتر را داریم، اظهار کرد: امروز به لطف رهبری 
امام خامنه ای )مدظله العالــی( و حس ما »می توانیم« 
در سایه اســتقلال سیاسی توانســتیم در عرصه های 

مختلف رشد چشمگیری داشته باشیم.

زلفی گل تصریح کرد: امروز توریسم سلامت، 
بسیار فعال است و بســیاری برای درمان به 
کشــور مراجعه می کنند که مرهون زحمات 
شــما در نیروهای مســلح در تولید امنیت 

پایدار مرزها است.
وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری با بیان اینکه 
نیروهای مســلح در تبدیل علــوم به فنون 
نقش کلیدی دارد، اظهار کرد: امروز نیروهای مســلح 
ما به درجه ای از دانش رسیده که قدرت تبدیل علوم به 

فنون را بدست آورده است.
وی اضافه کرد: شــما فرماندهان در نیروهای مســلح، 
علوم را تبدیل به فنون و علم را تبدیل به محصول قابل 
خرید و فروش می کنید و در دنیا نیز نیروهای مسلح به 

اولین فناوری ها دست پیدا می کنند.
زلفــی گل تأکید کــرد: حاکمیتی موفق اســت که 

بیشــتر ســرمایه گذاری اش در عرصه هــای نظامی 
باشــد و نخبگان خود را در آن عرصه بیشــتر به کار 

بگیرد.
به نقل از روابــط عمومــی وزارت علوم، وزیــر علوم، 
تحقیقات و فناوری گفت: در ســند نظام ملی نوآوری 
باید نقــش هر کــدام از نهادهای خصوصــی و دولتی 
و نیروهای مســلح ما در پازل و جورجین این ســند و 
تبدیل ایــده به محصول و ثروت آفرینی آن مشــخص 

باشد و به آن عمل کنند.
زلفی گل در پایــان با بیان اینکه طراحــی برنامه های 
هوشــمندانه کارنامه درخشــانی را در پــی خواهند 
داشــت، خاطر نشــان کرد: می توانید از دانشمندان 
دانشــگاهی در این عرصه اســتفاده کنیــد و خدا را 
شــاکریم که نیروهای مســلح ما ارتباط خوبی با بدنه 

دانشمندان دارند.

وزیر 

خریدار  رئیس ســازمان نوسازی، توسعه 
و تجهیز مــدارس کشــور از افتتاح ۱۱۰۰  
پروژه آموزشــی در دهه مبــارک فجر خبر 
داد و گفت: ۳۷ درصد پروژه هایی که افتتاح 
می کنیم با مشــارکت خیرین ساخته شده، 
هشت درصد کامل از سوی خیرین احداث 

شده و مابقی دولتی هستند. 
 حمیدرضا خان محمدی در نشستی خبری 
ضمن عرض تســلیت جان باختن تعدادی 
از هموطنان در زلزله شــب گذشــته خوی 
گفت: در حال حاضر سرانه فضای آموزشی 

به ۵.۲ متر مربع رسیده است.
وی افزود: ۱۱۰۰ پروژه در دهه مبارک فجر 
افتتاح می شــود که بخش قابــل توجهی از 
آن مرهون تلاش خیرین اســت. ۳۷ درصد 
پروژه هایی که افتتاح می کنیم با مشارکت 
خیرین ساخته شده، هشت درصد کامل از 
سوی خیرین احداث شــده و مابقی دولتی 

هستند. 
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور با بیان اینکه فضای ایمن و 
راحت در کلاس های درس باید فراهم باشد 
گفت: می دانیم که بــا تراکم ۵۰ نفره دانش 
آمــوزان در برخی کلاســها، آموزش تحت 
الشــعاع قرار می گیرد. با هر مدرسه ای که 
می سازیم، آگاهی و توســعه از یک در وارد 
و جهالت و ناآگاهــی از در دیگر خارج و آن 

منطقه آباد می شود. 
خان محمدی ادامه داد: به دنبال آن هستیم 
که ســاخت مجتمع های بزرگ را با قدرت 
دنبال کنیم. هفتــه گذشــته مذاکراتی با 
ســتاد توســعه اجتماع محور ۲۰۲۰ محله 
انجام دادیم تــا فضای مدرســه را در کنار 
امکاناتی چون ســالن ورزشــی، درمانگاه، 
مراکز فرهنگــی و هنــری و... در قالب یک 
مجموعه بسازیم. در تفاهم اولیه بنا شده در 
مناطقی که زمین و شرایط مهیاست ساخت 
و ساز آغاز بشود و ظرف ســه سال تعدادی 
را به عنــوان نمونه ارائه دهیــم و از این پس 
»مدارس کانون تربیت و پیشرفت محله« را 

نیز داشته باشیم. 
وی به برنامــه دیگر این ســازمان برای راه 
اندازی ســامانه ها و رصد پروژه ها در سطح 
کشــور گفت: به عنوان مثال در زلزله شب 
گذشته ۸۷۳ فضای آموزشــی تحت تاثیر 
کم و ۸۸ مدرســه تحت تاثیر بالا بودند که 
اینها را می توان در قالب سامانه ها رصد کرد. 
وی افــزود: ۶۹ هــزار مدرســه مــا دارای 
نمازخانــه هســتند. تاکیــد کــردم اگر 

مدرسه ای می سازیم مدارس باید نمازخانه 
مناسب داشته باشــند. چندساحتی کردن 
مــدارس را در سیاســت های کلان خــود 

داریم. 

نگرانی از وضعیت 88 مدرسه این شهر 
رئیس سازمان نوســازی، توسعه و تجهیز 
مدارس کشور در پاســخ به پرسشی درباره 
وضعیت مــدارس در زلزله خــوی گفت: 
بســیاری از مدارس مــا پایگاه های ایمن 
هســتند و اعلام کردیــم در اختیــار قرار 
بگیرند و پذیرای مردم در ســرما باشــند. 
اگر مدرســه درست ساخته شــود در این 
بحران ها پایگاهی برای اســتقرار نیروهای 
امــدادی می شــوند. نگران ۸۸ مدرســه 
هســتیم که تحت تاثیر بالا از زلزله بوده اند 
و گــزارش از وضعیت دقیق آنهــا را اعلام 

خواهیم کرد. 
خان محمدی افزود: در سه مرحله در خوی 
زلزله آمد. در زلزله اول خوی ۱۰ مدرســه 
آسیب دیدند که ۹ مدرسه نیازمند بازسازی 
بودند. اقدامات لازم انجام و کانکس ارســال 
شد تا نظام تعلیم و تربیت دچار وقفه نشود. 
زلزله دوم، زمانی اتفاق افتــاد که بچه ها در 
مدرســه نبودنــد و در خوابــگاه بودند که 
مشــکلی برایشــان پیش نیامد و به منازل 
خود رفتنــد اما به طور کلی تیــم ارزیاب تا 
بعدازظهر گزارش وضعیــت مدارس را به ما 

اعلام می کند. 

۷1 هزار کلاس درس کشور نیازمند 
مقاوم سازی

وی با بیــان اینکه ۳۰ هــزار کلاس درس 
تخریبی در ســطح کشــور داریــم گفت: 
یک سری مدارس تخلیه شــده و بچه ها به 
شــیفت دوم مدارس دیگر رفته اند و درس 
می خواننــد. برای تخریب و بازســازی این 
مدارس به ۳۰ هــزار میلیارد تومــان نیاز 
داریم در حالی که در پیوســت یک بودجه 
ســال آینده ۷۴۰۰ میلیارد تومــان دیده 
شده اســت. ۷۱ هزار کلاس درس نیز باید 
مقاوم سازی شوند. برای مقاوم سازی ۵۰۰ 
میلیارد تومان برای ما در بودجه آینده دیده 
اند در حالی که به ۵۰ هــزار میلیارد تومان 

نیاز دارد. 
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مــدارس کشــور ادامــه داد: ۸۱ درصــد 
کلاس هــای درس مــا استانداردســازی 
شده اند، اما مدارس بسیار گسترده هستند 
و برای همــان ۱۹ درصــد باقــی مانده به 
اعتبارات قابل توجهی نیاز داریم. با ظرفیت 
موجــود ســالانه ۱۵ هــزار کلاس درس 
می ســازیم. رایزنی هایی بــرای تخصیص 
اعتبارات در حال انجام اســت و پیش بینی 
شــده در صورت تخصیص اعتبارات ۳۷۰۰ 

پروژه برای مهر ۱۴۰۲ بسازیم.
خان محمدی درباره وضعیت بودجه دولت 
برای تکمیل ساخت مدارس خیرساز گفت: 
در بخش اعتبارات خیرین برای سال۱۴۰۱، 

۳۱۰۰ میلیارد از  یکی از ردیف های ما درنظر 
گرفته شــد که هنوز ۱۲۰۰ میلیاردتومان 
آن تخصیص نیافته و درخواســت می کنیم 
ســازمان برنامــه و بودجــه ایــن مبلغ را 
تخصیص دهد اما برای سال ۱۴۰۲ این مبلغ 
افزایش یافتــه و به ۴۶۰۰ میلیــارد تومان 
رسیده اســت. با این وجود تعهد خیرین در 
جشنواره ها بیش از اینها بوده و باید ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان دیگر به ردیف بودجه ســال 
آینده در این بخش افزوده شــود که پیگیر 
آن در مجلس هستیم. وی ادامه داد: بخشی 
از تعهدمان بــه خیرین را بــا فروش املاک 

تسویه خواهیم کرد. 

31 شهرستان دچار چالش سرانه 
فضای آموزشی

رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور در ادامه این نشست خبری 
با بیان اینکه ۳۱ شهرستان ما دچار چالش 
سرانه فضای آموزشــی هستند و از متوسط 
کشوری پایین تر هســتند عنوان کرد: ۱۵ 
هزار میلیــارد تومان برای ایــن منظور نیاز 
داریم که پیگیری هایی برای تامین بودجه 

در حال انجام است. 
خان محمدی در پاســخ به پرسشی درباره 
تامین مدارس مسکن مهر گفت: مشکلاتی 
در این زمینه وجود داشت. مدرسه جزو امور 
زیربنایی اســت و همانند راه و درمانگاه و... 
مدرســه نیز باید پیش بینی شود. توافقات 

خوبی صورت گرفته و ۴۵۷ مدرسه از سوی 
وزارت راه و شهرسازی ســاخته و تعدادی 
نیز در دست اجراســت و خواستیم خیرین 
نیز به کمک بیایند تا ایــن مدارس تکمیل 
و بهره برداری شــوند. مجلــس همواره در 
زمان تصویب بودجه بــه ما کمک کرده ولی 
امیدواریم ســهم ما از بودجه که نســبت به 
سال گذشته ۱۵ درصد کاهش یافته، مورد 

توجه جدی قرار گرفته و افزایش یابد. 

شناسایی ۹30 مدرسه ناایمن تهران
وی دربــاره وضعیــت مــدارس اســتان 
تهران نیز توضیحاتی ارائــه و اظهار کرد: با 
اســتاندارد خاص آتش نشانی ۹۳۰ مدرسه 
تهران ناایمن شناسایی شــده، کارگروهی 
شــکل گرفته و پیگیر این موضوع و به روز 
رسانی فهرســت هستند. در ســفر رئیس 
جمهور به بهارســتان تصویب شــد ۲۵۰۰ 
میلیارد تومان برای مدرسه سازی تخصیص 
یابد، ایشــان دســتور داد ۱۰ مدرسه ۱۵ 
کلاســه در آنجا ساخته شــود. بازهم ما در 
همان شهرستان بهارســتان نیاز به ساخت 
۱۶۹ مدرسه داریم تا به استانداردها برسیم. 
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور ادامه داد: چالش های ما در 
تهران به دو علت مهاجرپذیر بودن و قدیمی 
بودن مدارســش زیاد اســت. نیــاز داریم 
دســتگاه های حاکمیتی به ما کمک کنند 
تا بخشی از مشــکلاتمان را در تهران مرتفع 
کنیم. در تلاشــیم از محل فروش املاک و 
تهاتر اوراق در قالب بودجه، وضعیت فضای 

آموزشی در تهران را کمی بهبود ببخشیم. 

وجود 48 هزار بخاری گازی و یک هزار 
بخاری نفتی در مدارس 

خان محمدی بــا بیان اینکه ابتدای ســال 
تحصیلــی ۷۲۵ میلیــارد تومــان بــرای 
گرمایشــی  سیســتم های  ســاماندهی 
تزریق کردیم و معتقدیم شــعله مســتقیم 
از مدارس شــش کلاســه به بعد باید خارج 
شــود اظهار کرد: ۴۹ هزار کلاس درس باید 
استانداردسازی شود. سهم ما از عوارض گار 
۲۰ درصد بود که در لایحه بودجه ۱۴۰۲ به 
۵۰ درصد رسیده اســت و استانداردسازی 
یک بخش از مدارس تا پایــان این دولت را 
انجام می دهیم.وی افــزود: ۴۸ هزار بخاری 
گازی و یک هزار بخاری نفتی داریم که باید 
استاندارد شوند و تا پایان سال تحصیلی ۱۴ 

هزار  سیستم گرمایشی استاندارد می شود.

خریدار  وزیر آموزش و پــرورش با بیان 
اینکه در آموزش و پــرورش از هر دو کلاس 
درس، یک کلاس درس را خیرین می سازند 
گفت: مشــارکت مردم در امــور اجتماعی 
سیاســی و اقدامــات جهــادی از برکات 
جمهوری اســلامی اســت. باید این بعد را 

تقویت کنیم.
یوسف نوری در مراســم رونمایی از طرح 
سامانه برپا ) برنامه پشــتیبان آموزشی( 
کــه در دفتــر مرکــزی وزارت آموزش و 
پرورش برگزار شد، با بیان اینکه سامانه ای 
بر اســاس دانش روز تهیه و تلاش شده از 
آخریــن فناوری ها در حــوزه فنی و مدل 
کســب و کاری در تهیه آن استفاده شود 
گفت: ما بایــد ظرفیت کار خیــر را فراهم 
کنیم. آموزش و پــرورش در دوران دفاع 
مقــدس، از ظرفیــت معلمــان جهادی 

استفاده می کرد.
وی افــزود: بعد هم جهاد ســازندگی ایجاد 
شد. دوستانم تلاش کردند که امور تربیتی 
هم احیاء شود و برگردد. مشارکت مردم در 
امور اجتماعی و سیاسی و اقدامات جهادی 
از برکات جمهوری اســلامی است. باید این 

بعد را تقویت کرده و به مــواردی چون امور 
تربیتی که حذف شــده توجه کرده و آنها را 

برگردانیم.
وی با بیــان اینکــه در آمــوزش و پرورش 
از هر دو کلاس درس یــک کلاس درس را 
خیرین می ســازند، به ظرفیت فراهم شده 
در ســامانه برپا برای جبــران افت کیفیت 
تحصیل و حل مشکل دانش آموزانی که به 
هر علتی دسترسی به تحصیل ندارند اشاره 
کرد و گفت: باید این حرکات را قدر بدانیم. 
از معلمان جدیــد ما هم باید وارد شــوند و 
در هر عرصــه ای که می توانند مشــارکت 
کنند. نهایت و غایت هر انســانی این است 
که هرآنچه را آموخته در جامعه نشــر دهد. 

زکات علم شما، انتشار آن است.
وی ادامه داد: امیدواریم ایــن ائتلاف ها به 

خوبی شکل بگیرند.
 آقامحمدی، رئیس ســتاد توانمندسازی و 
تحول اجتماع محــور ۲۰۲۰ محله  نیز در 
این مراسم با بیان اینکه ۲۰۲۰ محله کمتر 
برخوردار در کشــور داریم که مشــکلات 
مختلفــی دارند گفــت: ۱۹ میلیون و ۷۰۰ 
هزار جمعیــت در این محلات ســاکن اند 

که جمعیــت کمی نیســت و در پی کاهش 
مشکلات آنها هستیم.

وی افــزود: تاکنون ۱۴۱ جلســه هفتگی 
تشــکیل شــده و به جمع بندی رسیدیم 
تا افراد را به دو گروه ســنی بالای ۳۰ سال 
و کمتر از ۳۰ سال تقســیم بندی کنیم که 
تحول و تغییر وضعیت زیر ۳۰ ساله ها برای 
ما مهم بــود. یک مرتبه آقــای عبدالملکی 
وزیر سابق کار گفته بود هر ثانیه ۱۰ تومان 
ارزش دارد و این ارزش باید به ثانیه ای ۶۰۰ 
هزار تومان برســد. راهــکار آن  هم آموزش 
است. تفکر اســلامی می گوید همه انسان 
ها جانشین خداوند هســتند و باید جایگاه 

خوبی داشته باشند.
آقامحمدی با اشــاره به اینکه دانش آموزان 
را به چنــد گروه تقســیم کردیم گفت: یک 
گروه بازمانــدگان از تحصیل اند. ۸۷۴ هزار 
بازمانــده از تحصیل شــش تا ۱۷ ســاله با 
کدملی و محل زندگی شناســایی شده اند 
که تا کنون ۱۵۰ هزار نفر از این آمار کاسته 
شــده اســت. گروه دوم بچه هایی هستند 
که تحصیل می کنند و وضــع خوبی دارند 
اما امکانــات تحصیلی برابر چــون امکانات 

کنکوری در اختیار ندارند. در آینده نزدیک 
بر اســاس یــک برنامه ریــزی کلاس های 
کنکور البرز به صورت آنلاین برای تمام این 

دانش آموزان برگزار خواهد شد.
وی ادامــه داد: یک برنامه دیگــر ورود بچه 
های محلات کم برخوردار ۱۳ سال به بالا به 
دوره های آموزش کســب و کار در دانشگاه 
شریف است. گروه چهارم بچه هایی هستند 
که در یک تا چند درس مشــکل تحصیلی 

دارند. تصمیم داشــتیم کســی که درسی 
را بلد است پشتیبان شــخص دیگر شود و 
هرکسی زمان دارد و می تواند وقتی را اعلام 
و در سامانه ثبت کند که آماده تدریس است. 
معلم ها هــم دانش آموزان را شناســایی و 
ارتباطی برقرار می شود تا پشتیبان همراهی 
کند. سامانه  »برپا« این کار را انجام می دهد 
کــه در آینده برنامــه های دیگــری به آن 

افزوده می شود.

وهای مسلح نهادینه شده است توجه به علم و نوآوری در نیر

مدیریت محترم خبازی فرهنگیان-  مدیریت محترم خبازی حسین رضایی

 مدیریت محترم خبازی رضا همتی
به اســتحضار می رســاند مشــاغل درخواســتی آقــای حســین بیاتــی در کمیته بــدوی مورخ 
 ۱۴۰۱/۰۸/۰۴مشــاغل ســخت و زیــان آور مطــرح و مــورد تائیــد قــرار گرفتــه اســت.
مقتضــی اســت بــه اســتناد مــواد ۳و۶ آییــن نامــه اجرایــی مشــاغل ســخت و زیــان آور 
 طــی مــدت ۲ ســال نســبت بــه ایمــن ســازی و بهســازی محیــط کار اقــدام فرمائیــد.
رای کمیته بدوی حداکثر ظرف مدت ۱۵ روز اداری پس از ابلاغ در قالب فرم شماره)۴(قابل تجدید 
نظر خواهی در کمیته تجدید نظر این استان می باشد و در غیر این صورت رای صادره برای اشخاص 
داخل کشــور سه ماه و برای افراد مقیم خارج کشور شش ماه از تاریخ ابلاغ رای مطابق قانون آیین 

دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی در دیوان عدالت اداری قابل اعتراض است.
امیر پرویز نیما- رئیس کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور استان کرمانشاه
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در نشست خبری جشنواره شعر فجر مطرح شد
 ادبیات هیاهو ندارد و باید برایش 

هیاهو ساخت
مدیرعامل خانه کتاب با بیان اینکــه ادبیات هیاهو ندارد در عین حال از 
اهالی رسانه خواســت که برایش هیایو درست کنند تا محصول  خلوت 

فردی افراد به متن جامعه بیشتر راه  پیدا کند.
 نشســت خبری هفدهمیــن دوره جشــنواره بین المللی شــعر فجر 

یکشنبه، نهم بهمن ماه در کتاب خانه کتاب برگزار شد.
رضا اسماعیلی، دبیر جشنواره شــعر فجر با ارائه توضیحاتی درباره این 
رویداد گفت: با اســتفاده از تجربیات و تلاش های مدیران و داوران، از 
زمان اعلام فراخوان تا کنون توانســتیم جشــنواره را به روال مناسب 
برگزار کنیم. امیدواریم شــاهد اتفاقات خوبــی در بخش های رقابتی 
جشنواره و محافل ادبی و بین الملل که به شاعران فارسِ زبان اختصاص 
دارد، باشــیم. با لطف خداوند و همراهی هیئت علمی جشــنواره، این 
دوره از جشــنواره به خوبی پیش رفت و ما برای برپایی مراسم باشکوه 

اختتامیه تلاش می کنیم.
او با بیان این که امسال رشــد ۲۰ درصدی آثار را نسبت به سال گذشته 
داشتیم، اظهار کرد: سال گذشته ۲۷۰۰ عنوان کتاب مورد ارزیابی قرار 
گرفت اما امسال ۳۱۲۵ عنوان کتاب در بخش های شعر بزرگسال و زیر 
شاخه های آن، شعر کودک و نوجوان و درباره شعر شامل نقد و پژوهش 
مورد ارزیابی و داوری قرار گرفتند. فرصت مــا تنگ تر بود اما داوران به 
صورت تمام وقت و با دقت نظر و وسواس غیرقابل توصیف آثار را ارزیابی 
کردند و حتی گاه جدل ادبی هم صــورت می گرفت تا به نتیجه مطلوب 
برسند. داوری ها فشرده اما با گذاشتن زمان طولانی به سرانجام رسید، 
تلاش کردیم برای داوری ها در کنار چهره های پیشکسوت از چهره های 

جوان نیز استفاده کنیم.
دبیرجشنواره درباره محافل ادبی هم با اشــاره به اطلاع رسانی در این 
زمینه، گفت: در این بخش تلاش کردیم تمرکززدایی کنیم و افتتاحیه 
محافل را در شیراز داشــتیم و در ادامه محافلی هم در استان های دیگر 

برگزار شده و می شود.  

 جشنواره شعر فجر تاکنون حاشیه ای نداشت
اسماعیلی توجه به شعر نو را از برجســتگی های این دوره عنوان کرد و 
گفت: در سال های گذشته هم شعرهای سپید و نیما خوانده می شد، اما 
امسال این بخش را به صورت مستقل دیدیم. یکی دیگر از ویژگی های 
برجسته این دوره نشست های دانشگاهی بود که در دانشگاه فردوسی 
مشهد برگزار شــد.یکی از گله های همیشگی دوستان درباره جشنواره 
شــعر فجر این اســت که جشــنواره به صورت چراغ خاموش برگزار 
می شود، ما تلاش کردیم با اطلاع رسانی در این زمینه این اتفاق نیفتد و 

فعال تر عمل کنیم.
دبیر جشنواره شــعر فجر خاطرنشــان کرد: در جشــنواره تا به امروز 
حاشیه ای نداشتیم و با سلامت کامل برگزار شده به هرحال، حاشیه ها 

مانع برگزاری مطلوب جشنواره می شود.

علی رمضانی- مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات نیز در ســخنانی عنوان 
کرد: شعر ثروت ما ایرانیان است؛ یک خَلق تام و تمام و یک خَلق کننده 
و نهضت خَلق ســاز را می تواند برای ما پیش آورد. به این دلیل بر کلمه 
خَلق تکیه می کنم که در سایر گونه های ادبی به اندازه شعر الهام بخشی 
و روان شدن بر زبان اقشار مختلف مردم و همه گیری را نمی توانیم پیدا 
کنیم، لذا خَلقی که در شــعر نهفته اســت، منحصر به فرد است. حتی 
می توانیم ادعا کنیم شعر به زبان فارســی تعلق دارد و در زبان دیگری 
این گونه ساخت یافته و جمع پسند، نمی توانیم پیدا کنیم. شعر فارسی 
از ابتــدا واگویه روحیه ملت ایــران از جمله اخلاص، ایمــان، برادری، 
نوع دوستی، انسانیت و شرافت و همه ویژگی های مثبت قابل بیان برای 

ملت است.
او با اشاره به آثار رسیده به جشنواره ی شعر فجر گفت: حجم آثار رسیده 
نویدبخش یک دامنه پرشــمار علاقه مندان به حوزه شــعر است. آثار 

شاعران، با کتاب اول در این دوره برجسته و پرتعداد و پرشمار بود.
رمضانی درباره آموزش در زمینه شعر هم در جشنواره شعر فجر گفت: 
همان طور که در کنار جایزه جلال آل احمد دوره آموزشی »آل جلال« 
را داشــتیم، در کنار دوره جشــنواره شــعر فجر دوره آموزشی »کلک 
خیال« را از دوازدهم تــا چهاردهم بهمن ماه در تهــران با حضور ۱۲۰ 
نفر از شاعران جوان و با تدریس ۱۳ استاد شــعر امروز و انقلاب برگزار 

خواهیم کرد.
او در ادامــه توضیحاتی درباره نحوه حضور در این دوره آموزشــی ارائه 

کرد.

ایجاد فضای آرام برای داوری با وجود چالش ها
مدیرعامل خانه کتاب همچنین گفت: همــکاران ما تلاش کردند یک 
فضای آرام، منطقی و به دور از تنش و فشــار برای اعضای هیئت علمی 
و داوران فراهــم کنند. در شــرایطی که برخی تــلاش می کنند حوزه 
فرهنگ را که حوزه ذاتا آرامش بخش، تعالی دهنده و پیش برنده جامعه 
اســت، برهم بزنند و دچار چالش هایی بکنند، زحمت مضاعف دارد که 
شــرایطی فراهم کنید تا داوران بتوانند با آرامش خاطر و بدون فشار و 
هیاهو به کار فنی و علمی خود بپرادازند و به مرحله نهایی برســند. مهم 
ترین جزء فرهنگ ما مُقوم های آن هستند، شعر مهم ترین شکل دهنده 
فرهنگ ماســت و امیدوار تلاش همکاران مورد رضایت اهالی ادبیات و 

مورد پسند عموم مردم باشد.
به گفته رمضانی اختتامیه جشــنواره بین المللی روز جمعه )۱۴ بهمن 
ماه( در مرکز همایش های بین المللی صدا و ســیما از ساعت ۱۸ تا ۲۰ 
برگزار می شــود و در این مراســم بخش ویژه تجلیل از قادر طهماسبی 

)شاعر معاصر ( خواهند داشت.

شاعران و کتاب های برگزیده را بیشتر ببینیم
در ادامه نشست خبری جشنواره شــعر فجر، رضا اسماعیلی در پاسخ 
به پرسش ایســنا درباره این که به نظر می رسد جشــنواره شعر فجر در 
طول برگزاری اش بر آینده شــاعران و کتاب های شــعر تأثیر نگذاشته 
است در حالی که در جشــنواره های دیگر از جمله فیلم فجر می بینیم 
که جشنواره بر روند تولید، اکران فیلم ها و حتی اقتصاد آن تأثیر دارد اما 
در شعر فجر این گونه نیست. آیا تغییر در روند برگزاری ها بر این موضوع 
تأثیر داشــته یا نه؟ پاسخ داد: دغدغه ای که شــما دارید، دغدغه ما هم 

هست.
 برگزاری جشنواره شــعر فجر به دنبال این اســت که در حوزه ادبیات 
پویایی ایجــاد کند و بــه ادبیــات رونق دهد تــا شــاهد نوآوری ها و 
خلاقیت های بیشــتری باشــیم. این مباحث در جلســات مختلف با 
مدیرعامل خانه کتاب و داوران مطرح شده اســت تا به دنیال راهکاری 

در این مورد باشیم.

قاب

مدیر فناوری اطلاعات چهل ویکمین جشــنواره فیلم 
فجر اعلام کرد که برنامه نمایش جدول ســینماهای 
مردمی بدون مشکل اجرا خواهد شد و در بلیت فروشی 
امسال تعداد بلیت هایی که با هر شــماره تلفن همراه 

میتوان خرید نیز افزایش یافته است.
میلاد شــکرخواه درباره ظرفیت بلیت هایی  که امسال 
عرضه خواهد شــد بیان کرد: ظرفیت کلی با سال قبل 
تفاوت چندانی ندارد که رقم جزئی تر آن را در روزهای 
آینده می توان اعــلام کرد ولی تفاوت بلیت فروشــی 
امسال نسبت به سال گذشته در این است که قبلًا از هر 
شــماره موبایل امکان خرید دو بلیت از هر فیلم وجود 
داشــت که با توجه به تقاضاهای مطرح شــده، امسال 

برای هر شــماره تلفن همــراه، امکان خرید 
چهار بلیت از هر فیلم در ســامانه های اعلام 

شده، فراهم شده است.
او افــزود: قیمت بلیت هم به تناســب )نوع و 
درجه کیفی( سینما با دو نرخ ۳۵ و ۴۵ هزار 

تومان عرضه خواهد شد.
شــکرخواه در پاسخ به اینکه شــنیده شده 

نســخه نهایی بعضی از فیلم ها هنوز آماده نشده و این 
مســئله جدول ســینماهای مردمی را دچار مشکل 
نمی کند؟ گفــت: تمام فیلم ها مطابــق با جدول اعلام 
شده و بدون نمایش مشکل نمایش داده خواهند شد و 
روال همانند عملیات خرید فیلم است؛ یعنی اطلاعات 

فیلم ها با مشــخصات ســانس، روز و سالن 
ســینما به طور کامل برای انتخاب در اختیار 

مخاطبان قرار خواهد داشت.
وی درباره نحوه تحویل بلیت هم توضیح داد: 
مطابق با سال های گذشــته عملیات خرید 
بلیت، آنلاین اتفاق می افتد و تماشــاگران با 
مراجعه به ســالن های ســینما می توانند از 
کیوسک های تعبیه شده در ســالن ها کد خرید را وارد 
کرده و بلیت چاپ شده را در اختیار بگیرند و به تماشای 
فیلم هــا بروند.شــکرخواه درباره فــروش حضوری 
بلیت در گیشــه ســینماها هم گفت: با توجه به آن که 
نمی خواهیم ســردرگمی و ازدحامی برای مردم ایجاد 

شود و نیز برای برقراری یک وحدت رویه، بلیت ها فقط 
به صورت اینترنتــی عرضه خواهند شــد و اصلا مثل 
دوره های قدیمی جشــنواره فروش بلیــت به صورت 
حضوری و کاغذی در گیشــه نداریم. البته برای زمان 
شروع و برگزاری جشــنواره هم یک ظرفیت معینی را 
تحت عنوان فروش روزانه در نظــر گرفته ایم که مردم 

می توانند از آن استفاده کنند. 
فروش بلیت فیلم های جشــنواره برای مردم از ساعت 
۱۰ صبح روز دوشــنبه مورخ ۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۱ آغاز 
خواهد شــد به صورت برخط و از طریق ســامانه های 
آی تیکت )iticket.ir(، ایران تیک )irantic.com( و 

گیشه هفت )ir.gisheh۷( خواهد بود.

جشنواره

فاطمه میرزا جعفــری  مدیرعامل خانه 
کتاب در نشســت خبری جشــنواره شعر 
فجر گفت: شعر ثروت ما ایرانیان است و یک 
خلق تام و تمام و یــک خلق کننده و نهضت 

خلق ساز را می تواند برای ما پیش آورد.
نشســت خبری هفدهمین دوره جشنواره 
بین المللی شعر فجر، ۹ بهمن با حضور علی 
رمضانــی مدیرعامل خانه کتــاب و ادبیات 
و رضا اســماعیلی دبیر علمی ایــن دوره از 
جشــنواره مذکور در خانه کتــاب و ادبیات 

ایران برگزار شد.
اســماعیلی در ابتدای این نشســت گفت: 
بــا اســتفاده از تجربیــات و تلاش هــای 
مدیــران و داوران، از زمان اعــلام فراخوان 
تا کنون، جشــنواره به روال مناسب برگزار 
کنیم، امیدواریم شــاهد اتفاقــات خوبی 
در بخش هــای رقابتی جشــنواره و محافل 
ادبی و بین الملل که به شــاعران فارسِ زبان 
اختصاص دارد، باشــیم. با لطــف خداوند و 
همراهی هیئت علمی جشــنواره، این دوره 
از جشنواره به خوبی پیشرفت رفت. ما برای 
برپایی مراســم باشــکوه اختتامیه تلاش 

می کنیم.
وی با بیان این که امسال رشد ۲۰ درصدی 
آثار را نسبت به سال گذشته داشتیم سال، 
افزود: ســال گذشــته ۲۷۰۰ عنوان کتاب 
مورد ارزیابی قرار گرفت، اما امســال ۳۱۲۵ 
عنوان کتاب در بخش های شــعر بزرگسال 
و زیر شــاخه های آن، شعر کودک و نوجوان 
و درباره شعر شــامل نقد و پژوهش در شعر 
مورد ارزیابــی و داوری قرار گرفتند. فرصت 
ما تنگ تر بــود اما داوران بــه صورت تمام 
وقت و بــا دقت نظــر و وســواس غیرقابل 
توصیــف آثــار را ارزیابی کردنــد و حتی 
گاه جدل ادبی هم صورت مــی گرفت تا به 
نتیجه مطلوب برســند. داوری ها فشرده اما 
با گذاشتن زمان طولانی انجام گرفت. تلاش 
کردیم برای داوری هــا در کناب چهره های 
پیشکسوت از چهره های جوان نیز استفاده 

کنیم.
دبیرعلمی جشــنواره شــعر فجــر درباره 
محافل ادبی هم با اشــاره به اطلاع رســانی 
در ایــن زمینه، گفت: در ایــن بخش تلاش 
کردیــم تمرکززدایــی کنیــم و افتتاحیه 
محافل را در شیراز داشتیم وبعد محافلی در 

استان های دیگر برگزار شد.
اســماعیلی توجــه بــه شــعر نــو را از 
برجســتگی های این دوره عنــوان کرد و 
گفت: در سال های گذشــته هم شعرهای 
ســپید و نیما خوانده می شــد، اما امسال 
این بخش را بــه صورت مســتقل دیدیم. 
یکــی دیگــر از ویژگی های برجســته این 
دوره نشســت های دانشــگاهی بود که در 

دانشگاه فردوسی مشــهد برگزار شد. یکی 
از گلایه های همیشــگی دوســتان درباره 
جشنواره شــعر فجر این است که جشنواره 
به صورت چراغ خاموش برگزار می شود، ما 
تلاش کردیم با اطلاع رســانی در این زمینه 
این اتفــاق نیفتد و فعال تر عمــل کنیم. در 
جشنواره تا به امروز حاشــیه ای نداشتیم و 
با سلامت کامل برگزار شده، حاشیه ها مانع 

برگزاری مطلوب جشنواره می شود.
سپس رمضانی گفت: شعر ثروت ما ایرانیان 
است؛ یک خلق تام و تمام و یک خلق کننده 
و نهضت خلق ســاز را می تواند برای ما پیش 
آورد. به این دلیل بر کلمه خلق تکیه می کنم 
که در ســایر گونه های ادبی به اندزاه شــعر 
الهام بخشــی و روان شــدن بر زبان اقشار 
مختلف مــردم و همه گیــری را نمی توانیم 
پیــدا کنیم لذا خلقــی که در شــعر نهفته 
است، منحصر به فرد است. حتی می توانیم 
ادعا کنیم شــعر به زبان فارسی تعلق دارد و 
در زبان دیگــری این گونه ســاخت یافته و 
جمع پسند، نمی توانیم ببینیم. شعر فارسی 
از ابتدا واگویه روحیه ملت ایــران از جمله 
اخلاص و ایمــان و برادری و نودوســتی و 
انسانیت و شرافت و همه ویژگی های مثبت 

قابل بیان برای ملت است.
وی با اشاره به آثار سیده به جشنواره گفت: 
حجم آثار رســیده نویدبخش یــک دامنه 
پرشمار علاقه مندان به حوزه شعر است. آثار 
شاعران، با کتاب اول در این دوره برجسته و 
پرتعداد و پرشمار بود. روز سه شنبه، محفل 
بین الملــل را بــه عنوان ششــمین محفل 

هفدمین جشنواره فجر برگزار می شود.
رمضانی درباره آموزش در زمینه شــعر هم 

در جشنواره شــعر فجر گفت: همان طور که 
در کنار جایزه جلال آل احمد دوره آموزشی 
»آل جــلال« را داشــتیم، در کنــار دوره 
جشنوراه شــعر فجر دوره آموزشی »کلک 
خیال« را از دوازدهم تا چهاردهم بهمن ماه 
درتهران با حضور ۱۲۰ نفر از شاعران جوان 
و با تدریس ۱۳ استاد شــعر امروز و انقلاب 

برگزار خواهیم کرد.
مدیرعامل خانــه کتاب گفــت: همکاران 
ما تلاش کردند یک فضــای آرام، منطقی و 
به دور از تنش و فشــار برای اعضای هیئت 
علمــی و داروان فراهم کنند. در شــرایطی 
که برخی تلاش می کننــد حوزه فرهنگ را 
که حوزه ذاتا آرامش بخــش، تعالی دهنده 
و پیش برنده جامعه اســت، برهــم بزنند و 
دچار چالش هایــی بکنند، زحمت مضاعف 
دارد که شــرایطی کنید تا داوران بتوانند با 
آرامش خاطر و بدون فشــار و هیاهو به کار 
فنی و علمی خود بپرادازند و به مرحله نهایی 
برسند. مهم ترین جزء فرهنگ ما مقوم های 
آن هســتند، شــعر مهم ترین شکل دهنده 
فرهنگ ماســت و امیدوار تلاش همکاران 
مورد رضــای اهالی ادبیات و مورد پســند 

عموم مردم باشد.
رمضانی افــزود: اختتامیه جشــنواره بین 
المللی روز جمعه، در مرکــز همایش های 
بین المللی از ساعت ۱۸ تا ۲۰ برگزار می شد 
در این مراســم بخش ویژه تجلیــل از قادر 

طهماسبی برگزار می شود.
در ادامــه این نشســت اســماعیلی گفت: 
برگزاری جشنوراه شــعر فجر به دنبال این 
است که در حوزه ادبیات پویایی ایجاد کند 
و به ادبیات رونق دهد تا شــاهد نوآوری ها و 

خلاقیت های بیشــتری باشیم. این مباحث 
در جلســات مختلــف با مدیرعامــل خانه 
کتاب و داوران مطرح شده است تا به دنیال 

راهکاری در این مورد باشیم.
وی افزود: بخشــی از این ماجــرا به خانه 
کتاب و ادبیات بر می گردد و بخشــی هم 
به فضای ادبی و بعد رسانه ای و بعد خبری 
برمی گردد؛ در بخشی که به ما بر می گردد، 
تلاش کتاب های برگزیده به نحو احسن در 
برنامه های خانه کتاب دیده و شنیده شود، 
کتاب ها بعد از برگزیده شدن توسط وزارت 
ارشاد خریداری شود که یک حمایت است. 
بخــش دوم یعنی اصاحب رســانه باید در 
پوشش مناسب رویدادها دورخیز مناسبی 
داشته باشند و از برگزیده ها و شایسته های 
تقدیر درخواســت نقد و یادداشت داشته 
باشند. کتاب هایی برگزیده هم شاعران را 
در طول سال توسط ســانه ها بیشتر دیده 
شــود، منقدان و پژوهشــگران هم روی 
صحنه بیاینــد و کتاب ها نقد و بررســی 

کنند.
اســماعیلی با بیان این که این جشنوراه در 
دوره برگزاری تأثیر گذار بوده اســت، گفت: 
شــاعرانی که برگزیده بودند، طبیعتا مرود 
توجه قــرار گرفتند و ذهن و زبــان جامعه 
ادبی را به خودشان معطوف کردند. این گونه 
نبوده هیــچ اتفاقی برای کتاب هــا نیفتاده 
باشد اما انتظارمان بیشتر است مثلا کتابی 
برگزیــده تجدید چاپ شــود و بیشــتر در 
محافل ادبی بحث شود و شاعر بیشتر مورد 

توجه قرار گیرد.
دبیر علمی جشــنواره افزود: حوزه ادبیات 
و حوزه فرهنگ از لجــاظ درآمدزایی حوزه 

فقیری است؛ سینما و موسیقی درآمد بسیار 
و حامیان مالی دارد اما این اتفاق در ادبیات 
نیفتاده و اگر بتوانیم در جشنواره شعر فجر 
هم در سال های آتی حامیان مالی مناسبی 
در کنار خودمان داشته باشــیم، برگزاری 
جشــنواره می تواند، گســتردگی بیشتری 
پیدا کند. در نوع جوایز هم می توانیم تجدید 
نظر کنیم و جوایــز مطلوب تری به برگزیده 
اهدا شــود. معمولا مظلوم تیرین قشر حوزه 
فرهنگ شــاعران و نویســندگان هستند. 
بایــد تــلاش کنیم بــا اتخــاذ راه کارهای 
مناسب بتوانیم رونق بیشتری به این حوزه 

ببخشیم.
رمضانــی هــم در ادامــه گفــت: آنچــه 
جشــنواره های دیگر را بیشــتر به چشــم 
می آورد چیســت؟ رسانه. شــعر محصول 
فردی اســت و کتاب هنر فردی اســت و در 
حوزه هــای دیگر موضوعــات محصول کار 
جمعی هستند که ســاخته و پرداخته شده 
و پس از چندبار تدوین منتشــر می شــود. 
کار جمعی به واسطه رســانه ها بیشتر مورد 
توجه قرار می گیرد. از رسانه ها می خواهیم 
همان طور که با جدیت بــه حوزه های دیگر 
می پردازند، بــا جدیت به مــا در همه این 
رشــته ها و حوزه ادبیــات بپردازند. ادبیات 
هیاهو نــدارد و باید با کمک اهالی رســانه 
برایش هیایو ســاخت تا محصــول خلوت 

فردی افراد به متن جامعه بیشتر راه  یابد.
وی گفت: اگر نویســنده و شــاعر ایرانی در 
جشنواره بین المللی ای جایزه ببرد، چقدر 
متوجه می شویم تا این که فیلمی یا بازیگری 
در حوزه دیگر؟ بنای قیــاس نداریم. این که 
دائما از ســینماحرف زده می شــود به این 
معنا نیست که پایین بیاید اتفاق بیشتر باید 
پرداخته شود اما به ادبیات هم توجه شود تا 

به جایگاه خود برسد.
رمضانی همچنین دربــاره نقدهایی که در 
زمینه مالی برای برگزیده نداشــتن شــعر 
جلال مطرح بود و این که در جشــواره شعر 
فجر هــم وجــود دارد، گفــت: خانه کتاب 
و ادبیــات ایران به هیچ وجــه در این زمینه 
دخالتی نــدارد، برعکــس از اعضای هیئت 
علمی گفتگــو می کنیم که اهالــی ادبیات 
زحمت کشــیدند بدون محدودیت داوری 
کنید و برگزیده داشته باشید. مشکل مالی 
برای اعطای جوایــز نداریم. رقــم هم بالا 
نیســت اما درحال مذاکره با مسئول بودجه 

هستیم که بودجه جوایز را تقویت کنیم.
اســماعیلی هم در پایــان این برنامه گفت: 
همکارن خانه کتاب عتابی درباره مســائل 
مالی ندارد خود داوران ما وسوساس دارند. 
اما امسال هم برگزیده و هم شایسته تقدیر 

خواهیم داشت.

وخته می شود؟ چند بلیت در جشنواره فیلم فجر به هر نفر فر

پیمان جبلی:

مقابل شبکه نمایش خانگی نایستاده ایم
خریدار  پیمان جبلی دبــاره موضع اخیر 
خــود در قبــال وی اودی ها، نزول ســطح 
کیفی ســریال های تلویزیون، حل مشکل 
ســریال ســرزمین کهن کمال تبریزی و 
سرنوشــت خندوانه و دورهمی اظهار نظر 
کرد. او می گویــد که صداوســیما در برابر 
شبکه نمایش خانگی نایستاده و برنامه هایی 
مثل دور همی و خندوانه هم فعلا در اولیوت 

تولید نیستند.
 پیمــان جبلی - رییــس ســازمان صدا و 
ســیما - درباره نامه ای که نسبت به یکی از 
پلتفرم های نمایش خانگی به رییس جمهور 
نوشته اســت و چرایی نگارش این نامه بیان 
کــرد: در دوره جدید در راســتای خدمات 
حمایتی که مــا از پلتفرم هــا و بویژه وی او 
دی ها و شــبکه نمایش خانگی داشــتیم، 
بیش از ۳۷۷ پلتفــرم دارای مجوزند و دارند 
فعالیت می کنند. از جمله خدمات حمایتی 
که از پلتفرم ها داریم این اســت که نه تنها 
آنها رقیب و چالش حــس نمی کنیم، بلکه 
فرصت برای مأموریت فرهنگی صداوسیما 
و فضای فرهنگی کشور می دانیم. البته اگر 
درست در این مســیر حرکت کنند. یکی از 

خدمات حمایتی ما در زمینه دوره بررســی 
و اعــلام نظر دربــاره طرح های نمایشــی 
بوده که به ساترا می رســید. این دوره قبلا 
چندین ماه و بیش از ۶ ماه طول می کشید، 
الان به یک هفته و ۱۰ روز کاهشش داده یم. 
در طول یک هفته گذشــته خبری ســاترا 
منتشــر کرد که ۴۰ طرح نمایش خانگی به 
تصویب رســیده اســت. این نشان می دهد 
نه تنها در خدمت پلتفرم ها هســتیم و برای 
تسهیل وی او دی ها و درواقع شبکه نماش 
خانگی تلاش می کنیم، بلکه ســرویس ها و 
خدماتی هم به آنها ارائه می دهیم؛ از جمله 
در مناســبت هایی مثل عید نــوروز و دهه 
فجر انبوهــی از تولیدات صداوســیما را در 
اختیارشان قرار می دهیم که استفاده کنند.

وی ادامــه داد: نــه تنها پلتفــرم و صنعت 
نمایش خانگی را چالــش و تهدیدی برای 
صداوسیما نمی دانیم،  بلکه به استناد همان 
شعار تحولی که از روز گذشته مطرح کردم، 
در نقش یک قرارگاه عمل می کنیم. ظرفیت 
وی او دی ها را هم به عنوان ظرفیت مکمل 
صداوســیما می دانیم و با هم افزایی با حوزه 
نمایش خانگی تلاش می کنیــم بتوانیم به 

نیازهای جامعه به نحو احسن پاسخ دهیم. 
اما در این بیــن نقش نظارتی هــم در کنار 
نقش حمایتی ساترا به عنوان تکلیف قانونف 
یعنی چیزی که قانون بــر عهده ما قرار داده 
را باید عمل کنیم. اگر ساترا به نقش نظارتی 
خودش عمل نکند، هم بــه مخاطبان ظلم 

شده و هم به فعالان این عرصه.
جبلی ســپس تاکید کرد: اگر بنا باشد همه 
پلتفرم ها بــرای تولید محتوای و انتشــار 
محتوای شــان بیایند یک فرآینــد قانونی 
را طــی کنند و از ســاترا مجــوز بگیرندف 
اگر در حال حاضر مشــخصا یــک پلتفرم 

از ایــن فرآیند تبعیــت نکنــد و در واقع از 
این ســیر قانونی تبعیت نکند، ظلم به بقیه 
پلتفرم هاســت و این حــق را دارنــد به ما 
اعتراض کنند که شــما چرا اجازه می دهید 
یک پلتفرم بدون مجوز اقدام به تولید محتوا 
و انتشار کند و ما باید مقید به گرفتن مجوز 
از شما باشــیم؟ لذا این اقدام و این پیگیری 
که ســاترا انجام داده، در راســتای وظایف 
قانونی اش اســت و به هیچ وجه نباید تلقی 
شود ساترا و صداوســیما خدایی ناکرده در 
برابر پلتفرم ها ایستاده اند. ما به عنوان رسانه 
ملی با مخاطب سنتی و غیرسنتی که داریم،   
وظایف مان را انجام مــی دهیم و امیدواریم 

بتوانیم به نحو احسن انجام دهیم.
او همچنین درباره چرایــی نگارش نامه ای 
که نســبت به یکی از پلتفرم هــا خطاب به 
رییس جمهور نوشــته اســت، گفت: فکر 
می کنیم برای تقویت این مســیر مثل همه 
تنظیم گران دیگر که نیاز دارند تنظیم گری 
و نظارت آنها ضمانت اجرایی داشــته باشد، 
دســتگاه های دیگر مثل نهادهای نظارتی، 
دادســتانی و غیره هم باید کمک کنند که 
معمول هم هســت. در حــوزه مطبوعات و 

دیگر حوزه ها هم هســت. در این حوزه هم 
باید وجود داشــته باشــد و به تدریج ایجاد 
می شــود. به دلیل آنکه احســاس کردیم 
بی توجهی بــه این قاعــده و روالی که همه 
پلتفرم ها از آن پیروی می کنند و متاسفانه 
فقط یک پلتفرم از آن تبعیت نکرده اســت، 
لازم دیدیــم گزارش هایــی را بــه مراجع 
ذی صلاح منتشر و منعکس کنیم. طبیعی 
اســت که ســاترا ضابط قضایی نیست که 
بخواهد اقدام خاصی انجــام دهد. یک نهاد 
ناظر و تنظیم گر است که گزارش خود را به 
مراجع ذی ربط می دهد و ما هم همین کار 

را انجام دهیم.  
 رییس صــدا و ســیما کــه با جمعــی از 
خبرنــگاران گفت وگو می کرد، در پاســخ 
به این پرســش که چرا ســاترا یا قوانینش 
ضمانت اجرایی ندارد یا نمی تواند خودش با 
پلتفرم ها به تعامل برسد و آیا نیاز است شما 
حتما به مسائل وارد شوید؟ اظهار کرد: ساترا 
اتفاقاً در تعامل با پلتفرم ها خیلی روان عمل 
می کند. جلســات هفتگی و گاهی بیش از 
هفتگــی، همفکری بین ســاترا و پلتفرم ها 

وجود دارد. 
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نعمتی پس از حضور در باشگاه:
می جنگم و حقم را در پرسپولیس می گیرم

بازیکن تیم فوتبال پرســپولیس پس از حضور در باشــگاه و نشست با 
مسئولان گفت: همه چیز را به باشگاه و آقای گل محمدی واگذار کردم 

و تابع تصمیم آنها هستم.
 سیامک نعمتی که از ســوی یحیی گل محمدی در فهرست مازاد این 
تیم برای نیم فصل دوم قرار گرفته بود، پس از آنکه با مســئولان باشگاه 
برای جدایی به توافق نرسید، در نشســتی با مدیرعامل پرسپولیس به 

گفتگو در مورد شرایطش پرداخت.
نعمتی پس از این نشســت در مورد نتایج آن گفت: در چند وقت اخیر 
صحبتی نکردم که همین امر باعث شــد مطالب نادرســتی در فضای 
مجازی منتشــر شود. خیلی از مســائلی که مطرح می شــد دروغ بود 

صحت نداشت.
وی ادامه داد: جلسه خوبی با مســئولان باشگاه داشتم و بزودی تکلیفم 
مشخص خواهد شد. همه چیز را به تصمیم باشــگاه و آقا یحیی واگذار 
کردم و هر تصمیمی بگیرند تابع هستم. بهتر است که در مورد جزئیات 

بیشتر صحبت نکنم.
ســیامک نعمتی با بیــان این که اصلا بــه محل تمرین نرفتــه بود که 
بخواهند راهش ندهنــد گفت: همه صحبت هایم را در نشســت امروز 

مطرح کردم و ان شالله بزودی خبرهای خوبی خواهید شنید.
وی با بیان این که بزودی با یحیی گل محمدی هم صحبت خواهد کرد 
در مورد دلایل این اتفــاق گفت: به هر حال برای هر فوتبالیســتی این 
مسائل پیش می آید و ممکن اســت از نظر فوتبالی با این شرایط مواجه 

شود. همانطور که گفتم هفته آینده خبرهای خوبی خواهید شنید.
نعمتی در مورد ماندنش در پرسپولیس و تلاش برای گرفتن حقش در 
این تیم گفت: امیدوارم برگردم و به خودم و تیم کمک کنم. می جنگم 

و حقم را می گیرم.

سیاوش به سپاهان پیوست
یزدانی پس از جدایی از استقلال: دنبال بهانه 

بودند قربانی ام کنند
سیاوش یزدانی مدافع سابق تیم استقلال که با باشگاه سپاهان به توافق 

رسید، گفت: دنبال بهانه بودند من را قربانی کنند.
سیاوش یزدانی مدافع تیم فوتبال استقلال که در لیست مازاد این تیم 
قرار داشت، سرانجام پس از فســخ قراردادش از سوی این باشگاه راهی 

تیم سپاهان شد و به جمع شاگردان »ژوزه مورایس« پیوست.
یزدانی که ســال گذشــته یکی از ارکان اصلی خط دفاعی استقلال و 
تیم فرهاد مجیدی بود، این فصل مورد غضب »ریکاردو ساپینتو« قرار 

گرفت و در نهایت با نظر این مربی پرتغالی از لیست کنار گذاشته شد.
این مدافع که کار حضورش در سپاهان تمام شده است، امروز با انتشار 
پیامی از اســتقلال و مدیران این باشــگاه گلایه و اعلام کــرد قربانی 
»ترکاندن بمب« در این تیم شــده. او همچنین از بازیکنان اســتقلال 
به دلیل سکوت در قبال فســخ قراردادش به صورت غیر مستقیم انتقاد 

کرد.

متن پیام یزدانی به این شرح است:
خانه جایی است که وقتی سر پناه خود را از دست داده ای به آن جا پناه 

میبری اما امان از روزی که خانه خودت هم امن نباشد.
 ســلام به هواداران عزیز اســتقلال. روزی که با اســتقلال با افتخار و 
شــوق و ذوق قرارداد امضا کردم هرگز فکر نمی کردم خداحافظی ام از 
تیم محبوبم به این شــکل باشــد اما حالا با دلی  پر از غم و اندوه،با کلی 
خاطره تلخ و شیرین دســت تقدیر ما را از هم جدا کرد،شما میخواهید 
به رویایتان ادامه دهید اما دیگر نمیتوانید، حالا این جدایی رویا نیست 
و واقعیت است. حالا من به شــما نیاز دارم چون همیشه عشق را به من 
نشان دادید. شــاید هرگز فکر نمی کردم به خاطر وعده ترکاندن بمب 
قربانی شوم که اگر این اتفاق برای هر یک از همبازیانم می افتاد و لحظه 

آخر بیرونش می کردند سکوت نمی کردم.
 هرگز فکر نمی کردم بی ســر و صدا چند هفته با کمــر مصدوم و تزریق 
آمپول برای اســتقلال بازی کنم ولی حتی یک نفــر درون تیم به این 
موضوع اشاره نکند و حتی مربیان هموطنم از ترس به هواداران حرفی 
نزنند. هرگز فکر نمی کــردم که یک روز غیرتــم را لگدمال کنند چون 
دنبال بهانه می گشتند که من و امثال من را قربانی کنند. هرگز، هرگز، 

هرگز ...
و در آخر؛ خدا را شــکر می کنم به وعده ای که روز اول پوشیدن پیراهن 
اســتقلال مقابل فولاد به خودم دادم عمل کردم، تــا روز و لحظه آخر 
ایستادم،دم نزدم، نفس عمیق کشــیدم و بغضم را خوردم. رفتم چون 
خانه ام امن نیســت، ممنون بابت تمام خاطرات شیرینی که برایم رقم 
زدید،اســتقلال همچی به من داد. عشــق، تعصب و غیرت … همیشه 
مدیون شما هستم و یک تکه از قلبم همیشه پیش شما می ماند. از همه 

شما حلالیت میطلبم،اگر خوب یا بد بودم. دوستتان دارم.

پس از کش و قوس فراوان
توافق میلیاردی پرسپولیس و سازمان لیگ

باشگاه پرسپولیس تفاهم نامه ای را با سازمان لیگ امضا کرد که طی آن 
ثانیه های کمتری را برای تبلیغات محیطی در اختیار خواهد داشت.

 دعوی حقوقی باشگاه پرسپولیس و سازمان لیگ فوتبال مبنی بر حق 
امتیاز تبلیغات محیطی بازی های ایــن تیم که میزبانی اش را عهده دار 

است به تفاهم نامه طرفین ختم شد.
تهاتر صورت گرفته بین رضا درویش و مسئولان بازرگانی سازمان لیگ 
باعث شد تا اجاره ورزشــگاه آزادی برای بازی های پرسپولیس از محل 
درآمدهای این تیم در تبلیغات محیطی به گونه ای تامین شود که حق 

سازمان لیگ بیشتر از اندازه تعیین شده در آیین نامه مربوطه باشد.
در واقع باشگاه پرســپولیس بابت هر میزبانی در تهران باید ۳ میلیارد 
و ۷۵۰ میلیون تومان پرداخت می کرد که دیگــر نیازی به این واریزی 
ندارد اما در ازای آن ثانیه های بیشــتری را در اختیار سازمان لیگ بابت 

استفاده بیشتر از فضای تبلیغات محیطی قرار داد.

میدان

رئیس فدراســیون فوتبال نســبت به آخرین وضعیت 
انتخاب سرمربی تیم ملی ایران گفت: با گزینه ای که در 
فضای مجازی از آن نام برده شده بود هیچ مذاکره ای از 

سوی فدراسیون صورت نگرفته است.
مهدی تاج، رئیس فدراســیون فوتبال پس از نشست 
امروز فراکســیون ورزش با هیات رئیســه فدراسیون 
فوتبال و مدیران باشــگاه های لیگ برتــری در جمع 
خبرنــگاران دربــاره آخرین وضعیــت VAR گفت: 
شــرکتی که اکنون با آن وارد مذاکره شــده ایم با صدا 
وسیما، ســتاد اجرایی فرمان امام )ره(، فولاد مبارکه 
و فولاد خوزســتان قرارداد دارد و دوربین های آن ها را 
تامین کرده که مهم این اســت این شرکت تایید شده 

و ما باید کمــک داور ویدیوئی )VAR( را به 
هر طریقی که شــده راه اندازی کنیم و نباید 
شــرایط به نحوی پیش برود که تاجیکستان 
و ترکمنستان در AFC کمک داور ویدیوئی 
)VAR( داشته باشند و ما هنوز به دنبال آن 

باشیم که با چه شرکتی قرارداد ببندیم.
رئیس فدراســیون فوتبال تاکید کرد: سال 

آینده باید در لیــگ برتر کمک داور ویدیوئی داشــته 
باشــیم تا اشــتباهات داوری نیز به حداقل برسد. این 

موضوع حق تماشاگران فوتبال است.
او در پاســخ به این ســوال که حضور تماشــاگران در 
ورزشــگاه ها چه زمانی حداکثری خواهد شد؟ گفت: 

این موضوع آهسته آهسته انجام خواهد شد.
تاج درباره اتفاقات ناگوار رخ داده در فوتبال 
پایه مشهد، گفت: این موضوع را باید از طریق 
دادستان مشهد پیگیر شــوند چرا که آن ها 
به صــورت تخصصی روی ایــن موضوع کار 
می کنند. آن چه که در رسانه ها مطرح شده، 

همه ی واقعیت نبوده است.
رئیس فدراســیون فوتبال درباره انتخاب سرمربی تیم 
ملی فوتبال نیز، گفت: در این زمینه نیز ضرورت هایی 
وجود دارد که ما آن ها را دنبال خواهیم کرد و این مساله 

یکی از اولویت های اصلی فدراسیون فوتبال است.
وی درباره مطرح شــدن برخی گزینه ها و طی شــدن 

روند گذشته و نگرانی ها بابت تکرار ماجرای ویلموتس، 
گفت: اخیرا دیدم در فضای مجــازی گزینه ای مطرح 
شده و بســیاری در مورد آن اظهارنظر کردند در حالی 
که از طریق فدراســیون فوتبال هیچ مذاکره ای با وی 
انجام نشده بود.تاج در مورد وضعیت تیم ملی المپیک 
فوتبال کشورمان نیز، گفت: تصمیم مشترکی مبنی بر 
انتخاب آقای کاشانی برای ســمت مدیر تیم ملی امید 
گرفته شده که این تصمیم مشترک از جانب فدراسیون 
فوتبال و کمیته ملی المپیک بوده اســت. سرمربی این 
تیم نیز به زودی انتخاب خواهد شد چرا که یک سال و 
هفت ماه دیگر باید در المپیک حاضر شویم ولی اولویت 

اصلی فدراسیون فوتبال تیم ملی بزرگسالان است.

سرپرست پیشین باشگاه استقلال با بیان اینکه آبی ها 
روز بسیار خوبی را مقابل ملوان سپری کردند و به یک 
برد خوب دســت یافتند، گفت: استقلال هوادارانش را 
به قهرمانی امیدوار کرد.نصر الله عبدالهی سرپرســت 
پیشین باشگاه اســتقلال در خصوص پیروزی پر گل ۴ 
بر صفر استقلال برابر ملوان بندر انزلی گفت: استقلال 
از ابتدای فصل تا به امروز چنیــن بازی روان و خوبی را 
از خود به نمایش نگذاشــته بود. بردی پر گل که انگیزه 
های تیم را بالا برد و حالا این تیم ایــن امید برایش به 
وجود آمده که بتواند با بردهای دیگــر راهش را ادامه 

داده و بیشتر به قهرمانی امیدوار باشد.
وی افزود: اســتقلال در تمام خطــوط عملکرد خوبی 
داشت و توانســت بازی درخشــانی از خود ارائه کند. 
خصوصاً سعید مهری و روزبه چشمی فوق العاده بودند. 

مهری بازیکنی بی ادعا اما تأثیرگذار اســت 
که در اغلــب بازی هایی که انجــام می دهد 
کاملًا در خدمت تیم است و این مسئله باعث 

شده روند موفقیت استقلال بهتر شود.
سرپرست پیشین باشــگاه استقلال در مورد 
عملکرد تیــم ملوان اظهار داشــت: ملوان با 
اینکه بازیکن بزرگی نداشــت امــا فوتبال 

زیبایی را از خود به نمایش گذاشــت. دفاع اتوبوســی 
صورت نداد و کاملًا تهاجمی مقابل استقلال ظاهر شد. 
آنها می توانستند همانند برخی از تیم های لیگ برتری 
کاملًا در لاک دفاعی فرو بروند اما با بازی هجومی که از 
خودارائه دادند، فوتبال زیباتر شد. اگرچه آنها نتیجه را 

به استقلال و تجربه بازیکنانش واگذار کردند.
عبدالهی در مورد دیــدار آینده اســتقلال برابر مس 

کرمان تأکید کرد: درست است که استقلال، 
ملوان را شکست داد و حالا با روحیه ای خوب 
به مصاف مس خواهد رفت اما این دلیل نمی 
شود که بازیکنانش دچار غرور شده و خود را 

از پیش برنده بدانند. 
حضور دوباره تماشــاگران در ورزشــگاه ها 
باعث شد تا تیم ها هوادارانشان به استادیوم 
بیایند. مطمئناً در بازی مس و اســتقلال هم، کرمانی 
ها تیمشــان را تنها نخواهند گذاشــت. بنابراین بهتر 
است استقلال برد مقابل ملوان را فراموش کرده و تمام 
تمرکزش در هفته جاری برای دیدار برابر مس کرمان 

باشد.
وی در مورد رفتارهای سیاوش یزدانی که این روزها با 
استقلال دچار چالش شده است، گفت: از یزدانی بعید 

بود چنین رفتــاری از خود ابراز کنــد. او باید بداند چه 
پیراهنی به تن کرده اســت. این پیراهن به تن کسانی 
بوده که حالا برای هواداران فوتبال اســطوره هستند. 
حالا که او با اســتقلال به مشــکل خورده، بهتر است 
تصمیمی بگیرد که هم خود متضرر نشود و هم باشگاه 
استقلال. باید امیدوار باشــیم این تصمیم منطقی به 

سود هر دو طرف تمام شود.
سرپرست پیشین باشگاه استقلال در پایان خاطرنشان 
کرد: حضور هواداران را به فال نیک می گیریم. اگرچه 
گرانی سرسام آور قیمت های بلیت نشان داد که مردم 
شــرایط خوبی ندارند و نمی توانند هزینه های زیادی 
بکنند اما باید امیدوار باشــیم مســئولان به فکر مردم 
باشــند، قیمت ها را پایین بیاورند تا همــه هواداران 

بتوانند از دیدن بازی ها در ورزشگاه لذت ببرند.

فوتبال

استقلال

رضا خسروي  معضلی که مدتهاست لکه 
ای زشــت بر چهره فوتبال انداخته است با 
بی توجهی مســئولان فرهنگی و انضباطی 
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ همچنان 
ادامه دارد و هر هفته »آبروریزی« جدیدی 

را رقم می زند.
 فاصله گرفتــن از جام جهانی هنــوز به دو 
ماه نرســیده که رفتار مربیان، اعضای کادر 
فنی و بازیکنان ایران فاصلــه خود با دنیای 
حرفه ای را کیلومترها کرده و در ســکوت و 
بی تفاوتی مسئولان فدراســیون فوتبال و 
ســازمان، »غده« ســرطانی »بی اخلاقی« 
و »بی آبرویــی« در تار و پود جســم فوتبال 

نحیف و بیمار ایران رشد کرده است.
مســئولانی کــه بــرای »درس گرفتن« و 
»آموختن« از رویداد بــزرگ جام جهانی و 
انجام کارهای »فرهنگی« بار ســفر بستند 
و از رئیس تــا نگهبان مقابــل در راهی قطر 
شــدند، این بار هم مثل همه سفرهای دوره 
گذشته شان نشان دادند که سفرشان برای 
پرکردن اوقات فراغــت بوده و »پوچ« و »بی 
خاصیت« به دل ایــن فوتبال »بی صاحب« 
برگشتند.اتفاقاتی که در دیدار پرسپولیس 
و فولاد رخ داد ســربازکردن غده سرطانی 
است که سالهاست تن رنجور و بیمار فوتبال 
ایران را آزار می دهد و مسئولان فدراسیون 
و سازمان لیگ به جای جراحی و ترمیم آن 
نشسته اند و تماشــا می کنند تا مرگ آن فرا 

برسد و بر پیکر بی جانش فاتحه بخوانند.
حکم هــای انضباطی که صادر می شــود و 
ظاهراً »تــه« برخورد مســئولان فوتبال با 
خاطیان است، بیشــتر به یک منبع درآمد 

»جیب پرکن« برای فدراســیون و سازمان 
لیگ تبدیل شــده تا عاملی بازدارنده برای 
تکرار اتفاقاتــی که آبروی فوتبــال را برده 
است.دسته گل ها و روبوســی های ابتدای 
بازی که در حین و پایان بــازی جایش را به 
کتک کاری و فحاشــی می دهد مدتهاست 
چهره ای »کاذب« از اخلاق و رفتار ورزشی 
در فوتبــال را به نمایش گذاشــته و هر روز 
»تصنعــی« بودن آنها بیشــتر از گذشــته 
چهره زشت خودش را به علاقمندان نشان 
می دهد و مســئولان فرهنگی باشــگاه ها، 
ســازمان لیــگ و فدراســیون فوتبال هم 

تماشاگری بیش نیستند و ظاهراً از این »زد 
و خوردها« لذت هم می برند!

همه کار فرهنگی ســازمان لیــگ فوتبال 
خلاصه شده در مراسم ابتدای بازی و تقدیر 
از چند نفر که بیشــتر برای به دست آوردن 
دل فلان نهاد و فلان مسئول انجام می شود 
و آنچه فراموش شــده انجــام کار فرهنگی 
»اثرگذار« در فوتبالی اســت که بیشــتر از 
همیشــه به »اخلاق« و »فرهنگ« پهلوانی 

و ورزشی نیاز دارد.
این »لکه« زشــت و بدقواره مثل غده های 
سرطانی در جسم این فوتبال رخنه کرده و 

مثل اسید به جان رشته ای افتاده که سالانه 
میلیاردها تومان در آن نصیب دلال و مدیر 
و مربی و مســئول و … می شــود اما هیچ 
عایدی معنوی و »حظ بصری« برای مردم و 

طرفداران ندارد.
پرســیدن اینکه »چه کســی بایــد جلوی 
این آبروریــزی و افتضــاح را بگیرد؟« هم 
دیگر تکراری و خســته کننده شده چرا که 
سالهاست از سوی رســانه ها، کارشناسان و 
دلســوزان فوتبال مطرح می شود اما هر چه 
بیشتر پرسیده می شود، بی توجهی و پاسخ 

ندادن مسئولان به آن بیشتر می شود.

پس دیگر نباید پرســید، بایــد دنبال نهاد 
و ســازمانی گشــت که بیاید و »یقه« بالا تا 
پایین فدراسیون و ســازمان لیگ را بگیرد 
و بپرســد که در این فوتبال چه می کنید که 
نه تیم ملی »اخلاق مدار« دارید نه باشــگاه 
»فرهنگی - ورزشــی«. نه مربیانتان بویی 
از رفتار و اخلاق »دهــداری و دهداری ها« 
برده اند نه ورزشــکارانتان ردی از اخلاق و 
معرفت »تختی و تختی ها« در وجودشــان 

دیده می شود.
باید بیایند از بالا تا پایین فوتبال بپرسند که 
با این هزینه های میلیاردی و دریافتی های 
کلان تان چــه می کنیــد که نــه تیم ملی 
طلســم ســالها قهرمان نشــدن در آسیا را 
شکسته و نه تیم های باشــگاهی تان. نه کار 
فرهنگی تاثیرگذار در این فوتبال می کنید 
و نه »عُرضه« برخــورد با »عربده کش ها« و 

»لات های ورزشی« را دارید.
آنهایی که عشق و دلخوشی شان این فوتبال 
است از دست شــما باید به کجا و کدام نهاد 
پناه ببرند که این کورســوی امیدشان قطع 
نشــود و بتوانند برای دقایقی هم که شده از 
دیدن فوتبال لذت ببرند. این مردم باید چه 
کنند تا دیگر »عربده کشــی« و »توهین« و 

»بی اخلاقی« را در این فوتبال نبینند؟
مســئولانی کــه در فدراســیون فوتبال و 
ســازمان لیــگ و کمیته هــای فرهنگی 
باشگاه ها نشسته اند، تا قبل از آنکه دیر شود 
و جنازه این فوتبال بیمار را بر دوش بکشند، 
فکری کنند و از »شعار« دادن و »شو« بازی 
کردن دســت بردارند و قدمــی بردارند که 

خدا و خلق خدا از آنها راضی باشد.

مهدی تاج: فصل آینده باید VAR داشته باشیم

عبداللهی: استقلال به قهرمانی امیدوار شد

بهزاد داداش زاده:یحیی باید از واژه ای بهتر از لجن استفاده می کرد

نیمکت فولاد سه کلاس سواد ندارد!
ایمان گودرزی  با پیشکسوت پرسپولیس 
به بررسی بازی پر حاشــیه این تیم با فولاد 

پرداختیم.
 بهزاد داداش زاده هافبک سابق پرسپولیس 
و تیم ملی باخت قرمز پوشــان بــه فولاد را 
شــوک به موقعی برای تیم می دانست و در 
حواشــی که در طول بازی پیــش آمد حق 
را به پرسپولیســی ها داد و معتقد است که 
عامل اصلی حواشــی نیمکت فــولادی ها 

بودند. با هم این مصاحبه را می خوانیم؛

 ارزیابی شما از بازی با فولاد چیست؟
هر دو تیم در مجموع خیلــی خوب نبودند 
اما کاملا مشخص است که در نیم فصل دوم 
تیم ها از یکدیگر شــناخت بهتری به دست 
آورده انــد و همیــن قضیه باعث می شــود 
که تیم هــا خیلی ســخت از یکدیگر امتیاز 
بگیرند. از طرفی پرســپولیس راه ســخت 
تری دارد زیرا هر تیمی کــه مقابل قرمزها 
قرار می گیرد می خواهد از ایــن تیم امتیاز 
بگیرد و با روحیه بســیار زیادی پا به میدان 

می گذارد.

 بعد از بــازی ســرمربیان دو تیم 

مصاحبه بسیار تندی علیه هم انجام 
دادند، حتی یحیی گل محمدی از لفظ 

لجن در صحبت هایش استفاده کرد...
مــن حــرف یحیــی را تأیید می کنــم اما 
معتقدم بهتــر بود از واژه دیگری اســتفاده 
می کرد چون همه واقعیت حاکم بر فوتبال 
کشــورمان را می دانیم و اگــر بخواهیم ریز 
شویم باید بگوییم متأســفانه کل فوتبال ما 
لجن اســت. جواد نکونام هم بازیکن خوب 
و پسر خوبی اســت اما دور و بر او و اطرافش 
کســانی هســتند که بــه وجهــه او لطمه 
می زنند. افرادی بی ســواد که تا سه کلاس 
سواد دارند اما با رابطه روی نیمکت یک تیم 

خوب نشسته اند. 
از ســوی دیگر من معتقدم جواد از نظر فنی 
توانایی این را دارد از حریفان امتیاز بگیرد، 
دیگر نیازی نیســت که از روش هایی که در 
شان او نیست استفاده شود. از طرفی شاید 
داور هم از جو حاکم بر وی آی پی ورزشــگاه 
فولاد و به نوعی از جان خودش ترســید که 
آن گونه قضــاوت کــرد و پنالتی صددرصد 
روی دیاباته را نگرفــت و با هر فریاد نیمکت 
و مربیــان تیــم میزبــان برای آنهــا خطا 

می گرفت.

 این مصاحبه و حواشــی تیم را وارد 
حاشیه نمی کند؟

پرسپولیس نباید وارد حاشیه شود و یحیی 
باید با تدبیر خودش مانع حاشیه سازی برای 
تیم شود. خیلی ها منتظرند تا پرسپولیس به 
هدفش نرســد و از جایگاه فعلی اش فاصله 
بگیرد. از این رو تیم باید با قدرت به مسیرش 

ادامه دهد و به حواشی توجهی نکند.

  با روش بازی فولاد مشکلی ندارید 
پس؟

ما این ســبک بــازی را در تیــم کی روش 
دیده بودیم و در این بیــن بعضی از مربیان 
ما نظیر جواد نکونام هــم که با کی روش کار 
کرده بودند دفاع اتوبوســی را در دســتور 
کار خودشــان دارند. نکونام هــم خوب از 
کی روش یــاد گرفته اما بهتر اســت کمیته 
آموزش راهکاری بــرای مقابله با این روش 

به مربیان ما یاد بدهد.
فاصله پنج امتیازی پرســپولیس حالا به دو 
امتیاز با تیم دوم کاهش یافته، بدون شــک 
این دو امتیاز حاشیه امنی برای پرسپولیس 

نیست.
به نظر مــن پرســپولیس در بهترین زمان 

ممکن باخت، شکست به فولاد تلنگر بسیار 
خوب و به موقعی بــرای بازیکنان تیم بود تا 
با درس گرفتن از این شکست برای رسیدن 
به قهرمانی و بردهای آینده تلاش خود را دو 

چندان کنند.

 پیش بینی شما از بازی با آلومینیوم 
تیمی کــه به راحتــی گل نمی خورد 

چیست؟
از نظــر من بــازی ســختی خواهــد بود. 
آلومینیوم هم از خانــواده تیم های صنعتی 
اســت و قطعاً این تیم ها منافع خودشان را 
بیشــتر از تیم های دیگر در نظر می گیرند 
شــاید به همین دلیل بود که فولاد بیشــتر 
برای سپاهان جنگید تا علاوه بر گرفتن سه 

امتیاز به ســپاهان هم کمک کرد تا به ســه 
امتیازی پرسپولیس برسد.

  نظرتان در مورد پریرا خرید جدید 
پرسپولیس چیست؟

این بازیکن بایــد هر چه زودتــر در چرخه 
بازی قرار بگیــرد تا ببینیم چه می شــود، 
پرســپولیس مشــکل گلزنی دارد و به یک 

گلزن تمام عیار نیاز دارد.

 یکی از مشــکلات پرســپولیس 
عملکرد نا امید کننده دیاباته است...

دیاباته بازیکن بدی نیست اما نشان داده که 
نمی تواند در شــرایط سخت به پرسپولیس 

کمکی کند.



اصفهان -مریــم مومنی مدیرعامل 
شــرکت ذوب آهن اصفهان گفت: مسیر 
تحــول و تعالی در صنعت فــولاد از معبر 
شــناخت دقیق مشــکلات و حــل آن ها 
می گذرد. به همین خاطر باید مشــکلات 
احصاء شــود تا با تحول بــه وجود آمده 

شاهد تعالی باشیم.
اولیــن کنگــره بیــن المللــی تحــول، 
تعالی و توســعه زنجیــره ارزش فولاد با 
رویکرد تولید ارزش آفریــن با بکارگیری 
فناوری های نوین نســل چهــارم صنعت  
در مرکز همایش های بیــن المللی صدا و 

سیما برگزارشد.
اولین ســخنران این کنگره، ایرج رخصتی 
مدیرعامــل ذوب آهن گفــت: ذوب آهن 
اصفهان در تاریــخ فولاد کشــور اثرگذار 
بوده و به همین خاطر معتقد اســت در رفع 

نقایص آن نیز باید پیش قدم باشد.
وی گفــت: مســیر تحــول و تعالــی در 
صنعــت فــولاد از معبر شــناخت دقیق 

مشــکلات و حل آن هــا می گــذرد. به 
همین خاطــر بایــد مشــکلات احصاء 
شــود تا با تحــول به وجود آمده شــاهد 
تعالی باشــیم. حوزه مواد اولیه در صنعت 
فولاد کشــور بســیار تأثیرگذار است که 

شاه بیت آن سنگ آهن است.
رخصتی افزود: ۱۲ هــزار مجوز در زمینه 
اکتشاف معادن در سراســر کشور صادر 
شــده که حدود ۷هزار معدن فعال است 
که در مجموع ۵درصد مساحت کشور را 

پوشش می دهد.
مدیرعامل شــرکت ســهامی ذوب آهن 
ادامــه داد: متوســط عمق اکتشــاف در 
کشــورهای پیشــرفته تا ۲۵۰ متر، برای 
کشــورهای دنیا تا ۸۰ متر و در کشــور 
ما کمتر از ۱۰ متر اســت همچنین مدت 
راه انــدازی معدن در کشــور ما حدود ۷ 
ســال اســت که یعنی این مقدار از زمان 
طول می کشــد تا در نهایت یک معدن به 

محصول برسد.

وی خاطر نشــان کرد: پهنه های سواحل 
دریایی بســیاری در کشــور وجود دارد 
ولــی ظرفیت هــای مــورد نیــاز برای 
اســتفاده از کشــتی های پانوماکــس، 
اندی ماکس وجــود ندارد. بــه این معنا 
کــه تأسیســات و تجهیزات در کشــور 
ما نیاز بــه تحــول و اصــلاح دارد. این 
درحالی اســت که در دنیا کشــتی های 
۴۰۰هزارتنی در حــال فعالیت بوده و به 
خاطر سرشــکن شــدن هزینه ها، کرایه 
حمل ونقل به طور قابــل توجهی کاهش 

می یابد.
رخصتی تصریح کــرد: ظرفیت خوبی در 
کشــور در زمینه حمل ونقل ریلی وجود 
دارد کــه البتــه دارای ایراداتی اســت. 
اســتان یزد امروز به هــاب ریلی صنعت 
کشــور تبدیــل شــده و از ظرفیت های 
خوبی برخــوردار اســت. در مجموع به 
دلایل مختلــف نظیر پدافنــد غیرعامل، 
ســهولت حمل ونقــل و کاهــش هزینه 

جابجایی، این صنعت بزرگ کشــور باید 
پیشــرفت های زیادی را در ســال های 

آینده شاهد باشد.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن تأکید کرد: 
۷۵ درصــد ظرفیت تولید فــولاد در دنیا 
کوره بلند است و این در کشــور ما دقیقاً 

برعکس است. مزیت انرژی باعث شده تا 
صنعت کشور به ســمت کوره قوس برود. 
البته کوره بلنــد نیز فولاد خوب و تمیزی 
را تولیــد می کند و به همیــن خاطر باید 
در مــورد کوره بلنــد اطلاعــات کافی را 

داشته باشند.

ســردار مرادحاجتی  اهواز  - محمــد مجدم
گفت: اردوهای راهیان پیشــرفت مــی تواند زمینه 
ای برای اردوهای راهیان نور باشــد تا نســل امروز 
ما بدانند که امنیــت و اقتدار امــروز ماحصل ایثار 
و حماســه های عصر مانــدگار دوران دفاع مقدس 

است.
به گــزارش خبرنــگار خریدار بــه نقــل از روابط 
عمومی اداره کل حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع 
مقدس خوزســتان ، اردوی راهیان پیشرفت دانش 
آموزی با حضــور بیش از ۱۴۰ دانــش آموز دختر 
پایه دهم دبیرســتان حضرت معصومه )س( اهواز 
امروز با حضور ســردار »عبدالرضــا مرادحاجتی« 
مدیرکل حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس 

خوزستان در شرکت فولاد خوزستان برگزار شد.
وی در این اردو ضمن تشــریح روند پیشرفت های 
گوناگون اقتصــادی، فرهنگی و نظامی در کشــور، 
تبیین دستاوردهای انقلاب اســلامی را مهمترین 

رســالت آموزش و پرورش در کنار امر مهم تحصیل 
دانست و اظهار داشــت: هر جا در حوزه ای نسبت 
به نســل جوان کم کاری کرده یا فاصله گرفته ایم، 

دشمن از همان مسیر بر ما ضربه وارد کرده است.
ســردار مرادحاجتی گفت: باید بــرای تمام فصول 
جامعــه دانش آمــوزی و دانشــجویی، برنامه های 

مطلوب فرهنگی داشــته باشــیم تا اجازه ندهیم، 
دشــمنان ما، محتوای نادرســت خــود را بر آنان 

تحمیل کنند.
مدیرکل حفظ آثار و نشــر ارزش هــای دفاع مقدس 
خوزستان افزود: اردوهای پیشــرفت می تواند زمینه 
ای بــرای اردوهای راهیان نور باشــد تا نســل امروز 
ما بدانند که امنیــت و اقتدار امــروز ماحصل ایثار و 

حماسه های عصر ماندگار دوران دفاع مقدس است.
وی متذکر شــد: دشــمنان وقتی متوجه شدند که 
در حوزه نظامــی، حریف اقتــدار و صلابت جوانان 
ایرانــی نمی شــوند، تغییر ماهیــت داده و در جلد 
حقوق بشــری و بــا ســلاح نامتعارف و سفســطه 
گرایانه امپراطوری رســانه ای شــان بــه دختران 
و مادران این ســرزمین یورش آوردند تــا بنیان و 
اســاس اعتقادات مردم عزیزمــان را در خانواده ها 
سســت کنند که به لطف خدا و حرمت خون شهدا، 

در این مسیر هم شکست خوردند و رسوا شدند.

کیش حدود کمتر از ۲ ســال اســت کــه منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارســیان شــروع 
بــه زدودن غبار غفلــت و کم توجهــی از تن کرده 
تا دولت ســیزدهم برای همیشــه در اذهان مردم 
هرمــزگان، یادآور طلوع تلاش ها برای توســعه در 

غرب این استان باشد.
هرمزگان به واســطه موقعیــت جغرافیایی خود و 
قرارگیری در خلیج همیشــه فارس و دریای عمان، 
تنگــه هرمــز را هماننــد گوهــری در عرصه های 
مختلــف از جمله فرصت هــای اقتصادی به آغوش 
کشــیده و در پهنای حــدود یک هــزار کیلومتری 
خود از غرب تا شرق این آبراه امکان های متعددی 

برای سرمایه گذاری دارد.
به منظور بهره منــدی از این فرصت ها بیشــترین 
تراکم مناطــق آزاد و ویژه اقتصــادی را برای نقش 
آفرینی در اقتصاد بین المللــی ایران در خود جای 
داده به طوریکه بــا ۲ منطقــه آزاد تجاری کیش و 
قشــم و هفت منطقه ویژه اقتصادی و معدنی شامل 
خلیج فارس، شــهید رجایی، کشتی سازی، لاوان، 
قشم، پارسیان و جاسک بیشــترین نقش در حوزه 
مناطق آزاد تجــاری و اقتصادی کشــور را ایفا می 

کند.
ســیدعلی اصغر علامه با بیان اینکه فرایند احداث 
منطقه ویژه اقتصــادی صنایع انرژی بر پارســیان 
ســال ۱۳۸۶ جانمایی شــد افزود: مجــوز محیط 
زیستی آن ســال ۱۳۸۸ صادر و دستور احداث آن 
نیز ســال ۱۳۹۰ ابلاغ شــد اما به دلایــل مختلف 
عملیــات اجرایی و تحقق چشــم اندازهــای آن تا 

سال ۱۴۰۰ آن به کندی پیش رفت.
وی با بیان اینکه در این مدت نتوانســت به اهداف و 
چشــم اندازهای خود در حوزه های تولید، اشتغال 
و صادرات دست پیدا کند اضافه کرد: سال گذشته 
با ورود سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( عملیات اجرایی آن شــدت 
گرفت بــه طوریکه هــم اکنون در نتیجــه حمایت 
های دولت ســیزدهم به یک منطقه ویژه اقتصادی 

فعال و خارج از رکود تبدیل شده است.
طرح های فعــال و در حال احــداث منطقه منطقه 
ویژه اقتصادی صنایــع انرژی بر پارســیان از یک 
مورد ســال ۱۳۹۹ هم اکنون به ۳۰ طرح اجرا شده 

و یا در حال اجرا رسیده است.
جلوگیری از خام فروشــی و تکمیــل زنجیره تولید 
محصــولات فــولاد و پتروشــیمی از جمله اهداف 
کان تاســیس منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی 
بر پارســیان اســت که »علامه« در خصوص تامین 

زیرســاخت های تحقــق این رویکــرد اظهار کرد: 
تعداد طرح های فعال و در حال احداث این منطقه 
از یک مورد ســال ۱۳۹۹ هم اکنون بــه ۳۰ طرح 

اجرا شده و یا در حال اجرا رسیده است.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصــادی صنایع انرژی بر 
پارســیان با اشــاره به اینکه احداث بندر از جمله 
طرح های در دســت اقدام این منطقه است اضافه 
کــرد: عملیات اجرایــی این طرح از ســال ۱۳۹۵ 
شــروع شــد اما تا ســال ۱۴۰۰ تنهــا ۵۰ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشت.
وی افزود: در یک ســال گذشته با تســریع عملیات 
اجرایی پیشــرفت فیزیکی آن به ۸۵ درصد رسیده 
که سه اســکله آن به بهره برداری رســیده و اسکله 

چهارم نیز در دهه فجر امسال افتتاح می شود.
توســعه همکاری های منطقــه ای طریق دریافت 
مواد اولیه و عرضــه تولیدات به خارج از کشــور از 
دیگر رویکردهای ایجاد ایــن منطقه ویژه اقتصادی 
اســت که به گفته مدیرعامل ایــن منطقه، میزان 
صــادرات کلینکر، ســیمان و گچ از ایــن منطقه از 
۲۵۰ هزار تن سال ۱۳۹۹، در سال ۱۴۰۰ به ۳۵۰ 
هزار تن و در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۱ بــه بیش از یک 

میلیون تن رسیده است.
وی با بیــان اینکــه پیش بینی می شــود بــا بهره 
بــرداری از اســکله چهــارم بنــدر منطقــه ویژه 
اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان میزان صادرات 
تا پایان ســال نیز از میزان پیش بینــی ما فراتر می 

رود.
به گفته علامه جذب و جهت دهی ســرمایه از دیگر 
رویکردهای کلان این منطقه ویژه اســت که در این 
راســتا از ۱۳۸۶ تا ۱۴۰۰ تنها چهار قرار داد جهت 
جذب ســرمایه گذار منعقد شده بود اما در حدود ۲ 
سال گذشــته ۱۸ قرارداد منعقد شده که ۶ مورد از 

آنها هم اکنون فعال است.
مجتمع پتروشــیمی GTX، تولیــد لوله های بدون 
درز، تجهیــزات بچینــگ و بانک ماشــین، پایانه 
صادرات ســیمان، احداث پالایشــگاه تولید پودر 
آلومینــا، احداث انبــار صــادرات و واردات، پایانه 
باربــری، مجتمع پتروشــیمی، انبــار و مخازن از 
جمله قراردادهای ســرمایه گذاری منعقد شده در 
۲ سال گذشــته اســت که مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع انرژی بر پارســیان به آن اشــاره 

کرد
وی گفت که ۶ قرارداد در حال ســرمایه گذاری نیز 
در بخش پتروشــیمی عملیات احداث خود را طی 
 GTX می کند که ســه مورد آن مجتمع پتروشیمی

بوده که بــرای هر کدام یک میلیارد یــورو اعتبار از 
سوی سرمایه گذاران تخصیص داده شده است.

علامه اعتبار هرکدام از ســه طرح دیگر را نیز حدود 
۴۰۰ تا ۶۰۰ میلیون یورو اعلام کــرد و افزود: این 

طرح ها نیز به عنوان صنایع
پایین دســتی پتروشــیمی هســتند کــه با هدف 
جلوگیری از خام فروشــی و افزایش توان صادراتی 

کشور در حال احداث است.
وی اضافه کــرد: بقیه طــرح ها نیــز در حال اخذ 
مجوزهــای لازم، از جمله محیط زیســت و تامین 
خوراک بــوده که تا پایان ســال به چرخه شــروع 

عملیات می پیوندند.
حضور ســرمایه گذاران در مناطــق نیازمند ایجاد 
زیرســاخت هــای مختلف بــه ویــژه آب و برق به 
عنوان عنصر اصلی فعالیت هر صنعــت که به گفته 
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصــادی صنایع انرژی بر 
پارســیان، در مذاکرات صورت گرفته پیش شــرط 
تمامی ســرمایه گذاران تامین این زیرســاخت ها 

است.
وی افزود: به منظور ســهولت انجام فرایند سرمایه 
گذاری براســاس اهداف کلی منطقه ویژه اقتصادی 
صنایــع انرژی بر پارســیان، عملیــات احداث آب 
شــیرین کن این منطقه با پیشرفت ۲۰ درصدی در 

حال انجام است.
مدیرعامل منطقــه ویژه اقتصــادی صنایع انرژی 
بر پارسیان گفت: این طرح با ســرمایه گذاری ۲۰ 
میلیون یورویــی در حال احداث بــوده که پس از 
اتمام سالانه با برداشــت بیش از ۲۵۰ میلیون لیتر 
اقدام به تولید آب شــیرین مورد نیــاز مناطق ویژه 

پارسیان و لامرد می کند.
وی با بیــان اینکه موافقــت اصولی نیــروگاه برق 
صادر شــده و در مرحله مناقصه اســت یادآور شد: 
این طرح نیز با افق تولید روزانــه یک هزار مگاوات 
برق مورد نیــاز این منطقه ویــژه اقتصادی با ۲۵۵ 

میلیون یورو سرمایه گذاری احداث خواهد شد.
علامه با بیــان اینکه تا کنون طرح هــای زیربنایی 
مختلفی از جملــه ۵۶ کیلومتر جاده پیرامونی، ۲۵ 
کیلومتر جاده اتصال سایت شــمالی و جنوبی، ۲۹ 
کیلومتر شــبه توزیع برق در منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع انرژی بر پارســیان اجرا شــده است افزود: 

فرایند تکمیل زیرســاخت های پیش نیاز ســرمایه 
گذاری با ۱۵ هــزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری 

دیگر نیز در دست اقدام است.
وی افزود: این زیرساخت ها از ســوی ۳۱ پیمانکار 
در حوزه های مختلف از جمله راه و ســاختمان در 
حال تکمیل اســت تا بتوانیم در ســریع ترین زمان 
ممکن بــه افق های پیــش روی ایــن منطقه ویژه 

اقتصادی دست پیدا کنیم.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصــادی صنایع انرژی بر 
پارســیان افزود: همزمان با ایام الله دهــه فجر نیز 
چهار طرح زیرســاختی به بهره برداری می رسد و 

عملیاد اجرایی چند طرح دیگر نیز آغاز می شود.
تحقق سند سیاســت های کلی نظام در تولید ملی، 
حمایت از کار و ســرمایه ایرانی و انجام مســوولیت 
های اجتماعی از دیگــر رویکردهای احداث منطقه 
ویژه اقتصــادی صنایع انرژی بر پارســیان اســت 
که علامه به آن اشــاره کــرد و گفت: هــم اکنون 
در نتیجــه عملیات اجرایی طرح های زیرســاختی 
و ســرمایه گذاری ۲ هزار و ۲۰۰ فرصت شــغلی به 

صورت مستقیم در این منطقه ایجاد شده است.
وی افزود: حدود ۸۰۰ نفر از افراد شــاغل در طرح 
های این منطقه ویــژه اقتصادی صنایــع انرژی بر 
پارســیان را بومیان منطقه تشــکیل مــی دهند و 
تاکید ما در اولویت قــرار گرفتن فرزندان این خطه 

در فرصت های شغلی ایجاد شده است.
علامه یادآور شــد: همچنین با ۱۱ هــزار میلیارد 
ریال اعتبار ۲ طرح کنترل ســیلاب در شهرســتان 
پارســیان در حال انجام بوده که به منظور پاســخ 
گویــی بــه یکــی از مطالبان مــردم محلــی این 
شهرســتان در دســتور کار قرار گرفته که بتوانیم 
به بخشی از مســوولیت های اجتماعی خود در این 

منطقه عمل کنیم.
ســالانه تولیــد چهارمیلیون تن انــواع محصولات 
فــولادی، ۱۰ میلیون تن محصولات پتروشــیمی، 
۶۰۰ تــن آلومینیوم و ســه میلیون تــن آلومینا از 
جملــه چشــم اندازهــای عملیاتی منطقــه ویژه 
اقتصادی صنایع انرژی بر پارســیان است که انتظار 
می رود بــا تقویت حمایت های دولــت این منطقه 
بتوانــد نقش قابــل توجهی برای حضــور ایران در 

بازارهای جهانی بردارد.

خوزستان

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس خوزستان:

اردوهای راهیان پیشرفت می تواند پیوستی برای اردوهای راهیان نور باشد

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان :
جذب و جهت دهی سرمایه

ویکردهای کلان این منطقه است   از ر

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تاکید کرد؛

ورت توسعه زیرساخت های کشور برای پیشرفت در صنعت فولاد ضر
وژه های  بازدید استاندار کردستان از پر

شرکت برق منطقه ای غرب

کرمانشاه-حسنا فخارزاده  دکتــر زارعی استاندار کردستان 
و شهردار شهر ســنندج مهندس ســید انور رشــیدی با همراهی 
مهندس علی اســدی مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای غرب از 

خط و پست ششم سنندج بازدید نمودند.
گفتنی اســت یکی از پروژه های این شرکت در اســتان کردستان 
پروژه خط کابلی و زمینی و پســت ۶۳کیلوولت GIS ششم ) شهید 
نمکی ( سنندج اســت که در کنار یکی از بوستان های شهرسنندج 
واقع شــده که با همراهی مجموعه اســتانداری و شهرداری روند 
پیشــرفتی قابل ملاحظه ای دارد که امید است تا قبل از پایان سال 

به بهره بردرای برسد.
لازم بــه ذکراســت در این پــروژه برای حفــظ مبلمان شــهری 
و زیبایــی بصری شــهر، از خط کابلی و زمینی اســتفاده شــده و 
ایستگاه آن نیز از نوع GIS و دارای ســوله ای سرپوشیده با شرایط 

ویژه است.
همچنین در این بازدید، اســتاندار کردســتان از روند پیشــرفت 
پروژه رضایت داشــته و از زحمات شــبانه روزی مجموعه صنعت 

برق غرب تشکر و تقدیر نمودند.
مهنــدس علی اســدی مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای غرب 
در این دیــدار گفت: از همکاری و همراهی اســتاندار کردســتان 
و مجموعه اســتانداری سپاسگزارم و امید اســت این همکاری ها 

همچنان با مجموعه صنعت برق غرب ادامه داشته باشد.
وی افزود: پیگیری تامین ســوخت نیروگاه ســنندج و تسهیل در 
اجرای پروژه های برق غرب در اســتان کردســتان از خواسته ها و 

مطالبات ما در این دیدار بود.
گفتنی است در این دیدار در رابطه با توســعه و تقویت زیرساخت 
های شــبکه انتقال و فوق توزیــع و برنامه های در دســت اجرای 
شــرکت برق منطقه ای غرب در استان کردســتان از جمله خط و 

پست ۶۳کیلوولت ششم سنندج ، بحث و تبادل نظر گردید.
شایان ذکراســت هدف از اجرای برنامه های در دست اجرا و برنامه 
ریزی شده برق منطقه ای غرب، توســعه و تقویت زیرساخت های 
اساســی شــبکه برق به منظور ایجاد زمینه و تســهیل در اجرای 

فعالیت های تجاری و اقتصادی استان کردستان است.

تقدیر از بانوان شاغل
وی برق استان گلستان   در شرکت توزیع نیر

گرگان -مهنازمحمدزمانی  در مراســمی که به مناسبت میلاد 
حضرت فاطمه زهــرا)س( و روز زن با حضــور مدیرعامل ، معاونین و 
بانوان شاغل در شــرکت توزیع نیروی برق استان گلستان برگزار شد، 

از مقام شامخ بانوان شرکت تقدیر به عمل آمد.
در ابتدا خانم رضاپور، مســول امور بانوان، ضمــن خیرمقدم گویی 
به مدعوین گفت: بانوان شــاغل در کنار نقش محوری در خانواده، 
در ایفای وظایف و مســئولیت ها محوله در راستای اهداف و برنامه 
های ســازمان نیز تلاش می کنند که مســاعی و همت ارزشــمند 

آنان جای تقدیر و قدردانی دارد.
سپس حجت الســلام بیرقدار مســول هســته گزینش شرکت با 
تبریک این روز خجسته ، با برشــمردن سجایای اخلاقی این بانوی 
عفیفه گفــت: حضرت فاطمه زهرا )س( الگــوی بی مثال برای تک 
تک بانوان در همه دنیا بوده و شــناخت ایشــان نیاز بــه تحقیق و 

تامل عمیق و فراوان است.
در ادامــه ســیداحمد موســوی ، مدیرعامل شــرکت توزیع برق 
گلســتان گفت: موفقیت هر مجموعه ای مرهون همکاری، همدلی 
و مشــارکت صمیمانه و دقــت در اجرا و ظرافت های امور توســط 
بانوان اســت چرا که تجربه ثابت کرده اســت اموری که به بانوان 
کارمند در هر مجموعه ای ســپرده شــود بهتر و به نحو احسن اجرا 

خواهد شد.
ایشــان در ادامه گفت: نقش آفرینــی پر رنگ بانــوان در جامعه و 
ادارات بطوری که شــأنیت و کرامت زنانه خــود را حفظ کرده اند 
شــاخصه انقلاب اســلامی اســت و ما تکریم این حضور را وظیفه 
خود می دانیم. در پایان این مراســم هدایایی بــه بانوان حاضر در 

این مراسم اهدا گردید

برآورد ۹ هزار میلیارد تومانی
ج  بودجه ۱۴۰۲ کلانشهر کر

البرز-مظفری   رئیس شــورای اسلامی شــهر کرج از افزایش 
حدوداً ســه هزار میلیارد تومانی بودجه سال آینده شهرداری کرج 

نسبت به امسال خبر داد.
 علی قاســم پور  اظهــار کرد: طبــق قانون، پــس از تقدیم بودجه 
پیشنهادی توسط شهردار، باید بررســی آن تا پایان بهمن ماه سال 

جاری توسط شورای اسلامی شهر به اتمام برسد.
 رئیس شــورای اســلامی شــهر کرج با بیان اینکه امیدواریم که با 
بررســی جزئیات بودجه در بخش های مختلف عمرانی، فرهنگی و 
ســایر حوزه ها بتوانیم به اهداف مورد نظر دست یابیم، اذعان کرد: 
از ۹ هزار و ۵۰ میلیــارد تومان  بودجه شــهرداری، حدود ۴ هزار 
و۱۱ میلیارد تومــان هزینه جاری و در حدود ۵ هــزار ۴۰ میلیارد 

هزینه عمرانی اختصاص یافته است .
این مســئول بیان کــرد: بحث تکمیــل پروژه های نیمــه تمام، رفع 
معضلات و مشکلات شهری و اصلاح ســاختار مدیریتی شهر؛ اجرای 
برنامه های فرهنگی و ورزشــی و ارائــه خدمات رســانی مطلوب به 
شــهر و …از جمله مهمترین دغدغه اعضای شــورای شهر در بودجه 
ســال ۱۴۰۲اســت که امیدواریم در بخش های درآمدی، عمرانی و 

هزینه های جاری بودجه بتوانیم به وضعیت مطلوبی برسیم.
قاسم پور یادآور شــد: افزایش رقم کل بودجه شهرداری نسبت به 
ســال گذشــته و تحقق بودجه و فصول درآمدی آن از دغدغه های 
شورای ششم است و در همین راســتا امیدواریم در سال ۱۴۰۲ به 

اهداف درآمدی مدنظر در بودجه و در بخش اجرایی برسیم.
به گفته رییس شورای اسلامی شهر کرج؛ ســال گذشته بودجه سال 
جاری شــهرداری با رقمی در حــدود ۶ هزار و ۱۰۰ میلیــارد  تومان 
تصویب شد اما در میانه ســال جاری در قالب متمم بودجه با افزایش 

۶۰ میلیارد تومانی به رقم ۶ هزار  و ۱۶۳ میلیارد تومان رسید.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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چرا برخی بانک ها وام نمی دهند؟
باتوجه به اینکه اخیرا تعدادی از بانک ها اعطای تســهیلات به مردم را 
متوقف کرده اند، مدیرعامل بانک پارســیان گفت: ایــن اتفاق به دلیل 

کنترل تورم و ترازنامه بانک ها از سوی بانک مرکزی رخ داده است.
 طی هفته های گذشــته تعدادی از بانک ها از جمله بانک پارســیان با 
وجود تقاضا برای دریافت تسهیلات، فرآیند اعتباردهی خود را متوقف 
کرده اند که در این زمینه کوروش پرویزیــان اظهار کرد: بانک مرکزی 
محدودیت مقداری روی ترازنامه بانک ها تعیین کرده است. به صورت 
معمول اعتبارات پرداخت شــده به بخش های مختلف نسبت به میزان 
تورم عقب تر اســت، به همین دلیل درخواســت برای اعتبارات، بسیار 

بیشتر از قبل شده است.
وی افزود: به عنوان مثال اگر در گذشــته ســرمایه در گردش مورد نیاز 
یک طرح یا پروژه ۵۰ میلیارد تومان بــود در حال حاضر با افزایش چند 
برابری مواجه شده است؛ بنابراین حجم تقاضا برای دریافت تسهیلات 
هم به مراتب و به همین میزان بالاتر رفته اســت. اما بانک مرکزی برای 

کنترل تورم، محدودیت های مقداری ترازنامه بانک ها قائل شده است.

مدیرعامل بانک پارسیان گفت: البته امیدواریم با سیاست ها و مدیریت 
جدید در بانک مرکزی، شرایط پرداخت اعتباری بانک ها و جهت گیری 
وام ها بهتر شود و به سمت تولید سوق پیدا کند. البته در همین شرایط 
بانک ها تلاش کرده اند که در حوزه هایی مانند تسهیلات قرض الحسنه 

خرد و تسهیلات مربوط به حوزه تولید اعتباردهی خود را ادامه دهند.

خدمات ویژه بانک اقتصادنوین برای انجام 
معاملات در بورس کالا

تمامی مراحل معامله در بورس کالا برای مشــتریان بانک اقتصادنوین 
به صورت غیرحضوری قابل انجام است.

به گزارش روابط عمومی بانک اقتصادنوین، این بانک به منظور تسهیل 
انجام معامله در بورس کالا، خدمات ویــژه ای را پیش بینی کرده که بر 
اســاس آن تمامی مراحل و مقدمات لازم برای معاملــه در بورس کالا، 

به صورت غیرحضوری برای مشتریان ارجمند فراهم شده است.
برای انجــام معامله در بــورس کالا و خریــد اقلامی ماننــد خودرو، 
باید نســبت به وکالتی کردن یکی از حســاب ها اقدام کــرده تا امکان 
مسدودســازی و برداشــت وجه مورد نیاز برای انجام معامله از حساب 
متقاضی، توسط شــرکت بورس کالای ایران فراهم شود. بر این اساس، 
مشــتریان بانک اقتصادنوین که قصد انجام معامله در بازار بورس کالا 
برای خریــد خودرو یا دیگر کالاهای عرضه شــده را دارنــد، می توانند 
به صورت غیرحضوری، با مراجعه به اینترنت بانک اقتصادنوین )نسخه 
جدید(، یکی از حســاب های خــود را وکالتی کرده و با تکمیل ســایر 

مراحل، نسبت به انجام معامله در بورس کالا اقدام کنند.

راهنمای وکالتی کردن حساب در اینترنت بانک اقتصادنوین
آن دسته از مشــتریان بانک اقتصادنوین که تاکنون اینترنت بانک خود 
را فعال نکرده اند، می توانند به صورت غیرحضوری نســبت به ثبت نام و 
فعال ســازی اینترنت بانک خود اقدام و پس ازآن حساب موردنظر خود 

را وکالتی کنند.
همچنین، دیگر مقدمــات لازم برای انجــام معامله در بــورس کالا، 
نظیر ثبت نام و احراز هویت در سامانه سجام )ســامانه جامع اطلاعات 
مشــتریان(، دریافت کد معاملات در بورس کالا و ... نیز توسط شرکت 
کارگزاری تامین سرمایه نوین )وابسته به بانک اقتصادنوین( به صورت 
غیرحضوری فراهم بوده و مشــتریان گرامی می توانند بــا مراجعه به 
صفحه راهنمای خرید از بورس کالا در وب ســایت بانک اقتصادنوین، با 

چگونگی انجام این مراحل آشنا شوند.
در صورت تمایل به دریافت خدمات افتتاح حســاب وکالتی یا وکالتی 
کردن یکی از حســاب های موجود به صورت حضوری، می توانید به هر 

یک از شعب بانک اقتصادنوین مراجعه کنید.

نزدیک ترین شعبه بانک اقتصادنوین
گفتنی اســت، علاوه بر معامله در بورس کالا، داشــتن حساب وکالتی 
برای ثبت نام خودرو در طرح های فروش شــرکت های خودروســازی 
ســایپا و ایران خودرو نیز الزامی شــده اســت که در این زمینه، بانک 
اقتصادنوین جزء بانک های منتخب شرکت سایپا برای معرفی حساب 
وکالتی است و اتصال با سامانه فروش شرکت ایران خودرو نیز به زودی 

در این بانک عملیاتی خواهد شد.
افتتاح ســپرده وکالتی یا وکالتی نمودن یکی از سپرده های موجود به 
منظور ثبت نام در طرح های فروش شرکت های یاد شده در حال حاضر 

صرفاً به صورت حضوری در شعب بانک امکان پذیر است.
مشــتریان گرامی برای کســب اطلاعات بیشــتر می تواننــد با مرکز 
۲۴ســاعته ارتبــاط بــا مشــتریان بانــک اقتصادنوین به شــماره 

۰۲۱۴۸۰۳۱۰۰۰ تماس حاصل کنند.

هت تریک بیمه تجارت نو در ششمین دوره 
ارزیابی ملی تحول دیجیتال

با دریافت بالاترین سطح جایزه ملی نوآوری و رهبری در ششمین دوره 
ارزیابی ملی تحول دیجیتال، شــرکت بیمه تجارت نو سه جایزه را از آن 

خود کرد.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت بیمه تجارت نو؛ در مراسم اختتامیه 
این رویداد که روز سه شنبه ۴ بهمن ۱۴۰۱ با حضور نخبگان دیجیتال 
شرکت های بزرگ کشــور در مرکز همایش های دانشــکده مدیریت 
دانشگاه تهران برگزار شد، تندیس سیمین رهبری دیجیتال، تندیس 
سیمین نوآوری دیجیتال و تندیس برنزین سطح سه زبدگی دیجیتال 

به این شرکت رسید.
بنا بر این گزارش تندیس سیمین رهبری دیجیتال به مهندس مهرداد 
غلامزاده، عضو هیات مدیره شــرکت بیمه تجارت نو و تندیس سیمین 
نوآوری دیجیتال به »اپلیکیشــن بنو« و تندیس برنزین ســطح ســه 

زبدگی دیجیتال به شرکت بیمه تجارت نو تعلق گرفت.
مهندس مهرداد غلامــزاده، عضو هیــات مدیره و ناظر بــر امور مرکز 
فناوری و نوآوری شرکت بیمه تجارت نو پس از دریافت جوایز این دوره، 
گفت: از سال گذشته تا کنون به بلوغی رســیده ایم که می توانیم با یک 
نقشه راه مدون در حوزه فناوری اطلاعات و نوآوری، فعالیت های خود 
در حوزه تحــول دیجیتال را ادامه دهیم.وی با بیــان این که حرکت در 
جهت اهداف نقشــه راه تحول دیجیتال بیمه تجارت نو تا ســال آینده 
ادامه خواهد یافت، افزود: هدف از حضور در ششمین دوره ارزیابی ملی 
تحول دیجیتال، ســنجیدن عملکرد بیمه تجارت نو در حوزه فناوری و 
تحول دیجیتال بود و اکنون مشخص شده است که اقدامات زیرساختی 

شرکت در این حوزه ها بسیار اثرگذار بوده است.

وضعیت بازار مسکن بحرانی تر شده است
فرهاد بیضایی   گزارش بانک مرکزی از معاملات بازار مســکن نشان 
می دهد که قیمت مســکن در آذرماه ۱۴۰۱ نسبت به آذرماه ۱۴۰۰، با 
رشد ۴۷ درصدی، به قیمت متوسط ۴۸ میلیون تومان در هر مترمربع 
در سطح شهر تهران رســیده است. اما رشــد واقعی مسکن در یکسال 

گذشته ۴۷ درصد بوده است؟
بررسی معاملات مســکن تهران در آذرماه ۱۴۰۱ نشــان می دهد که 
حجم معاملات ۴درصد نســبت به آذر ۱۴۰۰ رشــد داشــته است اما 
بررســی دقیق تر نشــان می دهد که ســنگینی معاملات به ســوی 

ساختمان های قدیمی تر و ارزان تر سوق پیدا کرده است.
سهم واحدهای کمتر از ۱۰ سال ســاخت در معاملات از ۵۴ درصد در 
آذر۱۴۰۰ به کمتر از ۴۶ درصد در آذر۱۴۰۱ رســیده است. همچنین 
تعداد معاملات واحدهای بالای۲۰ ســال ســاخت بیش از ۵۸ درصد 
نسبت به سال گذشته رشــد داشته است. تغییر مســیر بازار مسکن از 
سوی واحدهای نوساز به ســوی واحدهای قدیمی و مستهلک از چند 

زاویه قابل توجه است:
رشد بی سابقه معاملات در ســاختمان های قدیمی با توجه به مشکل 
نقدشوندگی آن در آینده، نشــان می دهد که رشد قیمت مسکن ناشی 
از تورم و افزایش قیمت ارز، مسکن نوساز را نه تنها از دسترس تقاضای 
مصرفی که از دسترس تقاضای ســرمایه ای نیز خارج کرده است، عقب 
ماندن توان اقتصادی خانوار در رقابت با افزایــش قیمت کوچ اجباری 

تقاضای بازار مسکن به واحدهای مستهلک را سبب شده است.
هرچه حجم معاملات از ساختمان های نوساز به سوی ساختمان های 
فرســوده و قدیمی ســوق پیدا کند، گردش نقدینگی از تولید و تولید 
کننده نیز دورتر خواهد شد. در شــرایطی که نقد شوندگی واحدهای 
ساخته شده و تزریق نقدینگی به واحدهای درحال احداث از مهمترین 
چالش های تولیدکنندگان مسکن است، انحراف منابع از تولید کاهش 

پروانه های ساختمانی در آینده را تشدید خواهد کرد.
اما نکته آخر اینکه با توجه به اینکه برآورد متوسط قیمت مسکن در هر 
متر مربع از معدل واحدهای معامله شده به دســت می آید، با توجه به 
تغییر فراوانی معاملات از واحدهای نوساز)گران تر( به سوی واحدهای 
مســتهلک و ارزان تر، قیمت واقعی متوسط هر مترمربع در تهران بیش 
از ۴۸ میلیــون تومان خواهد بــود و می توان گفت قیمت مســکن در 
تهران بیش از ۴۷ درصد رشد داشته است لذا باید انتظار رشد به مراتب 
بیشتری در بازار اجاره نســبت به آمار معاملات خرید و فروش را داشته 

باشیم.

ایرانی ها سالانه چقدر گاز مصرف می کنند؟

مصرف ســالانه گاز طبیعی کشــور بیش از ۲۲۸ میلیــارد مترمکعب 
می رســد که ۷۰ درصد آن در بخــش صنعتــی و ۳۰ درصد در بخش 
خانگی و تجاری مصرف می شــود، این نسبت در زمستان برعکس بوده 
به گونه ای که ۷۰ درصد گاز از سوی مشترکان خانگی، تجاری و صنایع 
غیر عمده مصرف می شــود و حتی این مقدار به ۸۰ درصد هم رسیده 

است.
در این روزهای زمســتان با وجود تولید و تزریــق بیش از ۸۴۸ میلیون 
مترمکعب گاز در روز به خطوط سراســری، اکنون بیش یک ماه است 
که روزانه بیش از ۶۰۰ میلیون مترمکعــب در بخش خانگی، تجاری و 
صنایع غیر عمده مصرف می شــود که هدررفت منابع، سرمایه و ثروت 
را در پی دارد.  از روزهای دی ماه ۱۴۰۱ مصــرف روزانه بخش خانگی، 
تجاری و صنایع غیرعمده به دلیل ســرمای شدید و پایداری هوا نسبت 

به  مدت مشابه پارسال تا ۱۵۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته است.
آن طور که جواد اوجــی وزیر نفت اعلام کرده  مصــرف گاز طبیعی در 
بخش خانگی و تجاری معادل ۲ فاز پارس جنوبی نسبت به زمان مشابه 
پارسال افزایش یافته اســت. شــدت مصرف انرژی در ایران ۲.۵ برابر 
میانگین جهانی اســت،   هم اکنون روزانه ۹۹۰ میلیون مترمکعب گاز 
ترش در کشور برداشت می شــود، روزانه از این مقدار گاز حدود ۸۴۸ 
میلیون مترمکعب در ۲۱ پالایشــگاه گازی کشــور شیرین سازی و در 

بخش های مختلف کشور مصرف می شود.
به گفته وی، امسال تولید گاز کشور نسبت به پارسال ۱۳ تا ۱۵ میلیون 
مترمکعب افزایش یافته اســت. هم اکنون روزانه بیش از ۱۹۰ میلیون 
مترمکعب گاز به نیروگاه های سراســر کشــور تحویل داده می شود و 

هیچ گونه قطعی برق در سراسر کشور گزارش نشده است.

ایران نهمین مصرف کننده انرژی دنیاست
در مورد شــدت انرژی، چند عامل مهم تأثیرگذار بر کشورهای مختلف 
وجود دارد؛ »وســعت جغرافیایــی و عوامل آب و هوایی«، »اســتفاده 
درســت و همه جانبه از شــبکه های اطلاعاتی و مخابراتی و اینترنت«، 
»میزان درآمد«، »قیمت انرژی«، »نســبت ســرمایه - نیروی کار«، 
»گســترش شهرنشــینی« و به خصوص »وضعیت اقتصاد و تجارت«، 
»کشاورزی و شــبکه های حمل ونقل« در هر کشور تأثیری مستقیم بر 
»شدت انرژی« دارند. حالا اگر همین چند عامل گفته شده را متناسب 
با آنچه در کشورمان وجود دارد، محاسبه کنیم، متوجه خواهیم شد که 
چرا بر اساس اســتانداردهای جهانی، میانگین مصرف انرژی در ایران 

۲.۵ برابر مصرف جهانی است.
در آمارهای جهانی که هر سال بررســی مجدد و به روزرسانی می شود، 
ایران همچنــان در میان ۱۰ کشــوری قرار دارد که بیشــترین میزان 
مصرف انرژی را به خود اختصاص داده اســت. این موضوع سال هاست 
که به عنوان یک موضوع مهم و نگران کننده، مرکز بحث و نظر قرار دارد 
تا عوامل و ریشه های اصلی، شناسایی و راهکارهایی برای آن پیدا شود، 
اما اثرگذاری این بررســی ها در زندگی عموم مردم، به شــکل مطلوب 
دیده نمی شود.طبق آخرین اعلام  نهمین مصرف کننده انرژی دنیاست 
و شاخص شــدت مصرف انرژی ایران به بیش از ۰.۶۳ درصد رسیده و 
طبق آمار، مجموع میزان مصرف و تلفات انرژی از عرضه، سبقت گرفته 
و این موضوع می تواند در آینده، ایران را به واردکننده انرژی تبدیل کند 
یا همچون کمبود منابع آب که امروزه با بحران آن مواجه شــده ایم، در 
مورد انرژی هم صــدق کند، به طوری  که روزی با بحــران تأمین منابع 

انرژی هم مواجه شویم.
راه کارهای کوتاه مدت و میان مدتی برای کاهش مصرف گاز در کشــور 
وجود دارد، از جملــه راهکارهای کوتاه مدت در بازه یک تا پنج ســاله 
می توان به افزایش قیمت گاز در همه بخش ها شامل نیروگاه ها، صنایع 
فولاد، ســیمان و پتروشــیمی ها، صنایع خرد و مصارف خانگی بخش 
پرمصرف، اداری و تجاری با هر روش ممکن از جمله پلکانی، تدریجی، 
اعمال جرایم و حتی آزاد ســازی کامل قیمت هــا، افزایش قیمت گاز 
در روزهای خیلی ســرد و قیمت برق در روزهای خیلی گرم به منظور 
ترغیب مشــترکان به کاهش مصرف انرژی در بازه زمانی اعلام شــده 

اشاره کرد.
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مشاور عالی رئیس کل سازمان امور مالیاتی مطرح کرد

معافیت مالیاتی قانونی، خطرناکترین نوع فرار مالیاتی 

خریدار   مشــاور عالی رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی با بیان اینکه دو نوع فــرار مالیاتی قانون 
و سیســتماتیک داریم گفت: فرار مالیاتی قانونی 
به مراتب مهمتــر از فرار مالیاتی سیســتماتیک 
است. یکی از مسیرهای فرار مالیاتی، تلاش برای 
تصویب قانون نامناسب اســت که موجبات فرار 

مالیاتی عده ای را فراهم می کند.
 داریوش درویشــی در نشســت »جایگاه عوامل 
انسانی و ســامانه ها در تشــخیص فرار مالیاتی« 
اظهار داشــت: ایجاد زیرســاخت های اطلاعاتی 
و بعد از آن اصــلاح قانون مالیات های مســتقیم 
مهمترین اقدامــات برای مقابله با فــرار مالیاتی 

است.
وی افزود: در بحث فرار مالیاتی دو دســته عوامل 
درون ســازمانی و بــرون ســازمانی اثرگذارند. 
فرارهای بــزرگ مالیاتی در اقتصاد ایران ناشــی 
از وضع غیرکارشناســانه معافیت هــای مالیاتی 
گســترده و ایجاد شــرکت های صوری است که 
برخی از مدیران دولت های گذشــته در راس آن 
قرار داشــتند. یکــی از مهمترین مشــکلات در 
بحث فــرار مالیاتــی، ورود ذی نفعــان به عرصه 

قانونگذاری برای بخش مالیات کشور است.
سرپرست اداره کل حسابرسی ویژه سازمان امور 
مالیاتی ادامه داد: فرار مالیاتی بزرگ در کشور با 
تصویب قوانینی همچــون معافیت های مالیاتی 
گسترده مناطق آزاد انجام می شود که سرپوشی 
بــرای اقدامــات نهادهایــی همچــون بانک ها 

می شود.
وی بــا بیان اینکه ســامانه مودیان بــه تنهایی 
نمی تواند مشــکلات فعلی فــرار مالیاتی را در 
نظام مالیاتی کشــور رفع کند گفت: ســازمان 
امور مالیاتی و وزارت اقتصاد و به طور کلی دولت 
هنوز نتوانســته اند یک نرم افزار جامع برای اخذ 
مالیات حقوق راه اندازی کنند. قانون مالیات بر 
ارزش افزوده به دلیل اجرای نادرست و نداشتن 
زیرساخت مناسب، هم ســفره مردم را محدود 
کرد و هم درآمــد قابل توجهــی نصیب دولت 

نکرد.
درویشی خاطرنشــان کرد: تا زمانی که اطلاعات 
سازمان امور مالیاتی کامل نشــود، فرار مالیاتی 

وجود خواهد داشت. تکمیل اطلاعات نیز متوقف 
بر اصلاح قوانین مالیاتی اســت که در حال حاضر 
وضعیت مناسبی ندارد و جای تفسیرهای متعدد 

و متناقض دارد.

معافیت های گسترده قانونی به فرارهای 
مالیاتی دامن می زند

محمد پاریزی مشــاور عالی رئیس کل ســازمان 
امور مالیاتی در ادامه این نشســت، اظهار داشت: 
معافیت های گسترده قانونی بسترساز اصلی فرار 
مالیاتی اســت. در مقابله با فرار مالیاتی هیچ چیز 
مهمتر از تمرکز بر جریان اطلاعات مالی نیســت 
و سازمان امور مالیاتی باید برای استفاده بهینه از 

این اطلاعات برنامه داشته باشد.
وی ادامه داد: در اغلب بحث هــای حوزه مالیات، 
نباید مسئله را به ســازمان امور مالیاتی منحصر 
کرد و در این زمینه دیگر دستگاه ها و نهادهایی که 
در نظام مالیاتی کشور مرتبط هستند نیز باید در 

نظر گرفته شوند.
وی با بیــان اینکه بحث فــرار مالیاتــی یکی از 
مهمترین مســائل کشور اســت، گفت: ما انتظار 
داریم مالیات تمام بودجه دولت را پوشــش دهد، 
چرا که در غیر این صورت کســری بودجه دولت 
مصائب و مشــکلات زیادی از جملــه تورم برای 
کشــور به همراه می آورد. بنابراین اگر در ســال 
۱۴۰۲ بودجه عمومی دولت ۲ هزار هزار میلیارد 
تومان است، باید تمامی آن از درآمدهای مالیاتی 
تامین شــود و نظام مالیاتی باید این میزان درآمد 

را تامین کند.
مشــاور عالی رئیس کل ســازمان امور مالیاتی 
افزود: فــرار مالیاتی یک اقدام آگاهانه از ســوی 
مودیان مالیاتی اســت که هــدف آن نپرداختن 
حقوق قانونی دولت اســت. به ایــن ترتیب فرار 
مالیاتی به دو دسته قانونی و سیستماتیک تقسیم 
می شود. فرار مالیاتی قانونی به آن دسته از فرارها 
گفته می شود که به هر دلیلی در قانون زمینه آن 
چیده شده است و موجب شــده برخی از مودیان 

مالیات خود را پرداخت نکنند.
وی با بیــان اینکه دو نــوع فرار مالیاتــی قانون و 
سیســتماتیک داریم گفت: فرار مالیاتی قانونی 

به مراتب مهمتــر از فرار مالیاتی سیســتماتیک 
اســت. یکی از مســیرهای فــرار مالیاتی، تلاش 
برای تصویب قانون نامناســب است که موجبات 
فرار مالیاتی عده ای را فراهم می کند. به طور مثال 
می توان به بحث معافیت مالیاتی صادرکنندگان، 
مناطق آزاد یا بخــش آمــوزش و فرهنگ و هنر 

اشاره کرد.
پاریزی گفــت: در واقــع ذی نفعانــی همچون 
طلافروشــان بــه جای تــلاش بــرای دور زدن 
قوانیــن، تــلاش کرده انــد در نهادهــای قانون 
گذاری ورود کننــد و قوانین را بــه نحوی تغییر 
دهند که از پرداخت مالیات معاف شــوند. اگر با 
این فــرار مالیاتی قانونی که ضــد اهداف مالیاتی 
کلان کشــور اســت، مقابله نشــود همه فعالین 
اقتصادی انگیزه فرار خواهند داشــت و اگر مقابله 
با فرار سیستماتیک هم به خوبی انجام شود بازهم 
عده ای خواهند توانست با تغییر قوانین خود را از 

پرداخت مالیات معاف کنند.
مشــاور عالی رئیس کل ســازمان امور مالیاتی 
با اشــاره به اینکه برای تحقق اقتصــاد مقاومتی 
مهمترین کار اصلاح نظام مالیاتی اســت گفت: 
کشور را باید با مالیات اداره کنیم اگر قرار است در 
این مسیر حرکت کنیم نیازمند بازتعریف اساسی 
از نظام مالیاتی و تحول در امکانات ســازمان امور 

مالیاتی هستیم.
وی خاطر نشان کرد: نظام مالیاتی باید به نحوری 
بازطراحی شــود که حائز ۵ ویژگی مهم عادلانه، 
منطقی، ســاده، مســتند به اطلاعات و داشتن 

ضمانت اجرایی قوی باشد.
نشســت »جایگاه عوامل انسانی و ســامانه ها در 
تشخیص فرار مالیاتی« روز یکشنبه ۹ بهمن ماه، 
با حضور جمعی از اساتید و صاحبنظران و فعالان 
این حوزه در مرکز آموزش و پژوهش سازمان امور 
مالیاتی برگزار شد. این نشست، هفتمین نشست 
تخصصــی از نهمیــن همایش ســالانه اقتصاد 
مقاومتی بود که در تاریخ ۱ اســفند ســال جاری 
با موضــوع »نظام مالیاتی؛ عادلانه و هوشــمند« 
برگزار خواهد شد. در این نشست به اهمیت مقابله 
با فرار مالیاتی و نقش عوامل انسانی و سامانه ها در 

این زمینه پرداخته شد.

ایران زمین

در راســتای ارائــه خدمــات با 
کیفیت و افزایــش رضایتمندی 
مشــتریان بانک ایــران زمین، 
گردهمایــی متصدیان شــعب 
شــیراز با حضــور مدیر شــعب 

استان برگزار شد.
به گــزارش روابــط عمومی؛ در 
ابتدای جلســه محمود حســن 
شــاهی مدیر منطقه بانکداران را 
سربازان خط مقدم عرصه خدمت 
به مشتری دانست و گفت: رفتار، 
کــردار و توانمنــدی متصدیان 
بانکی در میــزان موفقیت بانک 

تاثیــر فراوانــی دارد و 
وجــود ایــن کارکنان 
نقش مهمی در حیات 

سازمان ایفا می کند.
حسن شاهی بر یکسان 
بــودن کلام و رفتــار 
بانکداران تاکید کردند 

و افزودند: صدای رفتار از صدای 
گفتار بلندتر است.

مدیر شعب اســتان متصدیان را 
مدیران و روســای آینده دانست 
و خاطرنشــان کرد: با شناسایی 
مهارت های خویش شایســتگی 

خود را بــرای ارتقاء به 
پست های بالاتر نشان 

دهید.
حســن شــاهی نقش 
ارائه خدمات بانکداری 
دیجیتــال را مهم بیان 
کرد و گفــت: جایگاه 
بانک ایران زمیــن در این زمینه 
بسیار قابل توجه است و با سرمایه 
گذاری های وسیعی که در جهت 
زیرســاخت های آن انجام شده 
اســت، در آینده نزدیــک بانک 
ایران زمین را به بانکی بی رقیب 

تبدیل خواهد ساخت.
در ادامه ســید مهــدی فاطمی 
معــاون شــعب اســتان ضمن 
بررســی نمــرات نظرســنجی 
کارکنان گفت: رفتــار حرفه ای 
پرســنل به عنوان یکی از ارکان 
مهم حفظ اعتبار و حسن شهرت 

بانک است.
فاطمی افــزود: احتــرام درکنار 
ارائه خدمات بــا کیفیت و آگاهی 
از قوانین و مقــررات از مهم ترین 
ارزش هــا و اصــول بانکــداری 

هستند.

رائه خدمات با کیفیت از شاخصه های شعب بانک ایران زمین
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